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Īstas, tautsaimniecībā 
nozīmīgas ostas atraša
nās vietu visuzskatāmāk 
iezīmē desmitiem metru 
augstās portālceltņu 
strēles. Kā lieli, gar
kaklaini putni, kas atspē
rušies sliežu ceļos, tie 
izkārtojušies ierindā un 
veido pusapļus, ar trosēs 
piestiprinātiem kausiem 
vai āķiem sniedzoties 
pēc kuģu atvestās kravas 
vai arī to no krasta pārceļot kuģu tilpnēs. No Ventas 
kreisā krasta par  šādu skatu var priecāties stun
dām, pamanot, kā aizvien augstāk virs ūdens pa
ceļas vai iegrimst apstrādājamā kuģa korpuss. Bet 
Valerjans Zaharevskis šo procesu kopš novembra 
sākuma vēro  ar dalītām jūtām.  Trīsdesmit gadu 
viņš bijis starp tiem, kas liek kustēties celtņu strē
lēm, bet ar šo mēnesi celtņa operators pēc vienoša
nās ar darba devēju aizgājis pelnītā atpūtā. 

Latvijas valsts augstākos apbalvojumus Triju Zvaigžņu ordeni un 
Viestura ordeni Latvijas valsts simtajā dzimšanas dienā saņems 
arī divi cienījami ventspilnieki – biedrības “Ventspils novada 
politiski represēto apvienība” valdes priekšsēdētāja Velta Aina 
Ausma Kraulere un Nacionālās pretošanās kustības dalībnieks 
Alberts Gūtmanis.

Ordeņu kapituls ar augstiem apbalvojumiem novērtē 
ventspilnieku devumu Latvijai

A 
pbalvošanai ar valsts augstākajām goda 
zīmēm V.Krauleri un A.Gūtmani ieteica biedrība 
“Ventspils novada politiski represēto apvienība” 
un Ventspils pilsētas domes opozīcijas deputā
ti – Ģirts Valdis Kristovskis, Dace Korna, Aivis 

Landmanis un Ivars Landmanis. Sarunā ar "Ventspilnieks.lv" 
Dace Korna neslēpj gandarījumu, ka Ordeņu kapituls novēr
tējis šo cilvēku Latvijas labā paveikto un 18. novembrī Rīgas 

pilī viņi no Valsts prezidenta rokām saņems augstos valsts 
apbalvojumus.  “Abu dzīvesstāsti savā ziņā ir ļoti līdzīgi, viņi 
abi bija gatavi atdot Latvijas labā dzīvību un pat tumšākajā 
okupācijas naktī nezaudēja ticību, ka Latvija reiz atkal būs 
neatkarīga un pāri mūsu galvām brīvi plīvos sarkanbaltsar
kanais karogs," saka Dace Korna.  

Velta Aina Ausma Kraulere (dzimusi 1930.g.) jau 16 gadu 
vecumā iesaistījās pretpadomju jaunatnes kustībā un dar
bojās Ziru Nacionālo partizānu atbalstītāju grupā. Velta bija 
grupas sakarniece, vāca informāciju par čekistu kustībām 
un nodeva tālāk nacionālo parti
zānu rīcībā citu iesaistīto personu  

“Neierasti. Ir beidzies 
kāds dzīves posms. Gribas 
atskatīties,” domīgi bilst 
pieredzējušais dokers.

MANTOJUMĀ 
ĢIMENES SVĒTUMS

Pirms vairākiem gadu 
desmitiem, kad mūžī
bā aizgājuši Valerjana 
Zaharevska vecāki Marija 
un Teofils, četri viņu dēli 
un meita sanākuši kopā, 
lai vienotos, kā rīkoties ar 
tēva un mātes atstāto īpa
šumu. Katoliskā godīgu
mā audzināti, mūža lielā
ko daļu būdami vienkār
ša darba darītāji kolhozā 
“Venta” un lielas ģimenes 
apgādnieki, laulātie lielu 

mantu nebija sadzīvojuši. 
Arī testaments nav ticis 
rakstīts, paļaujoties, ka 
bērni paši saticīgi izlems, 
kas katram no atstātā vis
vairāk noderīgs un vaja
dzīgs, un to tad arī bez 
strīdiem un naida paņems. 
Kad pienākusi Valerjana 
kārta izteikt savu vēlēju
mos, viņš paziņojis, ka uz 
mantu nepretendē. Bet 
piemiņai no vecākiem 
gribētu paturēt svētbildi, 
kurā redzama Dievmāte.  
Pārējie pret to nav iebil
duši. Šoreiz svētbildes ceļš 
līdz jaunajai mājvietai nav 
bijis tāls.  

“Ir būtiski, lai valsts, plānojot ikgadējo budžetu, pie-
vērš uzmanību pasākumiem, kas dod iespēju ikvienam 
Latvijas iedzīvotājam nodrošināt pamatvajadzības,” 
norāda tiesībsargs Juris Jansons. Saskaņā ar starptautis-
ko un arī Latvijas tiesību normām tās ir tik elementāras 
lietas kā ēdiens, apģērbs, mājoklis, veselības aprūpe 
un obligātā izglītība. Tiesībsargs uzsver, ka veselības 
aprūpe un sociālās drošības ziņā Latvija būtiski atpaliek 
no Eiropas vidējiem rādītājiem, šīs jomas gadiem ir at-
stātas novārtā un netiek pienācīgi finansētas. Jāatzīmē, 
ka nozīmīga loma pamatvajadzību nodrošināšanai ir arī 
pašvaldībām.

Tiesībsargs: "Ir jāparūpējas par 
to iedzīvotāju vajadzībām, kuri 
paši par sevi parūpēties nevar."

P 
ašvaldībai jāno
drošina minimālais 
ienākumu līme
nis nabadzīgāka
jiem iedzīvotājiem, 

izmaksājot viņiem atbilstošu 
pabalstu. No 2018. gada 1. 
janvāra šī pabalsta summa ir 
53 eiro. Taču tā kā MK notei
kumi par garantēto minimālo 
ienākumu līmeni paredz, ka 
pašvaldības dome ir tiesīga 
noteikt citu garantēto mini
mālo ienākumu (GMI) līmeni 
dažādām iedzīvotāju grupām 
(piemēram, bērniem, vecu
ma un invaliditātes pensiju 
saņēmējiem), tad pašvaldī
bu spēkos ir kaut nedaudz 
atvieglot dzīvi saviem trūcī
gākajiem iedzīvotājiem. 

DAŽĀDAIS GMI 
PABALSTS 

Realitātē pašvaldību 
noteiktie GMI pabalsti ievēro
jami atšķiras. "Ventspilnieks.
lv" salīdzināja Ventspils pilsē
tas pašvaldības pieeju sāpī
gāko sociālo jautājumu risinā
šanā ar Liepājas, Rēzeknes un 
Rīgas pašvaldībām. 

Ventspilī GMI ir valsts 
noteiktie 53 eiro. Ja ienāku
mi ģimenē kopā nesasniedz 

53 eiro ienākumus katrai per
sonai, pašvaldība piemaksā 
GMI pabalstu tādā apmērā, 
lai ienākumi katram ģimenes 
loceklim sasniegtu šo līmeni. 
Ja ienākumu nav vispār, cilvēks 
saņem GMI pilnā apmērā. Arī 
Rēzeknē darbspējīgai perso
nai GMI ir 53,00 eiro mēnesī, 
vecuma pensijas, invaliditātes 
pensijas, valsts sociālā nodroši
nājuma pabalsta saņēmējiem 
un daudzbērnu ģimenes bēr
niem līdz 18 gadu vecumam – 
128 eiro mēnesī, bērnam līdz 
18 gadu vecumam – 100 eiro 
mēnesī. Liepājā GMI apmērs 
ir 53 eiro, bet  bērniem GMI 
ir 70 eiro mēnesī. Toties Rīgā 
GMI līmeņa apmērs mēnesī 
bērnam ir 64,03 eiro, vecuma 
vai invaliditātes pensijas saņē
mējam, kā arī valsts sociālā 
nodrošinājuma pabalsta saņē
mējam – EUR 128,06, perso
nai darbspējas vecumā – EUR 
56,91. Tie ir tikai daži piemēri, 
kuri liecina – cik pašvaldību, tik 
arī pieeju atbalstam pašiem 
trūcīgākajiem. Protams, paš
valdībās šis ne tuvu nav vienī
gais instruments sociālā atbal
sta sniegšanai.
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Velta Aina Ausma 
Kraulere.

Alberts Gūtmanis.

Liepājas administratīvā rajona tiesa ierosinājusi 
lietu par Ventspils pilsētas domes 2017. gada lēmu-
mu par komisiju un padomju izveidi atzīšanu par 
prettiesisku un tādējādi atceļamu, atsakoties tajās 
ievērot domē ievēlēto deputātu paritātes principu. 
Tas ir precedents tiesu sistēmā, kas noticis pateico-
ties Satversmes tiesas spriedumam šī gada jūnijā, 
kura paskaidrojuma rakstā nepārprotami norādīts 
uz mazākuma deputātu tiesībām aizstāvēt savu 
taisnību pret vairākuma patvaļu tiesas ceļā. 

Satversmes tiesas lēmums 
sakārto mazākuma deputātu 
tiesības pašvaldībās 
aizstāvēt savu taisnību pret 
varas deputātu patvaļu

L 
īdz šim pašvaldību 
deputātiem šādu 
iespēju nebija, jo 
administ rat īvās 
tiesas šādus lietas 

pieteikumus nepieņēma, 
pamatojoties uz faktu, ka 
deputātu strīdus ar domes 
izpildvaru ir jārisina par 
pašvaldību darbu atbildī
gajai Vides aizsardzības un 
reģionālās attīstības minis
trijai (VARAM).

Ģirts Valdis Kristovskis, 
viens no Ventspils pilsē
tas domes deputātiem, 
atzīst, ka Satversmes tie
sas lēmums ir nozīmīgs 
pavērsiens demokrātiskā un 
tiesiskā valstī: “Tas sakār
to mehānismu, kā depu
tāts var aizstāvēt savas tie
sības tiesas ceļā, kas līdz 
šim tikai retos gadījumos 
bija iespējams, jo adminis
tratīvās tiesas atteicās iero
sināt lietas. Satversmes tie
sas paskaidrojuma raksts 
nosaka, ka administratīva
jām tiesām ir jāizskata strīdi 
starp deputātiem un domes 
politisko un administratīvo 
varu. Viennozīmīgi ieguvēji 

būs pašvaldību iedzīvotāji, 
jo opozīcija savā ziņā pilda 
domes uzrauga funkcijas un 
ar pilnvērtīgu savu darbu 
izskauž valdošās vairāku
ma koalīcijas un pašvaldības 
administrācijas nelikumības, 
negodprātību un domju un 
to iestāžu patvaļu.”

Pagrieziena punktu paš
valdību deputātu tiesību aiz
sardzībā noteica Satversmes 
tiesas šī gada jūnija sprie
dums lietā par vides aizsar
dzības un reģionālās attīs
tības ministra rīkojumu par 
Salaspils novada domes 
lēmuma “Par novada pastā
vīgo komiteju izveidoša
nu un locekļu ievēlēšanu” 
atcelšanu. Lai gan pietei
kums tika skatīts pēc atbil
stības Latvijas Satversmes 
normām, tomēr Satversmes 
tiesas tiesnesis spēra nozī
mīgu soli problēmas sakār
tošanā un paskaidrojuma 
rakstā pirmo reizi noteica 
kārtību, kā opozīcijas un citi 
pašvaldības deputāti var aiz
stāvēt tiesā savas tiesības.
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Nodaļu pārbūvēs
Ziemeļkurzemes reģionālās slimnīcas uzņem
šanas nodaļu pārbūvēs, atdalot pacientu 
tuviniekus no pacientiem atsevišķā telpā. 
Iecerēts būvēt arī slēgtu ķirurģijas nodaļu. 

Piešķir naudu teleskopiem
Ministru Kabinets nolēmis Irbenes radioteles
kopu automātiskās ugunsdzēsības sistēmas 
izveidošanai piešķirt 339 tūkstošus eiro. Šāda 
sistēma nepieciešama, jo tuvākais ugunsdzē
sēju depo atrodas vairāk nekā 30 kilometru 
attālumā no teleskopiem.

551 eiro par akmeni
Kādam huligānam, kurš tīši iesviedis akmeni 
automašīnas logā, tiesa piespriedusi samak
sāt 551 eiro. Viņš sodīts arī ar 80 stundām 
piespiedu darba. 

Būvēs skatu platformu
Brīvostas pārvalde ierosinājusi netālu no 
atjaunotā Dienvidu mola gala uzbūvēt skatu 
platformu, no kuras vērot jūru. Platformas 
mets jau iesniegts pilsētas domē izvērtēšanai. 

Vēl viens īres nams
Sākušies nama Katoļu ielā 9 atjaunošanas 
darbi. Tur plānots ierīkot 13 dzīvokļus, kuru 
vidējā platība – 50 kvadrātmetri. 

Nodur sievieti
Kādā Kuldīgas ielas mājā piedzēries vīrietis ar 
nazi sadūris savu paziņu, kura nogādāta slim
nīcā, kur drīzumā mirusi. Vīrietis aizturēts. 

Vienojas par dizainu
Ostas ielas promenādes kioskus, kuros notiek 
“Hercoga Jēkaba” biļešu un dažādu suvenī
ru tirdzniecība, nomainīs ar jauniem, vienā
di noformētiem namiņiem. Par to vienojās 
Pilsētas attīstības komisijas pārstāvji. 

Jauna ceļa zīme
Laivu nolaišanas vietā Ābolu ielas galā uzstā
dīta ceļa zīme, kas aizliedz tur novietot 
transportlīdzekļus stāvēšanai. Makšķernieki 
sūdzas, ka pavirši novietotās automašīnas 
traucē viņiem nolaist laivas Ventā. 

Fotokonkurss noslēdzies
Pilsētas fotogrāfiju konkursā šogad pieda
lījušies 27 autori ar 333 darbiem. 40 labā
ko darbu izstāde apskatāma Galvenajā 
bibliotēkā. 

Tehnikumam nodota mašīna
Uzņēmums “Bucher Municipal” nodevis 
Ventspils Tehnikuma rīcībā ielu tīrāmo mašī
nu, lai palīdzētu sagatavot topošos mašīnbū
ves tehniķus un automehāniķus. 

Līst kā pa Jāņiem
27. oktobrī agri no rīta nokrišņu daudzums 
pilsētā sasniedzis 25 milimetrus, bet nedē
ļā pirms tam – 65 milimetrus jeb 77% no 
mēneša normas. Oktobra nokrišņu norma 
pārsniegta turpat par ceturtdaļu. 

Izveidots zvanu centrs
Ziemeļkurzemes reģionālajā slimnīcā izvei
dots vienots zvanu centrs, kurā strādā divi 
darbinieki, apkalpojot ienākošos zvanus. Līdz 
šim tālruņi atradās reģistratūrā. 

Mācīs spāņu valodu
Turpmāk Jauniešu mājā ikviens interesents 
varēs apgūt spāņu valodu. Nodarbības vadīs 
pasniedzēja no Spānijas.

Dubultšūpoles
Lai bērns varētu šūpoties kopā ar vienu 
no vecākiem, Reņķa dārzā, rotaļlaukumā 
"Brīnumzeme" un Usmas ielas 16. nama 
pagalmā uzstādītas jaunas dubultšūpoles.

VENTSPILĪ REDAKCIJAS KOMENTĀRS

Ietekmes sviras
“Vairums Latvijas iedzīvotāju uzskata, ka kopumā viņiem 
ir maz iespēju kontrolēt politiķu darbību, liecina pētījumu 
aģentūras SKDS veiktās aptaujas dati. Gandrīz puse jeb 44% 
respondentu šim apgalvojumam piekrīt pilnībā, savukārt 
vēl 36% tam drīzāk piekrīt.”

(No publikācijas portālā “Delfi” 29. oktobrī)

• • •

Ī 
si pirms vēlēšanām kādā LTV diskusijā ar kārtējiem “nomi
nantiem” ministru amatiem izskanēja diezgan šokējoša 
frāze: “Pēc vēlēšanām skatīšos – ja ievēlēs, tad arī studē
šu visas tās zinības par ministrijas vadību. Ja neievēlēs – 
tad kāda starpība, tāpat tas man nenoderēs...” Neminēsim 

vārdā šīs patiešām interesantās domas autoru – viņš Saeimā, pal
dies Pērkoņtēvam un visiem augstajiem Olimpa dieviem, netika 
ievēlēts, tāpēc kā politiķis, cerams, jau norakstīts mūsu jaunlai
ku politiskās dzīves mēslainē, taču konkrētā kunga “uzstādījums” 
nebūt nav nekas ne unikāls, ne arī, protams, neparasts. Tikai 
minētais kandidāts ministra amatam to savā iedzimtajā vai dzī
ves laikā iegūtajā naivumā atļāvās paust skaļi un publiski. Netieši, 
bet ļoti konkrēti sociologu veiktā aptauja tikai apstiprina augstāk 
minētā kandidāta “personisko viedokli” – tikai šoreiz jau plašākā, 
būtībā visas sabiedrības līmenī.

Un, proti, sabiedrībai kopumā vispār neinteresē tas, kas notiek 
“politikas virtuvē” vai valstī kopumā. Iemesli, protams, ir dažā
di. Citiem vienkārši pietrūkst intereses, vēl citiem – izpratnes, vēl 
kādam – tāpat labi, bet zināmai iedzīvotāju kategorijai – jopro
jām visi dalās “mēs un viņi” kategorijās. Respektīvi, “mēs” esam 
daudzcietusī tauta, kuru “viņi”, t.i., politiķi, nemitīgi pazemo, bet 
valsti izlaupa. Nesaudzīgi un mērķtiecīgi. Nenoliedzami, šai parā
dībai (iedomājieties, četras piektdaļas iedzīvotāju uzskata, ka poli
tiķus ietekmēt nevar) ir arī objektīvi iemesli. Piemēram, līdzīgi kā 
citās Rietumvalstīs un pat Eiropas Savienības “stūrakmeņos”, arī 
pie mums spēkā pieņēmies populisma vilnis – sak, mēzīsim visus 
šitos vecos stagnātus no varas krēsliem ārā, bet vietā liksim tos, 
kas iepuvušo sistēmu sagraus pilnīgi un galīgi.

Lielā mērā šādu populisma pieaugumu ir izraisījuši paši ilgstoši 

 turpinājums no 1. lpp.

pie varas esošie. Valstī it kā viss ir kārtībā, attīstība notiek, ir vēro
jamas pozitīvas tendences un kopumā tiešām lietas uzlabojas (cita 
lieta, ka vienmēr katram gribas vairāk un ātrāk). Līdz ar to varas 
augšgalā esošie (ne tikai Latvijā, bet arī Vācijā, Britānijā, Francijā, 
Itālijā...) nemaz vairs neuzskata par vajadzīgu konsultēties ar savu 
“darba devēju” – tautu. Viss taču ir labi, kāpēc vēl prasīt kaut ko 
tiem, kas tāpat “neko nejēdz”? Un rezultāts ir tāds, kāds nu tas 
tagad sanācis.

Cita lieta, ka minētās SKDS aptaujas identificētais “lielums” – 80 
procenti no iedzīvotājiem – ir ne vien milzīgi liels, bet arī ietver 
sevī teju visas iedzīvotāju grupas. Nenoliedzami, bieži vien svarī
gi nav tas, ko pajautā, bet gan – kā to izdara. Un jautājums “vai, 
jūsuprāt, jūs varat kontrolēt politiķu lēmumus?” jau gandrīz auto
mātiski ietver sevī negatīvu atbildi – padomājiet paši, kā gan iespē
jams tā pa tiešo un ļoti reāli kontrolēt viena vai otra lēmuma pie
ņemšanu? Kaut gan nav noliedzams, ka arī nedaudz “mīkstāks” 
jautājums (piemēram, “vai, jūsuprāt, politiķi ieklausās sabiedrības 
viedoklī?”) diezin vai dotu pozitīvākus rezultātus... Problēma ir. Un 
tā ir jārisina. Īsos vārdos šo problēmu var formulēt pavisam vien
kārši: par pieņemtajiem lēmumiem un šo lēmumu argumentāciju 
ir jāstāsta. Vienkāršos un saprotamos vārdos, “neiebraucot” sveš
vārdos, makroekonomiskos skaitļos un kaut kur kādās citās dimen
sijās un līmeņos.

Diemžēl arī jaunievēlētais un pavisam jaunais deputātu sastāvs 
(nomainītas vēlēšanu rezultātā taču ir teju divas trešdaļas no visām 
100 gudrajām galvām) neko no iepriekšējo kļūdām nav mācīju
šies. Potenciālās valdības koalīcijas tapšanas bezgalīgais process no 
vecajiem tikumiem nekur tālāk nav aizgājis. Atkal kabinetu un kori
doru sarunas, atkal (tikai šoreiz citu personāžu izpildījumā) aizku
lišu vienošanās, kas publiskā telpā tiek reducētas līdz vienam skaļi 
izskanējušam teikumam: sarunas noritēja konstruktīvi... Un ko tiem 
80 procentiem, kuri uzskata, ka nevar kontrolēt politiķu lēmumus, 
no šīs frāzes saprast? Tikai to, ka tiešām politiķu lēmumus kontro
lēt nevar. Gan jau kaut kur kādā slēgtā kabinetā vai zoodārzā tāpat 
visu izlems bez mums – tas ir, daudzcietušās tautas. 

Patiesi jūsu – “Ventspilnieks.lv”

sagādātos medikamentus un pārtiku. 1949. 
gada 25. martā Veltu apcietināja un izsūtīja 
uz Sibīriju, Omsku, Ščerbahuļskas apgabalu. 
Latvijā viņa atgriezās vien 1957. gada rudenī.

Kad 1988. gada jūnijā Ventspilī  tika dibi
nās Ventspils Vides aizsardzības klubs, viņa 
bija viena no pirmajām Atmodas aktīvis
tēm, bet 1989.gada aprīlī piedalījās repre
sēto personu biedrības „Ventspils politiski 
represēto klubs” dibināšanā. Vēlāk pēc Veltas 
Krauleres iniciatīvas Ventspilī vienā biedrībā 
– “Ventspils novada politiski represēto apvie
nība” apvienojās represētie, nacionālie kara
vīri un nacionālie partizāni. Kopš 2000.gada 
Velta Aina Ausma  Kraulere ir šīs biedrības 
priekšsēdētāja. Par dalību barikāžu notiku
mos apbalvota ar Barikāžu dalībnieka piemi
ņas nozīmi.

Ordeņu kapituls ar augstiem apbalvojumiem 
novērtē ventspilnieku devumu Latvijai

Alberts Gūtmanis (dzimis 1928.g), lai cīnī
tos pret padomju okupācijas ideoloģiju 1945.
gada decembrī Ventspilī kopā ar vēl diviem 
biedriem nodibināja Latvijas nacionālo jau
natnes organizāciju (LNJO). Līdz arestam  jau
nieši paspēja izdot divus pretpadomju žurnā
la “LNJO” numurus, bet 1946. gada 15. maijā 
nakts aizsegā izlīmēja pašu gatavotus plakā
tus ar aicinājumiem nepakļauties okupācijas 
varai. 1946. gada 3.jūnijā grupa tika arestēta. 
Pēc aizturēšanas Albertu Gūtmani vairākkār
tīgi ilgstoši spīdzināja, prasot nosaukt pārējo 
biedru vārdus, bet Alberts tos neatklāja. 1947. 
gada rudenī Albertu no Rīgas Centrālcietuma 
lopu vagonā izsūtīja uz Sibīriju, Kemerovas 
apgabalu. 1950. gadā viņu pārveda uz 
Kazahstānu, Karagandas apgabalu, bet 1953. 
gada sākumā uz Omskas apgabalu celtniecī
bas darbos. Albertu Gūtmani atbrīvoja 1954. 
gada 26. oktobrī, pēc Staļina nāves.

Kad Latvijā sākās Atmoda, Alberts viens no 
pirmajiem iestājās nodibinājumā „Ventspils 
politiski represēto biedrība” un joprojām 
aktīvi darbojas Represēto biedrībā.  Viņš bija 
arī starp barikāžu aizstāvjiem Rīgā, par ko ir 
saņēmis Barikāžu dalībnieka nozīmi. 

Dzintaru 20a, Ventspils, LV-3602, Latvija
Tālr.: 63602501, E-mail: unifreight@unifreight.lv

Ar AS Unifreight Logistics  
Jūsu bizness ir drošās rokās!

Uzticiet savu kravu 
pārvadāšanu 
profesionāļiem!
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Satversmes tiesa norādīja, ka pašvaldī
bas deputāta strīds ar pašvaldības domi vai 
tās institūciju ir publiski tiesisks strīds par 
konkrēta deputāta subjektīvo publisko tie
sību izmantošanu un izriet no pašvaldības 
domes vai tās pakļautībā esošo institūciju 
rīcības. Līdz ar to pašvaldības domes depu
tāta subjektīvo publisko tiesību aizskāruma 
pārbaudi uz deputāta pieteikuma pamata 
jāveic administratīvajai tiesai, nevis hierar
hiski augstākajai iestādei. 

Ģirts Valdis Kristovskis: “Mūsu pieredze 
Ventspils pilsētas pašvaldībā uzrāda sliktu 
praksi. Diemžēl VARAM, ejot  vieglākās pretes
tības ceļu, lūko, kā  attaisnot valdošās koalīci
jas prettiesiskos darījumus, pārkāpumus pret 
valsts pārvaldi un atstāj  mazākuma depu
tātu problemātiku bez ievērības. Savukārt 
Administratīvā tiesa deputātu iesniegumus 
par pārkāpumiem valsts pārvaldē līdz šim 

Satversmes tiesas lēmums sakārto mazākuma deputātu tiesības 
pašvaldībās aizstāvēt savu taisnību pret varas deputātu patvaļu
 turpinājums no 1. lpp.

 HK “VENTA2002” AICINA:

Tiekamies 
Ventspils ledus hallē

SIA “ELEKTRIĶIS”

V.B.”MEŽA SERVISS”

NĀC ATBALSTI SAVĒJOS!!!
Mūs atbalsta:

uz 2018./2019. sezonas  
LHF čempionātu spēlēm
Junioru Attīstības Hokeja Līga

SVĒTDIEN 4. novembrī
plkst. 16.00

HK Venta 2002 – 
Valmieras HK

Latvijas bērnu un 
jauniešu čempionāts

SESTDIEN 3. novembrī
plkst. 17.30

U-13 komandu spēle

HK Venta 2002 – HS Mogo 07

Vēl tikai septembra beigās aizejošais premjers Māris Kučinskis solīja kompensēt 
šogad radušās aktuālās sporta nozares vajadzības. Tagad izskatās, ka solīts, kā jau 
ierasts, makā nekrīt. Vismaz ciktāl tas attiecas uz bērnu un jauniešu hokeju Ventspilī.

vispār neskatīja. Tika uzskatīts, ka tā ir valsts 
pārvaldē iesaistīto personu, deputātu iekšēja 
lieta, un pašiem ar to jātiek galā. Turklāt jāat
ceras, ka lietu sagatavošana pieteikumam, to 
pieņemšana un izskatīšana tiesu instancēs ir 
ļoti laikietilpīga.”

Ventspils pilsētas domes mazākuma depu
tāts Ģirts Valdis Kristovskis par to ir pārliecinā
jies uz “savas ādas”. Jau 2017.  gada rudenī 
viņš vērsās Administratīvajā rajona tiesā par 
Ventspils pilsētas domes atteikšanos izsniegt 
tās rīcībā esošus dokumentus, kā arī liegu
mu lietot Ventspils pilsētas pašvaldības ofi
ciālo interneta portālu un citus pašvaldības 
apmaksātus medijus. Pirmā instance atteicās 
lietu ierosināt. Tad deputāts Ģ.V.Kristovskis 
vērsās Augstākajā tiesā, pierādot, ka VARAM 
bezdarbības situācijā, pašvaldību deputātiem 
nav tiesiskās aizsardzības instrumentu pret 
pašvaldību vairākuma deputātu un adminis
trācijas patvaļu un prettiesiskām darbībām. 
Augstākā tiesa to ņēma vērā un skatīja šo 

problemātiku 2018. gada 25. aprīlī. Pēc tam 
paziņoja, ka šī unikālā situācija ir jāskata 
visai AT Administratīvā departamenta ties
nešu kopsapulcei. Diemžēl tā joprojām nav 
sasaukta. Spriedums joprojām tiek gaidīts. 
Ģ.V.Kristovskis ir gandarīts, ka Satversmes 
tiesa savā Salaspils un VARAM strīda lietā šā 
gada 29.jūnijā vismaz ir pateikusi, ka šādas 
situācijas administratīvajai tiesai ir pienākums 
skatīt. Viņš uzskata, ka tagad arī viņa lietā AT 
Administratīvā departamenta tiesnešu kopsa
pulcei ir tik vien jāizdara, kā tas pats jāpasaka. 

Rezultātā, pēc Satversmes tiesas atzinuma, 
nu jau četri Ventspils pilsētas domes opozī
cijas deputāti Ģirts Valdis Kristovskis, Dace 
Korna, Aivis Landmanis un Ivars Landmanis 
droši vērsās Administratīvajā rajona tiesā ar 
jaunu iesniegumu par kārtējo Ventspils pil
sētas pašvaldības vadības prettiesisko rīcību, 
pārkāpjot mazākuma deputātu tiesības. Savā 
pieteikumā viņi lūdza tiesai atcelt Ventspils 
pilsētas domes 2017. gada 29. septembra 

lēmumu par Ventspils pilsētas domes komi
sijām un padomēm un uzlikt par pienākumu 
Ventspils pilsētas domei tās komisijās, pado
mēs un darba grupās proporcionāli iekļaut arī 
opozīcijas deputātus. Līdz šim Ventspils pil
sētas dome apzināti ignorē opozīcijas depu
tātu tiesības būt pārstāvētiem tajās, atbilsto
ši normatīvajos aktos paredzētajai kārtībai. 
Administratīvā rajona tiesa pieteikumu ir pie
ņēmusi un tiesas sēde ir nolikta uz šā gada 6. 
decembri.  

Jāmin, ka šajā pašā Satversmes tiesas sprie
dumā ir noteikts, ka “Proporcionalitātes prin
cips regulē ne tikai pašvaldības vēlēšanu 
rezultātu aprēķināšanu. Pašvaldības domei 
ir pienākums ievērot proporcionalitātes prin
cipu arī turpmāk, lai ikviens deputāts tiktu 
pilnvērtīgi iesaistīts tās darbībā. Tā kā pašval
dības dome darbojas ne tikai ar savu pastāvī
go komiteju starpniecību, tad proporcionalitā
tes princips ir jāievēro arī organizējot domes 
darbu komitejās un komisijās." 

Solīts makā nekrīt vai kā valdošie “atbalsta” 
bērnu un jauniešu hokeju Ventspilī

N 
edēļu pirms vēlēšanām Kučinskis 
atgādināja, ka ir aktualizēta vir
kne jautājumu saistībā ar nodok
ļu sistēmas izmaiņām, uzsve
rot, ka nepieciešams turpināt 

darbu, domājot par sporta nozares attīstību. 
Vienlaikus viņš pauda, ka nevieni uzlabojumi 
un sistēma nedarbosies, ja nebūs savstarpē
jās sapratnes un sadarbības starp iesaistīta

jām organizācijām un valdību. Spriežot pēc 
atbildes uz Hokeja kluba “Venta 2002” vēs
tuli, šīs savstarpējās sapratnes nav. Atbildot 
uz vēstulē minētajiem satraucošajiem fak
tiem, Valsts kanceleja atrakstījās, norādot, 
ka “iesniegums par nepieciešamo finansē
jumu Ventspils bērnu un jauniešu hokejam 
Ministru prezidenta Māra Kučinska uzdevu
mā nosūtīts izglītības un zinātnes ministram 
Kārlim Šadurskim un finanšu ministrei Danai 
ReiznieceiOzolai izvērtēšanai un savstarpēji 
saskaņotas atbildes sniegšanai.”

Ir nedaudz traģikomiski, bet tas pats 
Kučinskis, kurš tik smuki atrakstījās, LOK ārkār
tas Ģenerālajā asamblejā, kurā tika spriests 
par sasāpējušajiem sporta nozares jautāju
miem, teica arī šādus vārdus: “Līdz vēlēšanām 
palikusi viena nedēļa, un tas ir laiks, kad visi 
klātesošie uzdod jautājumus un politiķi saka 
to, ko jautātāji grib dzirdēt. Tad paiet laiciņš, 
un, pēc pieredzes, viss ir beidzies.”  

KĀPĒC ZIEDOT KĻUVA NEIZDEVĪGI
Lai nenotiktu tā, ka Ventspils bērnu un jau

niešu hokejam “viss ir beidzies”, iespējams, 
jau šīs sezonas laikā, HK “Venta 2002” val
des locekļi lūdz valdību rast iespēju kom
pensēt nodokļu politikas un Ventspils pilsētas 
domes amatpersonu Ventspils bērnu un jau
niešu hokejam nesaņemtos līdzekļus 60 tūksto
šu eiro apmērā vēl šajā gadā, un aptuveni 150 
tūkstošu eiro apmērā  nākamgad. Papildus arī 
tiek lūgts veikt LOK, pašvaldību Olimpisko cen
tru sporta bāžu noslodžu un sporta veidu atbal
sta inventarizāciju, noskaidrojot, cik atbilstoši 
valstiskajām prioritātēm ir noslogotas sporta 
būves un kā no valsts, pašvaldību, to iestāžu, 
kapitālsabiedrību, brīvostu pārvalžu līdzekļiem 
tiek atbalstīti sporta veidi un vai tas notiek ievē
rojot valstiski noteiktās sporta atbalsta prioritā
tes, starp kurām ir arī bērnu un jauniešu sports. 
Šāds lūgums nebūtu nepieciešams, ja nodok
ļu reformas rezultātā privātajiem komersan
tiem, pateicoties kuru atbalstam daudzi sporta 
veidi Latvijā varēja pavisam pieklājīgi funkcio
nēt, ziedot nebūtu kļuvis neizdevīgi, un, ja HK 
“Venta 2002” no savas pilsētas pašvaldības 
saņemtu adekvātu atbalstu, kā tas notiek citās 
pilsētās. Jāatzīmē, ka par ziedošanas tradīciju 
iznīdēšanu Latvijā vislielākais “paldies” pienā
kas partijas “Latvijai un Ventspilij” pārstāvei 
finanšu ministrei Danai ReiznieceiOzolai, bet 
dažādu finansējumu apmēru Ventspilī, runā

jot grāmatas par Hariju Poteru varoņu vārdiem, 
nosaka “paši zināt kas”.  

Visprecīzāk situāciju ar ziedojumiem   inter
vijā portālam lv.lv raksturoja biedrības “Latvijas 
Pilsoniskā alianse" direktore Kristīne Zonberga. 
“Sākotnēji ziedotājiem vispār netika paredzētas 
uzņēmumu ienākuma nodokļa (UIN) atlaides, 
tagad 85% vietā ir 75% atlaide. Liekas, kas nu 
tur – 10% samazinājums, bet ir svarīgi, kas ir 
ielikts aiz komata. Tas attiecas tikai uz “svaigo” 
peļņu, kas nozīmē – lielajiem ziedotājiem ir lieli 
uzkrājumi un ir jāgaida daudzi gadi, kamēr ies
trādāsies jaunais modelis un viņi tiks līdz “svai
gai” peļņai.” Minētais attiecas uz pilnīgi visiem 
ziedojumiem, taču sportā situācija ir jo īpaši 
katastrofāla, jo privāto ziedojumu apmērs krities 
par 75%. Ne velti vasaras nogalē 500 Latvijas 
sportistu un vairāk nekā 100 Latvijas vadošās 
sporta organizācijas apvienojās sabiedriskā ini
ciatīvā “Es atbalstu sportu!” un vērsās kā pie 
valdības, tā politisko partiju pārstāvjiem, lai pie
prasītu pārmaiņas sporta nozarē. 

SPORTA BŪVES IR, 
BET KĀ AR SATURU?

Otra lielā problēma ir sporta būvju pie
pildīšana ar “saturu”, proti, ar reālām spor
ta aktivitātēm. Kā izteicās Latvijas vieglatlē
tikas izlases direktors Ronalds Arājs – “kaut 
arī Eiropas fondu nauda palīdzējusi veidot un 
atjaunot sporta infrastruktūru Latvijā, jopro
jām trūkst treneru un atbalsta sporta nodarbī
bu īstenošanai”. 

Rezultātu mēs visi redzam – lielās sporta 
būves visā Latvijā ir vāji noslogotas, neskaitā
miem bērniem ir liekais svars, kurš jau robežo
jas ar nopietnu aptaukošanos, bet tās bērnu un 
jauniešu sporta organizācijas, kuras vēl darbojas, 
saskaras ar nopietnām finansiālām problēmām 
un grandiozu (ne)pretimnākšanu no  tām insti
tūcijām, kurām mūsu jaunās paaudzes sportis
kās aktivitātes vajadzētu atbalstīt. Kaut vai dēļ tā 
iemesla dēļ vien, ka neatbalstot šodien sportot 
gribošus bērnus un jauniešus, rīt Latvijai nebūs 
ne vien pasaules un Eiropas mēroga sportistu, 
bet arī daudzmaz veselas jaunās paaudzes.

Ventspils hokeja klubs “Venta 2002”šobrīd 
ir vienīgā vecāku vadītā bērnu un jauniešu 
hokeja institūcija, kurai Latvijā izdevies izvei
dot pilnu bērnu un jauniešu hokeja piramīdu, 
ar noslēdzošo Junioru Attīstības līgu komandu 
galvgalī. Pilsētai vajadzētu ar to lepoties un 
klubu maksimāli atbalstīt, taču, kā norāda HK 
“Venta 2002”, “līdz šim realizētais Ventspils 
pašvaldības atbalsts pēc tā apmēra, struktū
ras un lietderības nav uzskatāms par atbal
stu Ventspils bērnu un jauniešu hokejam, bet 

gan par savdabīgas dotācijas nodrošināju
mu LOK un Ventspils pašvaldībai piederoša
jai ledus hallei”. Nav pieņemams, ka, radot 
infrastruktūru, atbildīgās amatpersonas atsa
kās nodrošināt bērnu un jauniešu sporta veidu 
ar tā pastāvēšanai un attīstības nodrošināša
nai nepieciešamo finansējumu. Tāpat jāpiekrīt 
HK “Venta 2002” paustajam, ka situācija ar 
minētā bērnu un jauniešu sporta veida atka
rību no privātajiem investoriem, ir nepieņe
mama. Protams, gan HK “Venta 2002” valde, 
gan visi bērni un jaunieši, kuri tur trenējas, 
gan viņu treneri un vecāki uzņēmējiem, kuri 
ilgus gadus klubam ar saviem ziedojumiem 
palīdzējuši, ir ļoti pateicīgi. Taču tagad, kā jau 
sākumā minēts, līdz šim funkcionējošā ziedo
jumu sistēma ir izjaukta, bet ko likt vietā nav.

VISS MAKSĀ TIK, CIK MAKSĀ. 
ARĪ SPORTS

Ventspils OC ledus hallē tiek attīstīti četri 
sporta veidi: visplašāk pārstāvētais, sacensībām 
bagātākais ir bērnu un jauniešu hokejs; vēl ir 
daiļslidošana, šorttreks un kērlings. No visiem 
ledus sporta veidiem tikai šorttreks ir iekļauts 
sporta skolas “SPARS” programmā. Pārējie tiek 
attīstīti privātās partnerības ietvarā.

“Ventspils Sporta pārvaldes un sporta skolas 
aprēķini rāda, ka sporta skolai "SPARS" bērnu 
un jauniešu hokeja struktūra, bez Junioru 
Attīstības hokeja līgas I komandas izmaksātu 
375 000 eiro gadā. Diemžēl Ventspils pašval
dības šī gada summārais varējums ir tikai 79 
859 eiro (143 346 EUR 2018.gada sākotnē
jais atbalsts plus nesen piešķirtie 36 513 EUR 
– 100 000 EUR (zaudējumi, kurus valdošie ar 
saviem lēmumiem radīja attiecīgajam sporta 
veidam)),” teikts MK adresētajā vēstulē. Cita 
starpā tajā arī norādīts, ka Liepājas, Jelgavas, 
Rīgas pašvaldības bērnu un jauniešu hokejam 
ik gadu piešķir attiecīgi no 300 000 līdz pat 
700 000 eiro katra.

Bet varbūt Ventspils OC knapi pietiek līdzek
ļu, lai savilktu “galus kopā”, un pēc OC vaja
dzību nodrošināšanas bērnu un jauniešu hoke
jam naudas nudien vairs nepietiek? Diezin 
vai. Ja tā būtu, tad kā Ventspils OC ik gadus 
varētu 50 tūkstošus eiro novirzīt biedrībai 
“Ventspils Attīstības aģentūra,” kuras viens 
no primārajiem uzdevumiem, pēc visa sprie
žot, ir algas izmaksa tās prezidentam un val
des loceklim Aivaram Lembergam? Kā liecina 
A.Lemberga amatpersonas deklarācija, pērn 
viņš no VAA algā saņēmis 97 695 eiro, 2016.
gadā 91 560,00 eiro, 2015.gadā – 86 616,21 
eiro... Savukārt no valsts kabatas Ventspils 
Mūzikas vidusskola līdzekļu pārdalīšanas rezul
tātā pavisam nesen saņēma teju 700 tūksto
šus eiro. Interesanti, vai ZZS un viņu sadarbī
bas partneris "Latvijai un Ventspilij” uzskata, 
ka tādējādi solījums par aktuālo sporta noza
res vajadzību kompensēšanu ticis izpildīts? 
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LATVIJĀ

Mediķu algas –  
jaunās valdības ziņā
Jautājums par mediķu atalgojuma palie
linājumu tiks skatīts 2019.gada budžeta 
apstiprināšanas procesā, un to realizēs 
jaunā valdība nevis aizejošā. Mediķu 
algu palielināšanai par 20% 2019. gadā 
nepieciešami papildu 70 mlj. eiro, taču 
mediķu vidū izskan bažas, ka tagadē
jās valdības atrunas apdraud turpmāku 
solīto algu pieaugumu.

Arī VID vadītāja izvēli var 
novelt uz nākamo valdību
Ministru prezidents Māris Kučinskis nav 
drošs, vai šī valdība amatā apstiprinās 
jauno Valsts ieņēmumu dienesta vadī
tāju. Iepriekš finanšu ministre Dana 
ReiznieceOzola solīja, ka tas tā notiks, 
taču tagad VID ģenerāldirektora atlases 
komisijas darbs ir iekavējies. Pašlaik 
notiek konkursa pēdējā, trešā, kārta.

Ierobežos adopciju  
uz ārzemēm
Valdība atbalstīja ierobežojumus audžu
ģimenēs esošu bērnu adopcijai uz 
ārvalstīm, atļaujot to tikai tad, ja bērns 
ir adoptētāja radinieks. Ārvalstnieki arī 
turpmāk drīkstēs adoptēt otra laulātā 
bērnu, mazuli no aizbildņa ģimenes, ja 
tas ir viņu radinieks, kā arī bērnu, kurš 
atrodas bērnu aprūpes iestādē.

Ekonomika turpina  
strauji augt
Latvijas ekonomika turpina strauju 
izaugsmi, un valsts iekšzemes koppro
dukts (IKP) šogad 3. ceturtajā ceturksnī 
pieauga par 4,8%. IKP ietekmēja apmēru 
pieaugums būvniecībā (+10%), mazum
tirdzniecībā (+2%), rūpniecībā (+1%). 
Ekonomisti prognozē, ka Latvijas ekono
mikas pieauguma temps šogad var pār
sniegt optimistiskākās prognozes.

Lielākā izaugsme  
Pierīgas reģionā
Lielāko apgrozījumu Latvijas reģionos 
pagājušajā gadā sasnieguši Pierīgas 
uzņēmumi – kopumā 46 mljrd. eiro, 
pērn nodarbinot 397,8 tūkst. cilvēku. 
Otrs pelnošākais reģions Latvijā pērn 
bija Kurzeme, kurā ir 1927 uzņēmumi 
ar apgrozījumu virs 145 tūkst. eiro. Tie 
apgrozīja 3,483 mljrd. eiro un nodarbi
nāja 44,8 tūkst. cilvēku.

Rundāles pilij jauns 
saimnieks
Kultūras ministrijas konkursā 16 kandidā
tu konkurencē par nākamo Rundāles pils 
muzeja direktoru izvēlēta mākslas dokto
re Laura Lūse, kura šī amata pienākumus 
sāks pildīt no nākamā gada 2. janvāra. 
Imants Lancmanis, kurš Rundāles pils 
muzeju vadīja kopš 1975. gada, ir pieņē
mis lēmumu doties pensijā.

Atbalsta plastmasas  
trauku aizliegšanu
Vides aizsardzības un reģionālās attīs
tības ministrija atbalstījusi Eiropas 
Savienības (ES) Padomes noteiktos mēr
ķus, lai ierobežotu plastmasas atkritu
mu daudzuma nonākšanu jūrā, tostarp 
2021.gadā paredzēto aizliegumu vien
reizlietojamiem plastmasas iepakoju
miem un galda traukiem, kurus var aiz
stāt ar dabai draudzīgākiem materiāliem. 
Latvija gan neatbalsta līdz 2025. gadam 
panākt plastmasas PET pudeļu dalītas 
vākšanas un pārstrādes apjomu 90% 
apmērā un šajā jautājumā cer uz direktī
vas grozījumiem.

ARĪ DZĪVOKĻA PABALSTI ATŠĶIRAS
Ļoti nozīmīgs ir dzīvokļa pabalsts trūcīgām 

un maznodrošinātām personām, kura apmērs, 
izmaksas kārtība, kā arī to personu noteikša
na, kuras šo pabalstu tiesīgas saņemt, pilnībā 
atstātas pašvaldību kompetencē. Līdz ar to, 
kā norāda tiesībsargs, pašvaldībām nav vie
notas pieejas dzīvokļa pabalsta reglamentē
šanā. Vairākums pašvaldību dzīvokļu pabalstu 
izmaksā tikai apkures sezonā, līdz ar ko trūkst 
ikmēneša atbalsta mājokļa nodrošināšanā, 
kas ir īpaši svarīgi trūcīgām un maznodrošinā
tām personām. Vienlaikus tiesībsargs konsta
tējis, ka tieši mājokļa uzturēšanas izdevumus 
iedzīvotāji uzskata par visbūtiskākajiem. “Lai 
nosegtu šos izdevumus, daļa iedzīvotāju nevar 
atļauties pienācīgu uzturu un veselības aprū
pes pakalpojumus, tai skaitā iegādāties nepie
ciešamās zāles,” uzsver J.Jansons.

Ventspilī dzīvokļa pabalsta apmērs ir 20% no 
īres maksas par pašvaldības dzīvokli. Trūcīgām 
vai maznodrošinātām personām (ģimenēm) 
to piešķir uz laiku, kas nepārsniedz 12 mēne
šus. Pabalstu īres maksas daļējai kompensēša
nai var saņemt katru mēnesi. Pabalsts ūdens 

Tiesībsargs: "Ir jāparūpējas par to iedzīvotāju 
vajadzībām, kuri paši par sevi parūpēties nevar."

Pēc ilgstošas dīkstāves beidzot atsāksies kustība Kustes dambī 30A esošajā terito-
rijā – ražošanas telpās vairāk nekā 7000 m2 platībā un plašajā pieguļošajā teitorijā. 
Ventspils brīvostai piederošajai teritorijai un rūpnieciskajām telpām atradies nom-
nieks – tas ir kokapstrādes produktu ražotājs SIA “Latvian Port”. Kā informē Ventspils 
brīvosta, nomas līgums ir noslēgts, bet laiks, kad ražotne sāks darboties, gaidāms 
nākamajā gadā.

un kanalizācijas pakalpojumu daļējai kompen
sēšanai ir 50% apmērā no maksājuma sum
mas mēnesī, bet ne vairāk kā par 5m3 mēne
sī vienai personai, bet pabalsts siltumenerģi
jas daļējai kompensēšanai ir 55% no mēneša 
maksājumu summas. Ir arī kompensācija 5% 
apmērā par dzīvokļa lietošanu un komunāla
jiem maksājumiem pilngadību sasniegušiem 
bāreņiem un bērniem, kas palikuši bez vecā
ku gādības, kā arī speciāls dzīvokļa pabalsts 
daudz bērnu ģimenēm, kuru aprēķina atkarī
bā no bērnu skaita. Savukārt pabalsta apmērs 
kurināmā iegādei ir 87 eiro  gadā.

Liepājā pabalsta apmērs ir līdz 500 eiro 
kalendārajā gadā, un to aprēķina pēc faktis
kajiem īres/apsaimniekošanas un komunā
lo pakalpojumu maksājumiem. Rēzeknē dzī
vokļa pabalstu var saņemt vienu reizi gadā, 
un siltumenerģijas pakalpojumu apmaksai  
ģimenēm ar vienu līdz diviem bērniem tas 
ir 400 eiro, daudzbērnu ģimenēm ar trīs un 
vairāk bērniem – 450 eiro, ģimenēm vai per
sonām bez bērniem – 328 eiro. Šī nauda tiek 
ieskaitīta pakalpojuma sniedzēja kontā. Ir arī 
120 eiro liels pabalsts daudzdzīvokļu mājas 
apsaimniekošanas izdevumu segšanai, augstā 
ūdens un kanalizācijas izdevumiem – 40 eiro 
un cietā kurināmā iegādei – 129 eiro. Savukārt 

Rīgas pašvaldībā dzīvokļa pabalsta apmērs 
tiek aprēķināts kā starpība starp klienta garan
tēto minimālo ienākumu līmeni un normatīvo 
izdevumu summu un klienta kopējiem ienā
kumiem. Tātad atkal redzams – cik pašvaldī
bu, tik pieeju.

Līdzīga situācija ir ar sociālajām garanti
jām jauniešiem pēc ārpus ģimenes aprūpes. 
MK noteikumi nosaka, ka šādiem jaunie
šiem izmaksājamo pabalstu apmērs nedrīkst 
būt mazāks par divu sociālā nodrošinājuma 
pabalstu apmēru, t.i., 128,06 eiro mēnesī. 
Tiesībsargs vērš uzmanību uz to, ka liela daļa 
pašvaldību izmaksā šos pabalstus MK noteiku
mos noteiktajā minimālajā apmērā, neņemot 
vērā, ka pabalstu apmērs ir nepietiekams un 
nevar segt faktiskās izmaksas un nodrošināt 
jauniešiem pat pamatvajadzības.

Ņemot vērā, ka gada nogale ir laiks, kad 
tiek salikti pēdējie akcenti kā valsts, tā pašval
dību budžetos, "Ventspilnieks.lv" aicina ieklau
sīties tiesībsarga teiktajā: “Valstij ir jāparūpē
jas par to iedzīvotāju vajadzībām, kuri paši 
par sevi parūpēties nevar, proti, bērniem, cil
vēkiem ar invaliditāti, gados vecākiem cilvē
kiem un nepilnām ģimenēm,” un paredzēt 
šīm iedzīvotāju kategorijām maksimāli iespē
jamo atbalstu. 

Tukšajā ražotnē atkal sola 
ražot kokapstrādes produktus

J au vairāk nekā gadu brīvosta izmisīgi 
centās atrast jaunus nomniekus pla
šajām ražošanas telpām. Tika izsludi
nāti konkursi, interesi izrādīja vairā
ki uzņēmumi, taču ar to viss apsīka. 

Vēl pagājušā gada septembrī interesi nomāt 
savulaik daudzsološā ražošanas uzņēmuma 
“Dendrolight Latvija” bijušās ražotnes tel
pas Ventspilī izrādīja trīs pretendenti, tomēr 
neviens no tiem Kustes dambī esošajā terito
rijā tā arī nesāka strādāt. Ventspils brīvostas 
pārvalde, kas ir šīs teritorijas un ražošanas 
ēku saimniece, pagājušā gada izskaņā izslu
dināja jaunu procedūru par ražošanas ēku un 
tām pieguļošo teritoriju nomas tiesību pie
šķiršanu, tomēr pagāja vēl ilgs laiks, kamēr 
izdevās telpām atrast jaunu iemītnieku. 

Pērnruden interesi par ražošanas uzsākšanu 
šajā ražotnē sākotnēji izrādīja viens investors, 
tomēr vēlāk ieinteresējās vēl divi citi, līdz ar to 
brīvosta nolēma pirmajam pretendentam tās 
vēl neuzticēt, bet izvērtēt visus piedāvājumus, 
lai izvēlētos to, kas visvairāk atbilst pilsētas 
attīstības interesēm, toreiz skaidroja brīvosta. 
Uzņēmējiem tika lūgts iesniegt papildu ziņas 
par plānoto darbības nozari, biznesa plānu kā 
apliecinājumu sadarbības perspektīvu ilgter
miņā, kā arī informāciju par plānotajām darba 
vietām, jo tieši šis faktors brīvostas skatīju
mā ir īpaši svarīgs rādītājs pretendenta izvē
lē. Tomēr beigu beigās neviens pretendents 
nebija pietiekoši pieņemams.

Saskaņā ar brīvostas publiskoto informāci
ju, SIA “Latvian Port” ražotnē Ventspilī plāno 
nodarboties ar kokapstrādi un tās produktu 
ražošanu. Visticamāk, ka darbība šogad vēl 
nesāksies, tiek plānots darbs nākamajā gadā, 
kura laikā ražotnē plānots radīt 25 darba vietas. 
Saskaņā ar informāciju uzņēmumu datu bāzē 
“Lursoft”, SIA “Latvian Port” ir reģistrēts pirms 
14 gadiem, tomēr iepriekšējā gadā nodok
ļu maksājumi valsts kopbudžetā nav veikti 
,bet 2016. gadā tie bija vien 2,77 tūkst. eiro. 
Uzņēmums iepriekš darbojies ar nosaukumiem 
SIA “Latvian Housing” un SIA “DQS Latvia”.

Līdzšinējais priekštecis SIA “Dendrolight 
Latvija” savulaik bija daudzsološs jauns ražo
šanas uzņēmums, kura “palaišanai” savu 
svētību un atbalstu sniedza arī Ventspils 
pilsētas pašvaldība. Uzņēmums nodarbo
jās ar masīvkoka šūnu materiāla ražošanu. 
Pateicoties kokrūpnieka Jāņa Vašuka inicia
tīvai, kā arī Eiropas Savienības (ES) struktūr
fondu līdzfinansējumam, valstij piederošās 
Latvijas Hipotēku un Zemes bankas kredī
tam un Ventspils brīvostas izbūvētajai infra
struktūrai, tieši Ventspilī tika izveidots pasau
lē pirmais uzņēmums, kur zemas kvalitātes 
zāģmateriāli pārtapa masīvkoka šūnu mate
riālā ar augstu formas stabilitāti, kuru varē
ja efektīvi izmantot mēbeļu ražošanā un 
celtniecībā. Pēc uzņēmuma darbības sākša
nas 2008. gadā, divus gadus vēlāk – 2010. 
gada sākumā uzņēmums loloja paplašinā
šanās plānus, parakstot trīspusējo līgumu ar 
Latvijas Investīciju un attīstības aģentūru un 
Ventspils brīvostas pārvaldi par 4,27 mlj. eiro 
līdzfinansējuma piešķiršanu ražotnes projek
ta īstenošanai. ERAF atbalsts sedza 15% no 
projekta investīcijām, un saņemtie līdzekļi 
tika novirzīti iekārtu iegādes izdevumu seg
šanai. Jau tā paša gada rudenī “Dendrolight 
Latvija” vajadzībām brīvosta sev piederošajā 
teritorijā Kustes dambī izbūvēja 7300 m2 lie
las ražotnes telpas un nodrošināja plašu krau
jlaukumu ar inženiertīkliem. “Dendrolight 
Latvija” nomāja zemi un ēkas un izvietoja 
tajās tehnoloģisko līniju 14,2 mlj. eiro vērtī
bā. Ventspils dome ieguldīja līdzekļus publis
kās infrastruktūras izveidošanā.

Tomēr jau pēc pāris gadiem uzņēmums 
nonāca uz bankrota sliekšņa. Kā aģentūrai LETA 
2014. gadā atzina kādreizējais “Dendrolight 
Latvija” vadītājs J.Vašuks, uzņēmums līdz mak
sātnespējai nonācis apgrozāmo līdzekļu trū
kuma dēļ, tomēr vēl 2014. gadā ražotne 
turpināja darbu. Interesi aktīvi izrādījuši arī 
potenciāli investori, tomēr viss beidzās bēdī
gi. Maksātnespējas process tika uzsākts 2014. 
gada 18. februārī. Uzņēmumu likvidēja 2016. 

gada gada 15. jūlijā. Tajā tika atzīti kreditoru 
prasījumi par kopējo summu 19,777 mlj. eiro.

Tiesa, šim objektam saistība ar SIA “Latvian 
Port” jau bijusi iepriekš. Kā liecina Ventspils 
brīvostas pārvaldes mājas lapā pieejamā 
dokumentā, vēl šī gada pavasarī Kustes ielas 
30A ražošanas telpās joprojām atradušās 
kokapstrādes iekārtas, kuras, kā izrādās, pie
derējušas tieši SIA “Latvian Port”. “Ventspils 
brīvostas pārvaldei nav nekādu līgumattie
cību ar SIA “Latvian Port” par minēto telpu 
izmantošanu, tāpēc Ventspils brīvostas pār
valde ir vērsusies pie SIA “Latvian Port” ar 
aicinājumu atbrīvot ražošanas ēkas Kustes 
dambī 30A telpas no kokapstrādes ražoša
nas iekārtām." Ventspils brīvostas pārvalde ir 
informējusi SIA “Latvian Port”, ka gadījumā, 
ja komercsabiedrība pati neatbrīvos telpas 
no iekārtām, tad Ventspils brīvostas pārvalde 
organizēs iepriekš minēto iekārtu demontā
žu un pārvietošanu." Acīmredzot savstarpējās 
attiecības ir izdevies abpusēji atrisināt.

Ventspils brīvostas pārvaldes īpašu
mā esošā ražošanas ēka Kustes dambī 30A 
sastāv no diviem korpusiem. Otrā kopš 2016. 
gada darbojas Krievijas uzņēmējiem piedero
šā šokolādes fabrika “Pobeda Confectionery”, 
kurai šāda ražotne bija nepieciešama ārpus 
Krievijas, lai varētu strādāt Eiropas Savienības 
dalībvalstī un līdz ar to – ES tirgū. 

AS “BALTIC COAL TERMINAL”
Dzintaru iela 39b, Ventspils

+371 63634000
info@balticcoal.com

AS “BALTIC COAL TERMINAL” 
Vienīgais specializētais slēgtā tipa 
ogļu pārkraušanas termināls Eiropā

Vismodernākās videi draudzīgas 
ogļu pārkraušanas tehnoloģijas

Pilna spektra ogļu 
pārkaušanas pakalpojumi
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Koha atkal neuzvarama
Titulētā Latvijas svarcēlāja Rebeka Koha 
pārliecinoši atkal uzvarēja Eiropas junioru 
čempionātā. Svara kategorijā līdz 63 kg 
ventspilniece sasniedza 220 kg (100 kg 
+ 120 kg). Šis viņai bija jau ceturtais tituls 
šajā vecuma grupā. Ritvars Suharevs līdz 
85 kg grupā sasniedza jaunu personis
ko rekordu – 360 kg (164 kg + 196 kg), 
tomēr summā līdz zeltam pietrūka tikai 
viens kilograms – sudraba medaļa. 

Atvadas zelta medaļām
FK “Ventspils” futbolisti izšķirošajā cīņā 
par zelta medaļām izbraukumā nospē
lēja 0:0 ar līderiem “Riga FC” un atva
dījās no cerībām atgūt čempionu titu
lu. Kopvērtējumā “Riga FC” rēķinā ir 60 
punkti, ar 55 punktiem otrajā vietā atkal 
ir RFS, bet ventspilnieki ar 54 punktiem 
atbīdīti uz trešo vietu un priekšā sīva cīņa 
par sudraba medaļām.

+39 pār Raplas klubu
Vēl vienu graujošu uzvaru Latvijas – 
Igaunijas basketbola līgas čempionāta 
spēlē svinējis BK “Ventspils” klubs, kas 
šoreiz savā laukumā ar 39 punktu pār
svaru apspēlēja Raplas “Avis Utilitas” – 
100:61. Rezultatīvākais ar 15 punktiem 
un 10 atlēkušajām bumbām bija gvi
nejiešu izcelsmes amerikānis Usmans 
Dramē. Kopvērtējumā ar sešiem panā
kumiem septiņās cīņās BK “Ventspils” ir 
otrajā vietā.

Pret līderiem otrais 
zaudējums sezonā
Otro zaudējumu Junioru attīstības hoke
ja līgas (JAHL) debijas sezonā piedzīvojis 
Ventspils hokeja klubs “VENTA 2002”, kas 
savā laukumā papildlaikā ar 3:4 piekāpās 
turnīra līderiem Daugavpils “Dinaburg”. 
Ar diviem vārtiem un piespēli izcēlās 
Oskars Grigulis. HK “VENTA 2002” kop
vērtējumā atpaliek no daugavpiliešiem 
par trīs punktiem un ieņem otro pozīciju.

Savās mājās paliek ceturtās
Ikgadējā pārbaudes turnīrā Ventspilī tā 
saimnieces Ventspils novada volejbolis
tes šoreiz palika pēdējā, ceturtajā vietā. 
Par turnīra uzvarētājām kļuva Kuldīgas 
NSS komanda, aiz sevis atstājot Liepājas 
SSS un SK “Pūre”. Šosezon Ventspils 
novada komanda piedalīsies Tukuma 
novada atklātajā čempionātā. Šī turnīra 
spēles pārsvarā notiks Tukuma novada 
sporta hallēs.

Uz pusfinālu tiek  
arī ventspilnieki
Latvijas čempionātā novusā pusfinālā 
iekļuvuši arī Ventspils spēlētāji. Dāmu 
konkurencē kvalifikācijā 11 kārtās 14 
punktus ieguva Līga Leite, kura iegu
va ceturto vietu. Pusfinālā arī Janīna 
Kesenfelde un Ilze Čakle. Vīru konkuren
cē uz pusfinālu tika Dainārs Plūme un 
Kaspars Knipens, kuriem posmā ceturtā 
un piektā vieta.

SPORTA ĪSZIŅAS

Ventspilnieks.lv saņēma interesantu vēstuli un arī tai pievienotas fotogrāfijas un 
video no lasītājas Ivetas ...Rīgā. “Pilnīgi viss ir netīrs, smird. Tā kā bezmaksas stacijas 
tualetē padomju laikos. Un tā ir “sakoptā” Ventspils, ar kuru tā mīl lielīties šīs pilsē-
tas galva! Ja gribat tiešām neaizmirstamus un nepatīkamus pārdzīvojumus, iesaku 
iegriezties maksas tualetē, kura atrodas Ventspils Promenādē  iepretim govij rozā 
kleitā. Vedot dēlēnu ekskursijā uz šo “ģimenei draudzīgo pilsētu”, nevarēju pat iedo-
māties, ka varēšu bērnam parādīt, kā sevi cienošā tūristu pilsētā nekādā gadījumā 
nedrīkstētu būt.”

Iepriekšējā Ventspilnieks.lv numurā stāstījām, ko darīt, ja saaukstēšanās jau klāt un 
kā pret to cīnīties tautas metodēm. Šoreiz parunāsim par norūdīšanos. Ekstremālā-
kais norūdīšanās veids ir ziemas peldēšana, un Ventspils “roņi” sezonu atklāja jau 
21.oktobrī. Tomēr tā kā ne jau visi var un arī drīkst mesties āliņģī, pastāstīsim, ko 
organisma norūdīšanas labad ikviens var darīt pavisam vienkāršām metodēm.

Vai varētu būt tā, ka Ventspilī top īpaša 
atrakcija padomju laiku cienītājiem?

VAI VARĒTU BŪT TĀ...?

Ventspilnieks.lv nolēma pārliecināties, vai 
tiešām ir tik traki, kā Iveta raksta. Aizgājām, 
apskatījāmies, un tiešām – viss netīrs, smird. 
Bet varbūt varētu būt tā, ka tā nemaz nav 

nolaidība un necieņa pret cilvēkiem, kuriem 
šo  vietu, kur “ķeizars kājām iet,” vajadzī
bas spiestiem nākas apmeklēt? Varbūt tā ir 
atrakcija nostaļģijas māktiem padomju laiku 

cienītājiem, un Ivetas rakstītais par sajūtām 
kā bezmaksas stacijas tualetē padomju lai
kos jāsaprot burtiski? Bet tādā pie govs rozā 
kleitā vajadzētu novietot izlejamā alus mucu 
(alum noteikti jābūt atšķaidītam ar ūdeni!) 
un jāizvieto kafetērija, kurā bufetniece ar 
augstu uzkasītiem, balinātiem matiem tirgo 
tikai cīsiņus ar kabaču ikriem, viegli apkaltu
šas olas majonēzē un šņabi? Par tādu atrakci
ju no tūristiem varētu iekasēt  ieejas maksu, 
un, ja nu kāds protestētu, tad teikt, ka tas 
ir pilsētas mārketinga triks, nevis nesmu
kums. 

Neļaut kaitēm tuvoties. 
Norūdīšanās

S 
varīgi saprast, ka ar saaukstēša
nās slimībām sirgst tikai tie, kas 
paši piekrīt būt neveseli un daudz 
ko dara, lai tādi būtu. Lai izrautos 
no šā burvju loka, jārada savs sav

vaļas dabas modelis. Sencilvēkam, lai izdzī
votu, katru dienu vajadzēja daudz skriet un 
kustēties, tāpēc viņš bija muskuļots un spē
cīgs. Toties mūsu dzīvesveids ir mazkustīgs, 
mums šāda rūdījuma nav. Tāpēc pirmais, 
kas jādara, lai pretotos saaukstēšanās sli
mībām, ir fiziskās aktivitātes un norūdīša
nās. Vairāk jāuzturas svaigā gaisā, jāstai
gā kājām, ja iespējams, jāpeldas baseinā. 
No rīta pēc pamošanās jāizstaipās, kā to 
dara kaķis un suns, un kaut nedaudz jāpa
vingro. Katru rītu obligāta ir kontrastdu
ša, kas pamodina adaptācijas sistēmu pret 
aukstumu. Ieteicams atteikties no delika
tesēm: kūpinājumiem, sālījumiem, dažā
diem “meistarklases” salātiem. Maltīte jāie
tur tikai tad, kad jūtams izsalkums, bet ne 
pārāk vēlu vakarā – pēc vēlām vakariņām 
slikti sagremotā barība izdala organismā 
toksīnus, kas novājina imunitāti. Jānošķir 
olbaltumi un cieti saturošie produkti, piemē
ram, gaļa no kartupeļiem. Par gaļu jāteic, ka 
to ieteicams ēst tikai pusdienās, bet vaka
riņās priekšroka dodama zivīm vai dār
zeņiem. Par labu veselībai nāks arī viena 
atslodzes diena nedēļā. Apvienojot aktīvu 
dzīvesveidu ar šādām uztura režīma izmai
ņām, atkāpsies ne tikai saaukstēšanās, bet 
arī citas kaites.

ŪDENS PROCEDŪRAS NORŪDA
Pievērsties organisma norūdīšanai var jeb

kurā vecumā neatkarīgi no fiziskās sagata
votības un veselības stāvokļa, turklāt jebkurā 
gadalaikā. Šajās procedūrās nav nekā sarežģī
ta, galvenais ir saņemties un sākt.

APLAISTĪŠANĀS
Saaukstēšanās, plaušu karsonis, hroniskā 

tonsilīta vai sinusīta saasināšanās gada drēg
najos un aukstajos mēnešos ir parasta parā
dība visiem, kas nav norūdījuši savu organis
mu. Regulāra aplaistīšanās ar aukstu ūdeni 
uzlabo asinsriti, normalizē vielmaiņu, stipri
na imunitāti un rezultātā – arī pagarina mūžu. 
Norūdīšanās māca organismu patstāvīgi un 
ātri adaptēties nelabvēlīgo temperatūru ietek
mei – neatkarīgi, vai tās ir slapjas un nosalu
šas kājas vai iedzerts no ledusskapja izņemts 
auksts kefīrs. No visām norūdīšanās metodēm 

pati efektīvākā ir – norūdīšanās ar ūdeni.
Labākais laiks apliešanās procedūrai ir rīts: 

pēc vingrošanas vai tūlīt pēc pamošanās, kad 
āda ir silta. Tas ir īpaši veselīgi asinsvadiem. Jo 
aukstāks ūdens tiek izmantots, jo īsāks laiks 
veltāms procedūrai. Pēc jebkuras ūdenspro
cedūras ķermenis obligāti jānoberzē ar dvieli, 
līdz āda kļūst sārta. Pirms gulētiešanas šī pro
cedūra nav vēlama, jo tā uzmundrina nervu 
sistēmu un pasliktina miegu.

Vai norūdīšanos var sākt tagad, kad pie 
sliekšņa ziema un laukā kļūst arvien vēsāks? 
Protams, ka var. Tikai, pirms aplaistās ar auk
stu ūdeni, jāizpilda daži fiziski vingrojumi vai 
jāpastāv zem silta ūdens dušas. Slikti sasildītā 
ķermenī asins cirkulē vāji, asinsvadi ir sašauri
nājušies, tāpēc aukstais ūdens neizraisīs vaja
dzīgo atveseļojošo reakciju. Turklāt kājām obli
gāti jābūt siltām. Lai siltuma apmaiņa ātrāk 
atjaunotos un normalizētos, pēc procedūras, 
nenosusinot ķermeni ar dvieli, vēlams ietīties 
siltā halātā.

Tiesa, cilvēkiem, kas sirgst ar hroniskām 
saaukstēšanās kaitēm, apliešanās ar aukstu 
ūdeni var izraisīt īslaicīgu pašsajūtas paslikti
nāšanos. Daudzus tas biedē, tāpēc viņi pār
trauc norūdīšanos. Taču patiesībā jārīkojas pil
nīgi pretēji: īslaicīgā saasināšanās jāuzveic, 
aplaistoties nevis vienu, bet pat trīs reizes 
dienā. Taču tas jādara ar prātu: pēc aplaistīša
nās ar aukstu ūdeni jāieiet siltā vannā un jāpa
sēž tajā, līdz ķermenis sasildījies.

NORĪVĒŠANĀS
Sākt norūdīšanos ar aplaistīšanos, protams, 

nav obligāti, turklāt daudzus tik kardināls solis 
pat biedē. Tāpēc viņiem pieņemamākais vari
ants ir organisma nostiprināšanu un atveseļo
šanu sākt pakāpeniski: ar vismaigāko norūdī
šanās procedūru – norīvēšanos.

Sūkli vai dvieli samitrina ūdenī un vispirms 
norīvē ķermeņa augšdaļu (rokas, kaklu, krū
tis, muguru). Tad sausi noslauka un norīvējas 
ar raupju dvieli, līdz āda kļūst sārta. Pēc tam 
to pašu atkārto ķermeņa lejasdaļai (vēderam, 
jostasvietai, kājām). Kāju norīvēšanu veic no 
pirkstiem uz augšu, ķermeņi – ar apļveida 
kustībām virzienā uz padusēm un cirkšņiem. 
Procedūras ilgums ir 4–5 minūtes. Sākotnējā 
ūdens temperatūra – 20–24 ºC, kuru laika gaitā 
pakāpeniski pazemina līdz 16 grādiem.

PROCEDŪRAS PĒDĀM
Pēdu norīvēšana un apmazgāšana ir viena 

no veselīgākajām procedūrām. Biežas saauk

stēšanās gadījumā jāsāk ar pēdu norīvēšanu 
un tikai pēc nedēļas jāpāriet uz apmazgāšanu: 
1 minūti bļodā ar istabas temperatūras ūdeni. 
Pēc tam tās norīvē ar dvieli, līdz jūtams patī
kams siltums. Ik pēc 3 dienām ūdens tempe
ratūru pazemina par 1 grādu, bet procedūras 
ilgumu pagarina par 1 minūti. Pēc 2 mēne
šiem ūdens temperatūra var būt 5–7 grā
dus zemāka, bet pēdu aplaistīšanas ilgums – 
8–10 minūtes. Turklāt ieteicamāk ir nevis vien
kārši stāvēt uz vietas, bet pamīņāties no kājas 
uz kāju.

Kad kājas būs pieradušas pie ūdenspro
cedūrām, līdzīgā veidā ar aukstu ūdeni var 
sākt aplaistīt sprandu un plecus. Noteikums 
tas pats – pakāpenība. Jāsāk apmēram ar 
30 ºC siltu ūdeni, pamazām tā temperatū
ru pazeminot līdz 15 grādiem. Procedūras 
ilgums – 3–4 minūtes.

KONTRASTDUŠA
Vispirms ķermenis jāpieradina pie 10–12 ºC 

vēsas dušas: iesākumā – vienu, tad divas 
minūtes. Kad ķermenis būs pieradis pie šādas 
ūdens temperatūras, var pāriet pie kontrast
dušas, mainot patīkami karstu ūdeni ar aukstu 
(iesākumā uz 20–30, vēlāk uz 30–40 sekun
dēm). Atkarībā no pašsajūtas ūdens tempera
tūru var mainīt 3–4 reizes. 
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PIE MĀSAS LATVIJU LŪKOTIES
 Valerjans kā otrais no dēliem piedzimis daudzbērnu ģime

nē kādā nelielā miestiņā  Grodņas apgabalā Baltkrievijā, 
kur pirmās ziemas  gājis arī skolā. Grodņa un apgabals ap 
to savulaik bijuši katoļticībā stiprās Polijas sastāvdaļa un 
Baltkrievijā Grodņa joprojām ir katoļticīgo un poļu minoritātes 
centrs. Kā vairākums turienes iedzīvotāju, Zaharevski ģime
nē runājuši krieviski, lai gan māte pamata izglītību ieguvusi 
poļu valodā, bet tēvam kristībās dotais vārds licis šaubīties, 
vai viņš pēc izcelsmes ir baltkrievs, kā dokumentos ierakstīts, 
taču ne par to ir stāsts. Tēvs ģimenei maizi pelnījis, pielieto
jot armijā apgūtās spridzinātāja iemaņas: plēsis gabalos lielos 
laukakmeņus, kuri tālāk tikuši izmantoti kā celtniecī
bas materiāls vai samalti šķembās ceļu būvei. Viņš 
bez tam  pārzinājis lauksaimniecības tehniku, pratis 
un darījis arī visus citus zemnieka darbus. Mātei bijis 
smags mājas solis, viņai dzimuši desmit bērni, no 
kuriem starp dzīvajiem palikusi tikai puse. 

“Badu necietām, jo tikam audzināti taupībā un 
strādīgumā. Bet – tēva māsa dzīvoja  Ventspilī, un 
viņas ciemu reizēs dzimtajā pusē par šo pilsētu stāstī
tais zīmēja apmēram tādu pat apsolītās zemes  ainu, 
kādu tagad Latvijā mītošajiem cenšas uzburt tie, kas 
darbu un mājvietu atraduši ASV vai Rietumeiropā. 
Tēvam pietika uzņēmības braukt Latviju lūkoties,” 
Valerjans ( viņš tolaik mācījies trešajā klasē) atceras, 
ka pēc neilga laika, iepriekš nebrīdinot, tēvs pārra
dies mājās smagajā automašīnā ar augstiem bortiem 
un paziņojis: “Vācam mantas un kraujam mašīnā. 
Brauksim uz Latviju!” Kravāšanās notikusi lielā stei
gā, lai nekavētu transportu. Mājas kaķis pārbijies un 
aizmucis, tā arī palicis nesasaukts. 

“Viss nepieciešamais satilpa kravas kastē, turpat ierīko
tajā finiera būdā iekārtojāmies arī mēs paši un, mātes rūpī
gi segās ietīta, tūkstoš kilometru garo ceļu ziemeļu virzienā 
uzsāka arī Zaharevsku ģimenes relikvija svētbilde. Mums, 
bērniem, tālais brauciens bija kā viens liels piedzīvojums, 
par  ceļabiedri Dievmāti atcerējāmies tikai  galapunktā, kad 
izkravājām iedzīvi kolhoza “Venta” ierādītajā mājā. Man likās 
pašsaprotami, ka svētbildei tiek atvēlēta goda vieta, tāpat 
kā agrākajā mājā. Bet vecākiem, kā vēlāk sapratu, svētbilde 
novietošana jaunajā mājvietā bija simbols ne tikai reliģiskā 
nozīmē. Tas bija apliecinājums un garants tam, ka, arī svešā 
pusē dzīvojot, tiks cienītas un saglabātas ģimenes iepriekšē
jās vērtības,” Valerjans uzskata, ka  vārdos vecāki šo patiesību 
izteikuši reti, taču nemānāmā veidā tā visu laiku bijusi klāt
esoša arī viņa reizēm nebūt ne vieglajā liktenī. 

FUTBOLS UN “PILNĀ LOZE” OLGA
“Mācības turpināju krievvalodīgajā skolā Bērzu ielā, taču ne 

ilgi. Galva man bija viegla, atlika laiks un bija prieks sportot, it 
īpaši spēlēt futbolu. Bumbu dzenājām arī pie mājām Tārgalē, 
vienlaicīgi no kaimiņu puikām mācoties latviešu valodu. 
Manu aizrautību drīzi vien pamanīja treneri un ieteica pāriet 
uz specializēto skolu ar futbola novirzienu Daugavpils rajonā. 
Vecāki neiebilda, jo audzēkņi tur atradās pilnā valsts apgādī
bā, kas mūsu daudzbērnu ģimenē bija visai svarīgi,” Valerjans 
lepojas, ka tolaik jau bijis gana stiprs fiziski un noturīgs emo
cionāli, lai nebaidītos no izaicinājuma dzīvot patstāvīgi.   

“Skolā biju aktīvs ne vien sportā, bet arī sabiedriskajā dzīvē 
un vienā no komjauniešu pasākumiem iepazinos ar  vienaudzi, 
vietējo meiteni  Olgu, kura mācījās latviešu plūsmā.   Tā izrā
dījās pilnā loze un jaunības,var pat teikt – pusaudžu mīlestība 
no pirmā skatiena un uz mūžu, lai gan viņas māte draudzēša
nos “ar svešinieku” sākumā nosodīja. Pielaidīgāka kļuva, kad 
uzzināja, ka esmu tādas pat ticības, kā viņas meita, bet kāzām 
svētību piekrita dot vienīgi tad, ja laulību slēgsim baznīcā. To 
arī pēc vairākiem gadiem izdarījām, kaut padomju laikā, turklāt 
man toreiz dienot speciālās nozīmes karaspēka daļā,  šādam 
solim vajadzēja stingri saņemties. Abi ar sievu nebijām un 
neesam fanātiski ticīgie, taču arī abi mūsu dēli, Valerjans un 
Ēriks, ir kristīti un Ventspilī laulājušies baznīcā,” Valerjans atzīst, 
ka uz to netieši mudinājuši arī viņa un Olgas vecāki. 

“Mūsu dzimtās pieņemts ieklausīties vecāku padomos un 
vēlējumos. Arī mūsu bērnu vārdi izraudzīti, ņemot vērā kopī
go viedokli un prieks, ka šī tradīcija turpinās dēlu ģimenēs. 
Vecākā dēla Valerjana ģimenē, kura dzīvo Jelgavā, manam 
pirmajam mazdēlam arī dots Latvijā joprojām visai retais 
vārds Valerjans, bet otru sauc par Andrijanu. Tas tā, līdzsva
ram, par godu dēla sievas tēvam Andrim... Mūsu jaunākajam 
dēlam Ērikam vārdu ieteica Daugavpils vecmāmiņa Sofija, 
viņš tagad strādā transporta firmā Beļģijā un savām atva
sēm ģimene izvēlējusies internacionālākus vārdus – Pāvels 
un Julianna,” Valerians – seniors par to labsirdīgi pasmaida.   

Uz Latviju kopā ar Dievmāti

MŪŽA GALVENAIS 
VAĻASPRIEKS

“Profesionāla futbolista karjerai, 
kādai gatavojos Daugavpilī,  svītru pār
vilka sacensībās gūtā ceļgala trauma, 
pēc atlabšanas mēģināju sevi aplieci

nāt amatieru komandās. Lielo un minifutbolu pēc tam esmu 
spēlējis gan pilsētas, gan valsts līmeņa komandās, vēlāk iegu
vu tiesneša kvalifikāciju, bet tagad esmu telpu futbola koman
das “VTO Ventspils” valdes priekšsēdētājs un  treneris. Futbols 
joprojām ir mans mūža  galvenais vaļasprieks, ar ko rēķinās 
ģimene un darba biedri, un kā jebkurš no sirds darīts darbs, 
tas ir vainagojies ar panākumiem gan pilsētas, gan valsts čem
pionātos. Lielā mērā tas noticis, pateicoties AS “Ventspils tirdz
niecības osta” (VTO), arī pilsētas domes finansiālajam atbals
tam,” Valerjans pieļauj, ka šādu pretimnākšanu veicinājusi arī 
viņa nevainojamā reputācija dokera darbā un aktīvā līdzda
lība kā valdes loceklim Ventspils Baltkrievu kultūras biedrībā 
“Spadčina” (“Mantojums”), jo tās dalībnieki ar pašdarbības 
un citām aktivitātēm piedalās pilsētas dzīvē un lieliski pārstāv 
Ventspili kaimiņvalstī Baltkrievijā viņu tautas svētkos. 

LIKTENĪGĀ TRAUMA
“Ceļš uz  VTO nebija taisns un gluds. Kad profesionāla fut

bolista karjera neizveidojās, mēģināju sevi realizēt darba 
tirgū,” sportiskais rūdījums Valerjanā stiprinājis iedzimto 
neatlaidību. 

“Ieguvu šofera tiesības, sāku strādāt turpat Tārgalē, 
Starpkolhozu celtniecības organizācijā (SCO). Brīvajā laikā spē
lējām futbolu, vingrojām uz rīkiem, es cilāju arī svarus. Kad 
iesauca armijā, speciālo uzdevumu vienībā, 32 kilogramus 
smago svaru bumbu varēju bez apstāšanās uzcelt 200 reižu, 
bet uz vingrošanas stieņa taisīju tādus trikus, ka pat virsnieki 
bija šokā. Dienests bija smags, bet arī interesants, mums lika 
mācīties un darīt tādas lietas, par kurām pat ģimenei pilnībā 
neesmu stāstījis. Bet izturēju, piekritu iestāties karaskolā. Toreiz 
jūtos īstajā vietā, tagad apzinos, ka tālākā karjera armijā varē
ja būt ļoti bīstama un neprognozējama. Taču liktenis bija lēmis 
citādi – mācību laikā gūtā trauma pielika punktu militārajai kar
jerai. Nācās ārstēties, pēc tam mani atvaļināja. 

Atgriezties civilajā dzīvē pie militārās disciplīnas un hierar
hijas pieradušam cilvēkam nav viegli. Atsāku šoferēšanu SCO, 
vēlāk kursos ieguvu tiesības  strādāt uz dažādu modifikāci
ju celtņiem, taču arī šinī darbavietā jau bija jaušams kolhozu 
ēras noriets. Neizdzēšamā atmiņā pusotrs gads Armēnijā, kur 
visa toreizējā PSRS palīdzēja atjaunot drausmīgajā zemestrīcē 
sagruvušo Spitakas pilsētu. Tiku komandēts uz turieni no SCO, 
strādāju uz tilta celtņa betona rūpnīcā, bet no Latvijas kopu
mā tur bija ap 2000 cilvēku. Manā izpratnē tas bija īsts inter
nacionālisms, jo palīdzēja arī kapitālistiskā pasaule.” 

SMAGI UN ELITĀRI
“Pēc kāda laika caur pazīšanos ( toreiz tā bija gandrīz vai 

dzīves norma) ieguvu darbu VTO, kur, līdzīgi kā jaunkarei
vim, vajadzēja pa profesionalitātes hierarhiju tikt līdz dokera 
augstākajai klasei. Padomju laikā tas bija smags un atbildīgs 
darbs, taču ar elitāru atalgojumu, ko toreiz (parastiem strād
niekiem neiedomājama lieta!) daļēji varēja saņemt dolāros. 

Plus vēl priekšrocības dažādu preču, tanī skaitā vieglo auto
mašīnu iegādē. Pirmā koši sarkanā “opel ascona” pie manis 
nonāca tieši tanī laikā. Ar ostiniekiem, toreiz pilsētā lielāko 
un, var teikt, arī saliedētāko darba kolektīvu rēķinājās un 
tam pat centās izpatikt gan vietējā vara, gan toreizējās parti
jas vadība,” Valerjans atceras, ka neziņas pilns un sāpīgs  pār
svarā krievvalodīgajam kolektīvam šķitis Atmodas laiks, kad 
Latvija gājusi uz neatkarību un beigās to arī ieguvusi.

 “Man tas neizskatījās traģiski,  mentāli lielā mērā biju 
adaptējies latviskajā dzīvesveidā, dēli un pats ciešami pra
tām vietējo valodu, kurai ostā gan bija minimāls pielietojums. 
Uzskatīju sevi par piederīgu Latvijai, lai kādi arī būtu vēstures 
vēji. Un neesmu savā nostājā vīlies. 

Nesen, kad braucu ciemos uz Baltkrieviju un robežsar
giem pasniedzu Latvijas nepilsoņa pasi, ierēdnis man teica: 
“Pēc papīriem tu tā kā mūsējais, bet savādi lēni un apdomī
gi runā. Vai tikai neesi no Lietuvas?” Atbildēju, ka no Latvijas, 
un ar zināmu izbrīnu – arī ar gandarījumu – konstatēju, ka pat  
no malas manī saskatāma latviešiem raksturīgā uzvedība,” 
Valerjans smaida, ka līdz anekdotiskajam igauņu lēnīgumam 
tautiešu acīs viņš tomēr nav pazemināts. 

GALVENAIS PIENESUMS – LATVIJAS PILSOŅI
“Šodien pieņemto terminoloģiju lietojot, mūsu ģimene 

Latvijā (lai arī pārvietojoties vienas valsts robežās), princi
pā ieradās kā ekonomiskie imigranti, labākas dzīves meklē
tāji. Eiropā tagad daudzi uzskata, ka tādi nemīl strādāt, nāk 
pie visa gatava. Attiecībā uz manu dzimtu šāds vērtējums 
būtu pilnīgi aplams: Tārgales pagastā daudzi vēl labi atceras, 
cik čakli savulaik strādāja mehanizators Teofils un slaucēja 
Marija, kā viņiem darbos gan fermā, gan uz lauka palīdzē
ja “pacani” – puikas. Pašam joprojām atmiņā, kā vācu sienu 
ar tā saucamo “zirga grābekli”, kādu tagad var ieraudzīt tikai 
muzejā. Bet svarīgāks par visu, manuprāt, ir fakts, ka divi 
mani dēli un četri mazbērni ir kļuvuši par Latvijas pilsoņiem 
un, esmu pārliecināts, arī patriotiem. Tāds, lūk, “ekonomiskā 
imigranta” galvenais pienesums manai mītnes zemei, jo pats 
līdz šim neesmu saņēmies noformēt Latvijas pilsonību. 

AR VILTĪBIŅU UN MĪLESTĪBU
Valerjans pieļauj, ka viņa prasmes VTO būs vajadzīgas arī 

turpmāk un ir gatavs strādāt, bet tikai dienas maiņās. Viņam 
padomā arī cita darbavieta, kad būs paveikts mājas remonts 
Tārgales pagastā. Prieks, ka tagad vairāk laika būs zinātkāro 
un sportisko mazbērnu apraudzīšanai, kuri līdz šim pie vec
vecākiem ierodas tikai skolēnu brīvdienās. Varēs atvieglot 
mājas soli dzīvesbiedrei Olgai, jo viņai līdz pensijai vēl prāvs 
gabals strādājams. 

“Man patīk gatavot, bērnu un mazbērnu ieskatā daru to pat 
labāk, nekā mamma un vecmāmiņa. Atminējums tam vien
kāršs – gatavoju diezgan reti, tāpēc atļaujos netaupīt garšvie
las, saldumiņu un taukumiņu, ko saprātīga un taupīga saim
niece vienkārši nedrīkst darīt un nedara. 

 Kas man patiešām padodas bez kādām viltībām, tā ir kafi
jas uzliešana. Varbūt skanēs banāli, bet šis dzēriens patiešām  
labs iznāk tikai tad, ja tiek gatavots ar mīlestību un cieņu pret 
to, kam tas tiks pasniegts. Visvairāk man ar kafiju patīk uzcie
nāt savējos, tas nu ir fakts.” 

Valerjans Zaharevskis, fonā viņa ilggadējā darbavieta VTO.

Ar mūža mīlestību Olgu 
kāzu dienā.
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Izsmieties, 
izdziedāties, 
izrakstīties
Dienas kļūst arvien īsākas, 
vakari – garāki... Nav jau 
tik traki garlaikoti, ja vien 
zin, kā labi pavadīt brīvo 
laiku! Jo īpaši brīvdienās, 
kad laika ir tik daudz, ka 
dažreiz nezin ko iesākt. 
Šī nedēļas nogale var 
tikt raksturota kā iespēju 
izsmieties, izdziedāties un 
izrakstīties.

S 
estdien visā Latvijā 
kā lieli, tā mazi, kā 
jauni, tā veci arvien 
aktīvām iesaistās 
popularitāti ieman

tojošā akcijā – pasaules dik
tāta latviešu valodā rakstī
šanā. Visā pasaulē vienlaikus 
ceturto gadu pēc kārtas nori
sināsies šī interesantā akci
ja, mūsu pilsētā – Ventspils 
Augstskolā. Iniciatīvas mērķis 
ir attīstīt prasmi rakstīt latvis
ki, audzināt cieņu pret dzimto 
valodu, veidot ciešāku saik
ni ar ārzemēs dzīvojošiem 
latviešiem, saliedēt sabiedrī
bu, kā arī aicināt cittautiešus 
labāk apgūt latviešu valo
du. Diktāts nav garš – tikai 
300 vārdu. Tekstu īpaši šim 
nolūkam ir radījis mūsu pašu 
Ventspilī pazīstamais dzej
nieks un rakstnieks Andris 
Akmentiņš. Diktāts ar virs
rakstu “Malēniešu hronika” ir 
ironiska mūsdienu teika, kurā 
autors veiksmīgi apvieno lat
viešu valodu ar Ezopa valodu.

Tie, kurus vairāk sais
ta azartiskas aktivitātes, lai 
dodas uz Pārventas bibliotē
ku. Tur no plkst. 12 norisinā
sies aizraujošas cīņas prāta 
spēles simtgades kausa izcī
ņas Kurzemes pusfinālā. 
Diemžēl šoreiz vairāk cilvēki 
no malas nevar piedalīties kā 
dalībnieki, tikai kā līdzjutē
ji. Tomēr tā būs laba iespēja 
arī paša zināšanas pārbau
dīt, pierakstot atbildes sava 
blociņā. 

Kad adrenalīns būs uzsū
cies, tālāk varam doties uz 
“Jūras vārtiem”, kur plkst. 16 
par godu Latvijas 100. dzimša
nas dienai Ventspils kultūras 
centra amatiermākslas kolek
tīvi vienosies kopīgā sveicienā 
un uzrunās savus skatītājus ar 
dziesmu, deju un mūziku kon
certuzvedumā “Gadsimta 9 
viļņi”. Vērienīgais darbs tapis, 
izmantojot metaforu par devī
to vilni. Lielajā pasākumā pie
dalās 42 (!) dažādu žanru 
kolektīvi, pulcējot apmēram 
700 dalībniekus. 

Sak’, kā nedēļu sāksi, tā 
to pavadīsi. Tad jau labi, jo 
pirmdien varēs labi izdziedā
ties un arī izsmieties. “Jūras 
vārtos” izskanēs “(Ne)parei
zie Dziesmu svētki” jeb lieliz
rāde ar dziesmām, jokiem un 
pārģērbšanos. Kā saka izrā
des autori “Jaunais Muzikālais 
teātris”, šajā izrādē ar mīles
tību un smaidu ikvienam būs 
iespēja paskatīties uz to, kas 
mums ir dārgs, par ko mēs 
dusmojamies un kādi galu 
galā mēs paši esam. 

Viņa bija Ventspils mākslas dzīves galvenais 
stūrakmens daudzu gadu garumā, kas nerims
toši līdz pat sava mūža pēdējam brīdim arvien 
prātoja, ko tik vēl vajadzētu un varēto paveikt. 
Ar mākslinieces aiziešanu noslēdzas ļoti īpašs 
un piepildīts cikls Ventspils mākslas dzīves 
izaugsmē un pilnveidē, taču viņas možais dzī
ves un darba prieks arvien skubinās Ventspils 
māksliniekus strādāt un sasniegt jaunus rado
šus horizontus. Oktobra pēdējās nedēļas vidū, 
24. oktobrī, mūžībā pēc smagas slimības mūžī
bā devās Ventspilī iemīļotā māksliniece Ingrīda 
ĢelzeOzoliņa (4.V 1947.  24.X 2018.).

Izcilā māksliniece dzimusi Balvu rajona Viļakas 
apkaimē, taču vēl nepilnu divu gadu vecumā 
kopā ar ģimeni tika izsūtīta uz tālo Sibīriju. Tieši 
Omskas apgabalā mazajai meitenītei sākās pir
mie soļi skolā, bet jau deviņu gadu vecumā 
ģimene varēja atgriezties atkal dzimtenē. Tieši 
Latvijā aizsākās viņas ceļš mākslinieces aroda 
virzienā. Māksliniece 1966. gadā beidza Rīgas 
Lietišķās mākslas vidusskolu jeb tagadējo Rīgas 
Dizaina un mākslas vidusskolu un 1971.gadā 
absolvēja Latvijas Mākslas akadēmijas Keramikas 
nodaļu ar diplomdarbu panno “Zemes spēks”.

Zīmīgs ir fakts, ka māksliniece jau ar studi
jām pirmajā kursā  kopš 1968. gada sāka aktī
vi piedalīties daudzās pašmāju izstādēs Latvijā 
un pat starptautiskās izstādēs Francijā, Vācijā, 
Čehijā, Zviedrijā un citās valstīs, kas ātri vien 

jau 1972. gadā ļāva iestāties Latvijas un PSRS 
Mākslinieku savienībā. Tas pavēra jaunus un 
vēl plašākus radošos ceļus. Ar lielu aizrautību 
un darbaspējām apveltītā māksliniece ne vien 
izpaudās radoši individuāli, bet arī strādāja par 
zīmēšanas skolotāju, par laboranti Mākslas aka
dēmijas keramikas nodaļā un vēl paguva būt 
arī speciālo priekšmetu pasniedzēja Liepājas 
Lietišķās mākslas vidusskolā. 

Ievērojams pārmaiņu laiks notika 1975. 
gadā. To var nosaukt par mākslinieces Ventspils 
perioda aizsākumu, kas ievērojami mainīja 
viņas līdzšinējo dzīves gājumu. Šajā gadā viņa 
kopā ar vīru, gleznotāju Ansi Ozoliņu, un bēr
niem pārcēlās uz dzīvi pilsētā pie atklātās 
jūras  Ventspili. Tieši viņa ar savu entuziasmu 
un dedzīgumu veicināja vietējās mākslas dzī
ves procesus un to strauju attīstību, organizēja 
Mākslas dienu izstādes Ventspilī un arī Rīgā. Viņa 
īstenoja dzīvē dažādus interjera dizaina darbus 
publiskajās telpās un radīja keramikas panno. 
Protams, aktīvi strādāja arī pie savu personā
lizstāžu rīkošanas. Māksliniece bija pastāvīgo 
ekspozīciju līdzautore Ventspils Piejūras brīvda
bas muzejam (1976) un Ventspils Tirdzniecības 
ostas muzejam (1996), kā arī piedalījās pastā
vīgo ekspozīciju izveidē Ventspils muzejā.

Pēc okupācijas režīma sabrukšanas sākās 
atkal jauns vilnis I. ĢelzesOzoliņas radošanā 
dzīvē. Arī Ventspils pilsētas vēsturē, kur īpašs 

ir tieši mākslinieces ieguldījums. Tālajā 1992. 
gadā svinīgi tika nodibināta Ventspils Mākslas 
skola un par tās pirmo direktori izvēlējās tieši 
I. ĢelziOzoliņu. Tas bija tieši viņas sapnis  pil
sētā izveidot šādu skolu, un to ar lielu degsmi 
arī piepildīja. Viņa vadīja skolu līdz pat 1999. 
gadam. Paralēli tam, māksliniece kopš 1994. 
gada bija visas Ventspils pilsētas galvenā māks
liniece, šajā amatā ražīgi un aktīvi strādājot līdz 
pat 2006. gadam. 

I. ĢelzeOzoliņa nenogurstoši turpināja aktīvi 
strādāt un piedalījās visās Ventspils mākslinieku 
grupas, kā arī Kurzemē rīkotajās mākslas darbu 
izstādēs. Vēl pērn ar vērienu tika atzīmēta viņas 
apaļās jubilejas darbu izstāde. Daudzi māksli
nieces darbi atrodas Latvijas Mākslinieku savie
nības muzejā, Latvijas Nacionālajā mākslas 
muzejā, Ventspils muzejā, Livonijas ordeņa pilī, 
Kuldīgas novada muzejā un citviet. Viņas iegul
dījums Ventspils pilsētas mūžā vienmēr paliks 
augsti novērtēts un dziļā piemiņā. 

Tas notika 1919. gada novembrī. Kopš 
neatkarīgas Latvijas valsts proklamēša-
nas apritējis gads. Tomēr svinēt svētkus 
vēl bija pāragri. 

„No Latvijas armijas 
frontes štāba ziņo...”

S 
avā sveicinājumā Kurzemei un 
Latgalei (publicēts laikraks
tā „Wentspils Awize” 1919. 
gada 22. novembrī) tālaika 
ministru prezidents, vienlai

kus arī aizsardzības ministrs Kārlis Ulmanis 
rakstīja: „Šodien Vidzeme un Rīga svin pir
mos Latvijas pastāvēšanas gada svētkus. 
(...) Svētkos trūkst divu māsu: jaunākā – 
nomocītā Latgale – vēl smok zem lielinie
ku jūga, vecākā – bagātā Kurzeme – laupī
tāju gūstā. Varonīgā Vidzeme aizņemta ar 
Latvijas armijas vairošanu un apkopšanu. 
Skaistule Rīga tikko pārcietusi Bermonta
Golca neliešu uzbrukumu. Laupītāji pār
gāja atklātā uzbrukumā un veselu mēne
si apšaudīja Rīgu ar smacējošām gāzēm, 
nāvēdami sievas, bērnus un mierīgus pilso
ņus. Beidzot, 3. novembrī, kad Latvijas tauta 
īsā laikā bija paguvusi radīt stipru armiju, tā 
pārgāja uzbrukumā un pēc 8 dienu nepār
trauktām niknām cīņām salauza labi bru
ņoto pretinieku, kurš tagad lielā steigā un 
nekārtībā atkāpjas. Pēc šī izšķirošā triecie
na, kuru laupītāju pulki saņēma Rīgas vārtu 
priekšā un kura sekas bija ienaidnieka 11. 
novembrī uzsāktā paniskā bēgšana, nav 
vairs nekādu šaubu, ka Latvijas jaunā, spē
cīgā, lielas Tēvijas mīlestības un neredzētas 
pašaizliedzības pilnā armija galīgi izdzīs no 
Kurzemes visus Latvijas ienaidniekus, atbrī
vos Latgali un dos ļaundariem pelnīto algu.”

„Wentspils Awizē” ik dienu ievietoti ziņo
jumi no Latvijas armijas virspavēlnieka štāba 
par notikumiem abās frontēs. To saturs 
labāk par visiem vēsturnieku skaidrojumiem 
atklāj tābrīža gaisotni visā Latvijā, tātad arī 
Ventspilī.

Vācu frontē (Kurzemē) 14. novembrī 
Liepājas rajonā ienaidniekam atņemts daudz 

ložmetēju lenšu. Vācu karaspēks cietis seviš
ķi smagus zaudējumus – sašauti 4 lielgaba
li un pilnīgi iznīcināta viena ložmetējnieku 
rota. Saskaitīts ap 300 kritušo. 15. novembrī 
latviešu armija ieņēma Ķemerus un galīgi 
iztīrīja Ķemeru, Slokas, Kalnciema un Klīves 
muižas rajonu no vāciešiem. Naktī karaspēks 
sasniedza Ozolmuižu Iecavas upes kreisa
jā krastā. Frontes kreisajā spārnā ieņemta 
Kurmene. Vācieši steigšus atkāpās, atstā
jot latviešiem bagātīgu kara laupījumu. 16. 
novembrī veiksmīgi attīstījās kaujas ope
rācijas Jelgavas virzienā. Upes kuģu flo
tile Lielupē sagūstīja vācu bruņoto kuģī
ti „Oskar”. Liepājas garnizons, vajādams 
ienaidnieku, sasniedza Kapsēdi, Grobiņu un 
Dubeņu staciju. 17. novembra rītā ieņem
ta Džūkste un rinda māju Jelgavas–Tukuma 
dzelzceļa malā, iegūti 2 ložmetēji un daudz 
munīcijas. Māju teritorijā uzieti vācu armi
jas marodieri, daļa no tiem nošauta. Vakarā 
ieņemta Vecsaule un vēl daži ciemi, pēc 
niknām cīņām – arī Bauska. „Pēc Bauskas 
ieņemšanas mēs ieguvām vairāk desmi
tus ložmetēju, bezdrāts telegrafa staciju, 8 
smagos automobiļus, 2 vagonus ar lielgaba
lu lādiņiem un flintēm” (no frontes ziņoju
ma štābam). 18. novembrī notika cīņas pie 
Iecavas un Lielupes abos krastos. Latviešu 
artilērija apšaudīja Jelgavas vakzāles (dzelz
ceļa stacijas) rajonu. Pēc neveiksmīga uzbru
kuma Emburgai vācu armijas daļas atsistas, 
pametot kaujas laukā daudz kritušo un ievai
noto. Latvieši straujā uzbrukumā ieņēma 
Mežotni. „Mūsu rokās krita viens gluži vesels 
aeroplans, apbruņots ar divi ložmetējiem un 
vairāku aeroplanu daļām. Bez tam ieguvām 
arī 5 ložmetējus, daudz granātu, lielus krā
jumus labības un kartupeļu. Jelgavas rajonā 
mēs ieņēmām Robel–Dobel muižas, pie kam 
saņēmām daudz gūstekņu un kara materia
lu. Liepājas frontē pie Lieģu stacijas mūsu 
karaspēks atņēma vāciešiem vienu lokomo
tivi un vagonus, kurus aizveda uz Liepāju” 
(no frontes ziņojumiem štābam).

Lielinieku frontē (Latgalē) veikta veiksmīga izlūkdarbī
ba Līvānu un Balvu rajonos. Lubānas ezera rajonā „mūsu 
izlūku nodaļa uzbruka ienaidniekam, sagūstīja 39 sar
kanarmiešus un ieguva flintes, vairāk tūkstoš patronas 
un lauku telefona centrali. Varakļānu virzienā mūsu izlū
ki izklīdināja ienaidnieka posteņus. 23. novembrī otrā 
izlūkrota atņēma lieliniekiem no iedzīvotājiem nolaupītu 
aitu baru. Aitas atdotas atpakaļ īpašniekiem..” (no frontes 
ziņojuma štābam).

Par godu Latvijas armijas novembrī izcīnītajām spī
došajām uzvarām pret Bermonta bandām un Jelgavas 
atbrīvošanai ventspilnieki pulcējās grandiozā manifestā
cijā – ielu gājienā, kurā piedalījušies vai visi pilsētas 
iedzīvotāji. „Wentspils Awize” raksta, ka to skaits varē
jis būt līdz pat sešiem tūkstošiem. Šī pasākuma iniciators 
– Ventspils Latviešu biedrība, ko vadīja priekšnieka viet
nieks Rozenšteins.

„Ap plkst. 1 dienā Latviešu biedrības nams un lau
kums pie tā pārpildīts no ļaudīm. Ierodas muzikas 
orķestrs, kareivji un ugunsdzēsēji. Priekšnieka vietnieks 
Rozenšteins atklāj manifestaciju un paskaidro pieturas 
vietas un ielas, pa kurām domāts iet gājienā. Orķestrs, 
publikai ar atsegtām galvām līdzi dziedot, nospēlē „Dievs, 
svētī Latviju!”. No Latviešu biedrības gājiens ar muzikas 
skaņām un valsts karogiem dodas uz vietējo komendan
turu. Gājienu sagaida komendants leitn. Bekmans ar savu 
štabu. Manifestanti lūdz viņu nosūtīt iedzīvotāju sirsnīgo 
sveicienu Latvijas varonīgai armijai” („Wentspils Awize”).

Par spīti skarbajiem laikapstākļiem, tūkstošgalvu 
gājiens devās tālāk – uz Ventmalu pie pilskalna, kur 
noenkurots angļu – sabiedroto – karakuģis. Kuģa kap
teinis un virsnieki sveica ventspilniekus, cita starpā ar 
šādiem vārdiem „Izsaku izbrīnu par to, ka latviešu tauta 
lielajā pasaules karā varējusi paturēt savu patstāvību un 
ar maziem spēkiem spējusi aizsargāt Rīgu, Liepāju un 
Ventspili. No savas puses ceru, ka Latvijā drīzumā nodibi
nāsies miers un iedzīvotāji varēs stāties pie ražīga valsts 
uzbūves darba”. No Ventmalas gājiens aizvijās uz hospi
tāli Pils ielā, kur veseļojās pēdējās kaujās ievainotie latvju 
kareivji, pēc tam pie Ventspils prefekta Dāvida Šmitmaņa 
un pilsētas valdes, kur manifestantus sagaidīja jauniecel
tais pilsētas galva – skolotājs Jānis Turauskis. Tikai nova
kares krēslā pacilātie ventspilnieki izklīda pa savām slikti 
apgaismotajām un vāji apkurinātajām mājām, bet ar cerī
bas siltumu sirdīs un ticības gaismu dvēselēs. 
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A U N S
Rudenīgas un apcerīgas noskaņas,... taču dažkārt tas ir labi, jo 
ļauj sakārtot domas. Perfekti izpratīsi cilvēkus un viņu rīcības 

motīvus. Darbā, kā vienmēr, atbildīgi pienākumi, taču neuzņemies pārāk 
daudz. Ja esi ražīgi strādājis, tad labi jāatpūšas. Varbūt ir vērts paņemt 
nelielu atvaļinājumu un kaut kur aizbraukt – izklaidēties, iepirkties.

V Ē R S I S
Sekmīgi nokārtosi dažādus lietišķos jautājumus, tajā skaitā 
sarunas ar komunālo pakalpojumu sniedzējiem un bankām. 

Darbā uzmanies no sīkiem strīdiņiem un nespītējies. Brīvdienas noteikti 
velti saviem tuvajiem un mīļajiem. It īpaši – attiecībām ar otro pusīti, ja 
esi ar kādu kopā. Kaut kas pārrunājams un pārdomājams, lai būtu jaukāk.

D V Ī Ņ I
Nedēļas nogalē darbus vajadzētu atlikt malā un mazliet izklai
dēties – aizej uz teātri, koncertu vai klubiņu. Tā smelsies iedves

mu nākamajai nedēļai, kas būs visai darbīga. Profesionālajā jomā iespē
jami jauni izaicinājumi  labi parādīsi sevi un var sekot vilinošs piedāvā
jums. Attiecībās jāgādā par saskaņu, neapspried privāto dzīvi ar citiem.

V Ē Z I S
Ja šobrīd esi viens, kāda tikšanās var uzšķilt dzirksti un pāraugt 
nopietnās attiecībās. Bet, ja esi ar kādu kopā, tad labs laiks, lai 

attiecības padarītu ciešākas. Līdzās ir cilvēks, uz kuru paļauties. Darbā vai 
biznesā bruņojies ar pacietību, jo būs jāpieliek daudz spēka, lai sasniegtu 
rezultātu. Jāturas tālāk no kašķiem un intrigošanas.

L A U V A
Nedēļas nogalē labprāt saimniekosi mājās, lutināsi savējos 
un izmēģināsi interesantas kulinārijas receptes. Apkārt valdīs 

sirsnīga gaisotne. Vari ielūgt ciemos draugus un sarīkot nelielu ballīti. 
Darbā var nākt pārmaiņas vai rasties uzdevumi, kas tev nebūs pa prātam. 
Izdari, kas jādara un neiesaisties diskusijās, tā būs mierīgāk.

J A U N A V A
Īpašu uzmanību vajadzētu pievērst naudas lietām. Brīvdienās, 
dodoties iepirkties, pārāk neļaujies atlaižu vilinājumam, jo var 

sanākt pārtērēties. Savukārt darbā nekautrējies runāt par algas pieliku
mu, ja esi kārtīgi pastrādājis. Dažkārt darba devēji izliekas to neredzam... 
Labs laiks mācībām un redzesloka paplašināšanai.

S V A R I
Būsi pievilcīgs un pratīsi atstāt labu iespaidu, kas palīdzēs gan 
profesionālajā, gan privātajā jomā. Tikai pie viena nosacīju

ma – neuzskati savu viedokli par vienīgo pareizo un esi gatavs respektēt 
līdzcilvēku domas. Daudz prātosi par finanšu lietām, rēķināsi un plānosi. 
Pastāv iespējas „sabīdīt” jaunus projektus.

S K O R P I O N S
Izaugsmes un autoritātes nostiprināšanas laiks. Galvā dzims 
neskaitāmas idejas, viegli veidosies kontakti un tu gribēsi ar 

pilnu sparu ķerties pie darba. Neko nesasteidz, jo ātrumā var sanākt pār
rēķināšanās. Brīvos līdzekļus ieguldi vērtīgos pirkumos un saimniecībā 
noderīgās mantās. Brīvdienās vēlams sarīkot vai doties uz ballīti.

S T R Ē L N I E K S
Prāts darbosies augstā līmenī un loģika būs stiprā puse. Mācēsi 
izdomāt un izkombinēt vairākus gājienus uz priekšu un tas lie

liski noderēs. Finanšu lietās var pavērties jaunas iespējas, nepalaid garām 
izdevīgus darījumus! Nedēļas nogalē vajadzētu iziet sabiedrībā – tas nāks 
par labu attiecībām, bet brīvajiem ļaudīm iespējama iepazīšanās.

M E Ž Ā Z I S
Orientējies uz peļņu un ar rezultātu būsi apmierināts. Saistībā 
ar darbu vai biznesu vari rīkot prezentācijas, iepazīstināt ar 

savām idejām plašāku sabiedrību, atjaunot senus lietišķos kontaktus. Ja 
nepieciešams atbalsts, vari rēķināties ar saviem tuvākajiem draugiem. 
Mājas dzīvē iespējamas kādas pārmaiņas, nestrīdies par niekiem.

Ū D E N S V Ī R S
Profesionālajā jomā izaugsmes un karjeras periods, turklāt nau
das lietās intuīcija darbosies perfekti. Brīvdienās vislabākā atpū

ta būs kultūras pasākuma apmeklējums – aizej uz izstādi, labu izrādi vai 
koncertu. Ja kopā ar mīļoto, tad tas iedvesmos abus. Piemērots periods 
arī ceļošanai, turklāt kādam ar ārzemēm var sasaistīties sirdslietu tēma.

Z I V I S
Brīvbrīžos prātosi par dzīves jēgu, mērķiem un uzdevumiem... 
Taču šobrīd nevajadzētu gremdēties apcerēs, jo sekmīgs laiks 

visdažādāko ieceru realizēšanai. Visu, kas svarīgs vēlams iesākt tuvākajās 
divās nedēļās. Vari ķerties pie mācībām, pretendēt uz augstāku amatu vai 
sākt jaunu biznesa projektu. Sirdslietās jāsargās no nepārdomātiem soļiem.
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 Ko tu darīsi, kad aiziesi mājās? 
 Saplēsīšu sievas biksītes! 
 Ou! Nezināju, ka esi tik kaislīgs! 
 Nemaz ar ne, tikai viņas 
briesmīgi spiež!

Ārsts – pacientam: 
 Šeit jums būs miegazāles sešām 
dienām. 
 Bet es negribu gulēt tik ilgi.

Cilvēks ieiet veikalā un prasa:  
 Kas jums ir pret kodēm?  
Viņam piedāvā naftalīna bumbiņas.  
Otrā dienā pircējs atkal klāt un nu 
jau prasa 100 paciņas.  
 Kāpēc tik daudz?  
 Es metu kodēm ar bumbi
ņām bet ne vienmēr trāpu!

Viens pērtiķis jautā otram: 
– Paklau, kas ir nosacījuma 
reflekss? 
 Paskaties, es tūlīt nospiedī
šu šo sarkano podziņu, ieskanē
sies zvans, un tie tur, tajos bal
tajos halātos, skries pie mums 
un dos banānus un konfektes…

 Tēti, vai tu nevarētu uzdāvināt 
pāris eiro savam mīļajam dēliņam?  
 Paklau, nu runā taču kā vīrietis un 
beidz vienreiz čiepstēt!  
 Okey, vecais! Noskaiti man 
piecus zaļos un tinies...

Divi kovboji uz zirgiem glābjas no 
indiāņiem. Iejājot mežā, abi palecas 
un pieķeras pie koka zara. Indiāņi ar 
lielu troksni aizjāj zem tiem. 
 Džon, – saka viens no kovbojiem, 
– tev nav grūti karāties? 

 Nē taču, viegli. 
 Bet man grūti. 
Otrs kovbojs paskatās lejup un saka: 
 Draudziņ, tu esi aizmir
sis izņemt kājas no kāpšļiem.

Atgriežoties kopmītnē, studen
te atrod savu kaimiņieni mirkstam 
asarās. 
 Kas noticis, kāpēc tu raudi? 
 Saproti, es uzrakstīju vēstuli vecā
kiem ar lūgumu atsūtīt man naudu 
datoram. 
 Laikam viņi tev atteica, ja? 
 Sliktāk. Viņi atsūtīja man datoru.

 Pazīstams rakstnieks atbild žurnā
listam par savu dienas kārtību: 
 Ceļos 11, brokastoju 12, pēc tam 
caurskatu pastu, atbildu uz tālru
ņa zvaniem, pēc tam pastaiga pa 
parku, pusdienas, teātris un tad 
gultā. 
 Bet kad tad jūs nodarbojaties ar 
literāro darbu? 
 Kā kad? Nākamajā dienā, protams. 

 Dakter! Man ir depresija. 
 Labākās zāles – līdz ausīm ierak
ties darbā. 
 Bet es jaucu betonu. 

Advokāts: 
 Lūdz tiesu ņemt vērā, ka manam 
aizstāvamajam jau ir divpadsmit 
sodāmības, tās visai ievērojami mīk
stina viņa vainu! 
Tiesnesis izbrīnīts: 
 Paskaidrojiet, kā to lai saprot? 
Advokāts: 
 Gribu teikt, ka tāds cilvēks jau 
vairs nav vienkārši noziedznieks! 

Tiesnesis: 
 Bet tādā gadījumā – kas? 
Advokāts: 
 Kaislīgs kolekcionārs, kas visu savu 
dzīvi ir veltījis mīļotajai nodarbībai!

Plikpauris stāv pie spoguļa  
un priecājas:  
 Es esmu tik vecs, bet man 
nav pat viens sirms matiņš!

Sēž un strīdas divi ebreji:  
 Melnais nav krāsa!  
 Nē, melnais ir krāsa!  
 Nu labi! Tad ejam pie rabīna, Lai 
viņš izšķir, ir vai nav!  
Aiziet pie rabīna, viņš paskatās svē
tajos rakstos, un saka, ka melnais 
ir krāsa.  
 Nu labi, melnais ir krāsa, bet bal
tais nav!  
 Ir gan! Ja netici, ejam atkal pie 
rabīna!  
Aiziet, rabīns saktās svētajos rakstos 
un atzīst, ka baltais ir krāsa.  
 Nu re, un tu vēl sūdzē
jies, ka neesmu pārde
vis tev krāsu televizoru!

Dēls šķirsta grāmatu un jautā 
tēvam:  
 Tēti, kas ir sarkanrīklīte?  
 Droši vien kāda stulba zivs!  
 Diez vai... Te rakstīts, ka viņa lēkā 
no zara uz zaru.  
 Es tak teicu, ka stulba! 

 Godinot vectētiņu, mani nosau
ca viņa vārdā. Tagad visi par mani 
smejas.  
 Kā tad tevi sauc?  
 Es jau teicu – Vectētiņš!

NO IEDZĪVOTĀJU JAUTĀJUMIEM OFICIĀLAJĀ PILSĒTAS MĀJASLAPĀ VENTSPILS.LV:

Jautājums: Esmu vīlusies teātra nama “Jūras vārti” biļešu pārdošanās kārtībā. Kā regulāra teātra apmeklētāja, 
biļeti uz Jaunā Rīgas teātra izrādi oktobrī iegādājos laikus – pāris dienas pēc biļešu izsludināšanas pārdošanā. 
Nepatīkams bija mans pārsteigums, ka tagad, dažu dienu garumā, iegādājoties biļeti uz šo izrādi, var par brīvu 
iegūt biļeti uz Daugavpils teātra izrādi. Saprotu, ka organizatori grib aizpildīt zāli, bet pret pircējiem, kas biļetes 
pērk laikus, tas nav īsti godīgi.

SIA “Kurzemes filharmonija” oficiālā atbilde: SIA “Kurzemes filharmonija”, tāpat kā jebkurš cits uzņēmums, 
ir ieinteresēta sava produkta, konkrētajā gadījumā izrādes, pārdošanā. (..) Jāatzīst, ka Daugavpils teātra izrādes 
“Iemīlējās muļķis muļķītē” biļešu tirdzniecība nenotika tik veiksmīgi kā plānots, tādēļ tika pieņemts lēmumu 
papildus citām mārketinga aktivitātēm izmantot arī atlaižu piemērošanu. (..)

• • •
REDAKCIJAS PIEBILDE.
Tālajos pirmsrevolūcijas, t.i., pirmsatmodas jeb “padomju laikos” vispārējā deficīta apstākļos bija kāds visai izplatīts 
“mārketinga triks” – gribēji tikt pie deficītās doktordesas, bija jānopērk arī 2 bundžiņas ar “zivju tefteļiem” (vienīga
jiem konserviem, kuri nebija deficīts). Gribēji lasīt deficīto Žila Verna grāmatas izdevumu, papildus “bonusā” nāca 
Leonīda Brežņeva “Mazās zemes” vai kāda cita “komunisma klasiķa” (dzīva vai miruša) autordarba piespiedu iegā
de, kuru citādi neviens negribēja pirkt. Kā zināms, laiki mainās, bet ģeniālie mārketinga triki paliek... Interesanti, 
protams, kādus teātra augstumus ir sasnieguši daugavpilieši “neejošajā” šedevrā “Iemīlējās muļķis muļķītē”?



ОВЕН
Осеннее созерцательное настроение… Иногда это и хорошо, потому что 
позволяет привести мысли в порядок. Вы будете прекрасно понимать 

людей и разбираться в мотивах их поступков. На работе, как всегда, вас ожида-
ют ответственные обязанности, однако не берите на себя слишком много. Если 
вы хорошо поработали, то стоит и хорошенько отдохнуть. Возможно, нужно взять 
небольшой отпуск и куда-нибудь поехать – развлечься, сделать покупки. 

ТЕЛЕЦ
Вам удастся успешно уладить различные деловые вопросы, в том 
числе, удачными будут переговоры с поставщиками коммунальных 

услуг и банками. На работе остерегайтесь мелких ссор и не проявляйте упрямства. 
Выходные обязательно посвятите своим близким и любимым. Особенно – отношени-
ям со второй половинкой. Возникнет необходимость что-то обсудить в отношениях. 

БЛИЗНЕЦЫ
В конце недели стоит отложить все дела и немного развлечься – сходи-
те в театр, на концерт или в клуб, так вы почерпнете вдохновение, кото-

рое позволит вам без устали трудиться во время предстоящей рабочей недели. 
Возможны вызовы в профессиональной сфере – вы покажете себя с наилучшей 
стороны, может поступить заманчивое предложение. В отношениях следует позабо-
титься о взаимопонимании. Не обсуждайте личную жизнь с посторонними. 

РАК
Если в данный момент вы без пары, то одна из встреч в ближайшее 
время может оказаться судьбоносной. Для пар – удачное время, чтобы 

еще больше сблизиться. Рядом с вами человек, на которого можно положиться. 
На работе или в бизнесе вооружитесь терпением, так как потребуется приложить 
немало усилий, чтобы достичь результата. Держитесь подальше от ссор и интриг. 

ЛЕВ
В конце недели вы с удовольствием займетесь домашними делами, 
побалуете своих домашних и испробуете новые кулинарные рецепты. 

Вокруг будет царить сердечная атмосфера. Можете пригласить в гости друзей и 
устроить небольшую вечеринку. На работе возможны перемены или задачи, кото-
рые будут вам не по душе. Сделайте то, что обязаны, и не вступайте в дискуссии, 
так будет спокойнее. 

ДЕВА
Особое внимание следует уделить финансовым вопросам. В выходные, 
отправляясь за покупками, не особенно соблазняйтесь скидками, так как 

возможны чрезмерные траты. В свою очередь, на работе не стесняйтесь говорить о 
повышении зарплаты, если вы чувствуете, что заслужили это. Иногда работодатели 
делают вид, что не видят этого… Хороший период для учебы и расширения кругозора. 

ВЕСЫ
Bы будете особенно привлекательны, сумеете произвести хорошее впечат-
ление, что поможет вам как в профессиональной, так и в личной жизни. Но 

только при одном условии – не считайте свое мнение единственно верным и будьте гото-
вы уважать мнение окружающих. Вы будете много размышлять о финансовых вопро-
сах, считать и планировать. Появится возможность продвинуть вперед новые проекты. 

СКОРПИОН
Время укрепления авторитета. В вашей голове возникнет бесчисленное 
множество идей, вы с легкостью будете устанавливать контакты, вам 

захочется с полной отдачей взяться за работу. Не спешите, так как в спешке вы 
можете допустить ошибку. Свободные средства вложите в полезные мероприятия 
и вещи, которые могут пригодиться в хозяйстве. В выходные желательно отпра-
виться на вечеринку или устроить ее самим. 

СТРЕЛЕЦ
Логика – ваша сильная сторона. Вы сумеете продумать ситуацию на 
несколько ходов вперед, и это будет как нельзя кстати. В финансовых 

вопросах могут открыться новые возможности, не упустите выгодных сделок! В конце 
недели стоит выйти в общество – это пойдет на пользу отношениям, а у свободных 
представителей знака возможно знакомство, которое не оставит вас равнодушным. 

КОЗЕРОГ
Oриентируйтесь на прибыль, и вы останетесь довольны результатом. 
На работе или в бизнесе вы можете устроить презентацию, ознакомить 

со своими идеями более широкий круг лиц, восстановить давние деловые кон-
такты. Если необходима поддержка, то положитесь на своих ближайших друзей. 
Возможны перемены в семейном кругу, не ссорьтесь по пустякам. 

ВОДОЛЕЙ
В профессиональной сфере – период роста, к тому же, в том, что каса-
ется финансов, интуиция будет работать безошибочно. В выходные 
лучшим отдыхом для вас станет посещение культурных мероприятий 

– выставки, хорошего спектакля или концерта. Если вы отправитесь туда вместе 
со своей половинкой, это вдохновит вас обоих. Подходящий период для путеше-
ствий, к тому же, романтические отношения могут быть связаны с кем-то, кто про-
живает за рубежом. 

РЫБЫ
B свободное время вы будете размышлять о смысле жизни, целях 
и задачах… Однако сейчас не стоит погружаться в созерцание, так 

как это подходящий период для реализации планов. Все, что важно, желательно 
начать в ближайшие две недели. Можете приниматься за учебу, претендовать на 
более высокую должность или начинать новый бизнес-проект. В делах сердечных 
остерегайтесь необдуманных шагов. 
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Вечная дилемма холостяка: если выпить вечером – 
пропадает утро. 
Если не выпить – пропадает вечер. Дочь нового 
русского говорит с плачем своему мужу: 
- Мой отец обанкротился! 
- Я знал, что этот скряга най-
дет способ разлучить нас...
 
- Пишут и пишут в этом интернете, что попало. 
Головой не думают, за слова не отвечают. Как мне 
всё это надоело! Пойду мусор вынесу и посуду 
помою. 
- Я тебя в последний раз спрашиваю: Кто 
этот зайчонок и почему ему было хоро-
шо с тобой на нашей даче?

У математика спрашивают: « У крокодила есть кры-
лья?» 
- Конечно! 
- Как же так? Откуда у них крылья? 
- Просто их количество равно нулю.

Два термита заходят в ресторан. 
Официант: – Что будете заказывать? 
Термиты: – Столик на двоих.

Работник: нам нужно срочно прекратить тестиро-
вать нашу продукцию на животных! 
Босс: Но почему? Производители шампуней всегда 
это делают. 
Работник: Но мы-то делаем МОЛОТКИ!
 
- Я вас должна предупредить, что муж вернется 
через 30 минут. 
- Но я не делаю ничего предосудительного! 
- Вот именно. А время идет.

- Соня, у вас эти кактусы на окне... это чтобы мужи-
ки не лазили? 
- Ой, шо вы! Наоборот. Шоб не выпрыгивали...

- Скажите, Холмс, чем мировая держава отличает-
ся от региональной? 
- Элементарно, Ватсон. У мировой дер-
жавы враги по всему миру, а у региональ-

ной – в пределах конкретного региона.
 
- Вот Вы лично что-нибудь делаете для того, чтобы 
в мире стало меньше голода и войн? 
- А как же. Не воюю и не голодаю!  

- Буду платить я, – заявил один. 
- Нет, я! – возразил другой. 
- Нет уж, я ни за что не дам тебе платить! 
- Не допущу, чтобы платил ты! 
- А я не возьму денег! – вскричал про-
давец, увлеченный спором.

- Так, новобранцы, сегодня будем учить-
ся копать окопы. Окопы бывают для стрель-
бы лежа, для стрельбы сидя, для стрельбы 
стоя. Кто будет плохо копать – наряд вне оче-
реди: окоп для стрельбы сидя на лошади.

Хозяин ресторана созывает своих официанток и 
говорит: 
- Сегодня, мои дорогие, оденьтесь по наряднее, 
приведите в порядок свои прически и подрумянь-
тесь! 
- А в чем дело? – интересуется одна из них. – 
Ожидаете какую-нибудь важную персону? 
- Нет, нет, не в этом дело. Сегодня у 
нас не совсем свежий бифштекс.

На самом деле, медики – это группа сумасшед-
ших, которые маниакально пытаются лишить 
себя работы, вылечив всех. И только мудрая 
политика МинЗдрава не даёт этим несчаст-
ным остаться без средств к существованию.

Переломные моменты в отношениях: 
- первое свидание 
- первый поцелуй 
- первый ceкc 
- «моя мама передала тебе грибы и сало»

- Так, Вася, я не поняла... Чего это у тебя спина 
поцарапана? 
- Это, Маша, с меня биоматери-
ал собирали. Газеты читать надо!

АНЕКДОТЫ

ИЗ ВОПРОСОВ ЖИТЕЛЕЙ НА ОФИЦИАЛЬНОЙ ДОМАШНЕЙ СТРАНИЦЕ ГОРОДА VENTSPILS.LV:
Вопрос: «Я разочарована в том порядке, в котором осуществляется продажа билетов в доме театра «Юрас 
варты». Я регулярно посещаю театр, поэтому билет на постановку Нового Рижского театра, которая ожида-
лась в октябре, приобрела заранее – через пару дней после того, как началась продажа билетов. И была 
неприятно удивлена, что сейчас, на протяжении нескольких дней, те, кто приобретал билет на этот спектакль, 
могли бесплатно получить и билет на постановку Даугавпилсского театра. Я понимаю, что организаторы хотят 
заполнить зал, но это не очень честно в отношении тех людей, которые билеты покупают заблаговременно. 
Официальный ответ ООО «Курземская филармония»: ООО «Курземская филармония», как любое другое 
предприятие, заинтересовано в продаже своего продукта, в конкретном случае – спектакля. (..) Нужно при-
знать, что продажа билетов на представление Даугавпилсского театра «Влюбился дурак в дурочку» была не 
столь успешной, как планировалось, поэтому было принято решение, помимо других маркетинговых меропри-
ятий, использовать и предложение скидки. (..)

• • •
КОММЕНТАРИЙ РЕДАКЦИИ.
В далекие дореволюционные годы, т.е. до Атмоды, или в советские годы, в условиях всеобщего дефицита 
существовал весьма распространенный «маркетинговый ход»: хочешь получить дефицитную докторскую 
колбасу – купи 2 баночки с «рыбными тефтелями» (единственные консервы, которые не были дефицитом). 
Хочешь прочитать дефицитную книгу Жюля Верна – в качестве «бонуса» приобрети «Малую землю» Леонида 
Ильича или труд другого «классика коммунизма» (живого или мертвого), которые никто добровольно покупать 
не желал. Как известно, времена меняются, а гениальные маркетинговые трюки остаются... Интересно, конеч-
но, каких высот в театральном искусстве достигли даугавпилчане в своем «неходовом» шедевре «Влюбился 
дурак в дурочку»?
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К СЕСТРЕ, ПОСМОТРЕТЬ НА ЛАТВИЮ 
Валерьян как второй из сыновей родился в многодетной 

семье в одном небольшом местечке в Гродненской области 
в Белоруссии, где первые зимы и ходил в школу.  Гродно и 
область вокруг в своё время были составной частью като-
лической Польши, и Гродно по-прежнему является центром 
католиков и польского нацменьшинства. Как большинство 
тамошних жителей, в семье Захаревских говорили по-рус-
ски, хотя мать основное образование получила на поль-
ском языке, а данное отцу во время крестин имя заставляло 
сомневаться, является ли он по национальности белорусом, 
как записано в документах, но рассказ не об этом. Отец зара-
батывал семье на хлеб, применяя полученные в армии навы-
ки по специальности – взрыватель: разбивал на куски боль-
шие валуны, которые затем использовались как строитель-
ный материал или превращались в щебёнку для строитель-
ства дорог. Кроме того, он хорошо разбирался в сельхозтех-
нике, знал и выполнял другие крестьянские работы.  Матери 
пришлось тяжело, она родила десятерых детей из которых 
живыми остались только половина.  

«Мы не голодали, так как были воспитаны в бережливости 
и приучены к труду.  Сестра отца жила в Вентспилсе, и когда 
она приезжала в гости на родину, то её рассказы об этом 
городе рисовали в воображении примерно такую же картин-
ку о крае обетованном, какую сейчас пытаются нарисовать 
живущим в Латвии те, кто работу и место жительства нашли 
в США и в Западной Европе.   У отца хватило предприим-
чивости, чтобы поехать в Латвию посмотреть», вспоминает 
Валерьян (он в то время учился в третьем классе), и доволь-
но скоро, заранее не предупредив, отец вернулся домой на 
грузовике с высокими бортами и сообщил: “Собираем вещи и 
грузим в машину, поедем в Латвию!».  Сборы прошли в боль-
шой спешке, чтобы не задерживать транспорт. Домашний кот 
испугался и убежал, так мы его и не дозвались.  

«Всё необходимое уместилось грузовике, там же, в фанер-
ной будке грузовика разместились и мы сами, тщательно заку-
танные матерью в одеяла, путь в тысячу километров в север-
ном направлении начала и реликвия семьи Захаревских – 
икона. Для нас, для детей, дальняя поездка была одним боль-
шим приключением, об иконе Богоматери вспомнили только в 
конце пути, когда выгрузили домашний скарб в выделенном 
колхозом «Вента» доме.  Мне казалось само собой разумею-
щимся, что для иконы в доме было найдено почётное место, 
как и в прежнем доме. Но для родителей, как я потом понял, 
размещение иконы на новом месте жительства было не толь-
ко символом религиозного значения.  Это было подтверж-
дением и гарантом того, что, живя на новом месте, в чужой 
стороне, будем уважать и сохранять прежние семейные цен-
ности», Валерьян считает, что на словах эту истину родители 
выражали редко, но незаметным образом она всегда присут-
ствовала и в их отнюдь не лёгкой судьбе.   

ФУТБОЛ И «ПОЛНЫЙ ВЫИГРЫШ» – ОЛГА 
Учёбу продолжил в русской школе на улице Берзу, но 

недолго. Учёба давалась легко, оставалось время на занятия 
спортом, особенно нравилось играть в футбол. Мяч гоняли 
и возле дома в Таргале, одновременно от соседских маль-
чишек учился латышскому языку.  Мою увлеченность скоро 
заметили тренеры и посоветовали перейти в специализи-
рованную школу с футбольным уклоном в Даугавпилсском 
районе. Родители не возражали, так как учащиеся находи-
лись там на полном государственном обеспечении, что для 
нашей многодетной семьи было очень важно», Валерьян 
гордится, что в то время был уже достаточно сильным физи-
чески и устойчивым эмоционально, чтобы не бояться жить 
самостоятельно.     

«В школе был активным не только в спорте, но и в обще-
ственной жизни и на одном из комсомольских мероприя-
тий познакомился со своей ровесницей, местной девушкой 
Олгой, которая училась на латышском потоке.  Это оказался 
стопроцентный выигрыш и можно сказать – первой подрост-
ковой любовью на всю жизнь, хотя её матери дружба доче-
ри с чужаком вначале не нравилась. Она стала более распо-
ложенной ко мне, когда узнала, что я той же веры, что и её 
дочь, но дать благословение на свадьбу согласилась только 
в том случае, если брак заключим в церкви.  Мы это сделали 
через несколько лет, хотя в советское время, к тому же я в 
то время служил в воинской части специального назначения, 
решиться на такой шаг было довольно трудно. Оба с женой 
мы не были и не являемся фанатично верующими, но оба 
наших сына, Валерьян и Эрик, крещёные и браки заключили 
в Вентспилсе, в церкви», Валерьян признаёт, что на это не в 
прямую их побудили его родители и родители Олги.   

«В нашем роду принято прислушиваться к советам и поже-
ланиям родителей.   Имена наших детей тоже выбраны с учё-
том общего мнения, и радостно от того, что эта традиция про-
должается и в семьях сыновей. В семье моего старшего сына 
Валерьяна, которая живёт в Елгаве, моему первому внуку 
дано по-прежнему довольно редкое в Латвии имя Валерьян, 
а второго зовут Андриян. Это так, для равновесия, в честь 
отца жены сына Андриса… Нашему младшему сыну имена 
посоветовала даугавпилсская бабушка София, сын сейчас 
работает в транспортной фирме в Бельгии, и для своих детей 

В Латвию вместе с Богородицей

он выбрал интернациональные имена – Павел и Юлианна», 
Валерьян по этому поводу добродушно улыбается.     

 ГЛАВНОЕ ХОББИ В ЖИЗНИ 
«Под профессиональной карьерой футболиста, к кото-

рой готовился в Даугавпилсе, черту провела полученная во 
время соревнований травма колена, после выздоровления 
пытался утвердить себя в любительских командах.  В боль-
шой и мини-футбол потом играл и в городских командах, и 
в командах республиканского уровня, позднее получил ква-
лификацию судьи, а сейчас являюсь председателем прав-
ления и тренером команды по футболу в помещениях “VTO 
Ventspils”. Футбол по-прежнему является главным хобби 
моей жизни, с чем считается семья и товарищи по работе, 
и как любая работа, которую выполняешь от всего сердца, 
она увенчалась успехами как на городских чемпионатах, так 
и на республиканских чемпионатах.  В большей степени это 
произошло благодаря финансовой поддержке АО “Ventspils 
tirdzniecības osta” (VTO), а также городской думы», Валерьян 
допускает, что такому оказанию содействия способствовала 
и его безупречная репутация докера на работе, и активное 
участие как члена правления Вентспилсского Белорусского 
культурного общества “Spadčina” (“Наследие»), так как его 
члены с любительскими и другими мероприятиями участву-
ют в жизни города и прекрасно представляют Вентспилс в 
соседнем государстве – в Республике Беларусь во время 
народных праздников. 

СУДЬБОНОСНАЯ ТРАВМА 
«Путь в VTO не был прямым и лёгким. Когда не удалась 

карьера профессионального футболиста, пытался себя реа-
лизовать на рынке труда», спортивная закалка укрепила в 
Валерьяне врождённую настойчивость.  

«Получил водительские права, начал работать там же, в 
Таргале, в Межколхозной строительной организации (SCO). 
В свободное время играли в футбол, тренировались, я также 
немного занимался тяжелой атлетикой. Когда призвали в 
армию, в подразделение специального назначения, мог под-
нять мяч весом 32 килограмма без остановки 200 раз, а на 
гимнастической штанге выделывал такие трюки, что даже 
офицеры были в шоке. Служба была тяжелой, но интерес-
ной, нас заставляли учиться таким вещам, о которых даже в 
семье полностью не рассказывал. Но выдержал, согласился 
поступить в военное училище.  Тогда думал, что поступаю 
правильно, но сейчас осознаю, что дальнейшая карьера в 
армии могла бы стать опасной и непрогнозируемой.   Однако 
судьба распорядилась иначе – полученная во время учёбы 
травма поставила точку на военной карьере. Пришлось 
лечиться, затем меня из армии уволили.   

Вернуться к гражданской жизни человеку, привыкшему к 
военной дисциплине и иерархии, нелегко. Снова начал рабо-
тать шофёром в SCO, затем на курсах получил права и стал 
работать на подъёмниках различной модификации, однако и 
на этом месте работы уже чувствовался закат эры колхозов. 
Из памяти не стереть полтора года, проведённые в Армении, 
где весь бывший СССР помогал восстанавливать разрушен-
ный в результате ужасного землетрясения город Спитак. Был 
командирован туда от SCO, работал на мостовом подъём-
нике на бетонном заводе, а всего из Латвии там было около 
2000 человек. В моём понимании это был настоящий интер-
национализм, так как помогал и капиталистический мир».  

ТЯЖЕЛО И ЭЛИТАРНО 
«Через какое-то время через знакомства (в то время это 

было практически норма жизни) получил работу в VTO, где, 
как и молодому солдату, нужно было по иерархической лест-
нице дойти до докера высшего класса. В советское время это 
была тяжелая и ответственная работа, но и с элитарной зар-

платой, которую в то время (немыслимо для простого рабо-
чего!) можно было частично получать и в долларах. Плюс 
ещё преимущества в приобретении различных товаров, в 
том числе легкового автомобиля. Первый ярко-красный “opel 
ascona” я приобрёл именно в то время. С портовиками, в то 
время в городе самым большим и можно сказать – самым 
сплоченным трудовым коллективом, считались, и ему даже 
пыталась угождать как местная власть, и даже тогдашняя 
партийная власть», Валерьян вспоминает, что полным неиз-
вестности и болезненным в основном русскоязычному кол-
лективу казалось время Атмоды, когда Латвия шла к незави-
симости и в конце концов её получила.  

«Мне это не казалось настолько трагическим, в менталь-
ном плане я большей степени адаптировался к латышско-
му образу жизни, сыновья и я сам прилично знали местный 
язык, которым в порту пользовались минимально.  Я чувство-
вал свою принадлежность к Латвии, какими бы не были ветра 
истории. И не разочаровался в своей убеждённости.   

Недавно, когда ездил в гости в Белоруссию и подал погра-
ничнику паспорт негражданина Латвии, чиновник мне ска-
зал: “По бумагам ты вроде как наш, но странно медленно и 
рассудительно говоришь. Ты не из Литвы?». Ответил, что из 
Латвии и с удивлением и удовлетворением констатировал, 
что даже со стороны во мне можно увидеть черты, характер-
ные для поведения латышей», Валерьян улыбается, что до 
анекдотичной медленности эстонцев в глазах земляков он 
всё же не дорос. 

ГЛАВНОЕ – ЭТО ГРАЖДАНЕ ЛАТВИИ 
«Используя принятую сегодня терминологию, наша семья 

в Латвию (хотя и перемещаясь в границах одного государ-
ства) в принципе прибыла в качестве экономических эми-
грантов в поисках лучшей жизни. В Европе сейчас многие 
считают, что такие не любят работать, приходят на всё гото-
вое. В отношении моей семьи такая оценка была бы ошибоч-
ной: в Таргальской волости многие ещё помнят, как усердно в 
свое время работали механизатор Теофил и доярка Мария, 
что им на работе – и на ферме, и на поле помогали «паца-
ны» – мальчишки. Сам также хорошо помню, как сгребал 
сено так называемыми «лошадиными граблями», которые 
сейчас можно увидеть только в музее. Но важнее всего, на 
мой взгляд, является факт, что двое моих сыновей и четверо 
внуков стали гражданами Латвии, и я уверен, что и патриота-
ми. Это главное, что я дал как «экономический иммигрант» 
земле, где я живу, так как сам я до сих пор не собрался офор-
мить латвийское гражданство. 

С ХИТРОСТЬЮ И ЛЮБОВЬЮ 
Валерьян допускает, что его умения и навыки будут нужны 

и в дальнейшем и готов работать, но только в дневные 
смены. Есть у него на уме и другое место работы, когда будет 
сделан ремонт дома, в Таргальской волости. Радостно от 
того, что теперь будет больше времени на воспитание любо-
знательных и спортивных внуков, которые до сих пор при-
езжали к бабушке с дедушкой только на выходные.  Можно 
будет помочь по дому и супруге Олге, так как ей до пенсии 
еще нужно довольно долго работать.  

«Мне нравится готовить, с точки зрения моих детей и 
внуков я делаю это даже лучше, чем мама и бабушка. 
Объяснение этому очень простое – готовлю довольно редко, 
поэтому позволяю не экономить на пряностях, сладостях и 
жирке, чего экономная и разумная хозяйка просто не должна 
делать и не делает.  

Что мне действительно удаётся безо всяких хитростей, так 
это заварка кофе. Может прозвучит банально, но это напиток 
хорошим получается только в том случае, если готовится с 
любовью и уважением к тому, кому он подаётся. Больше всего 
мне нравится угощать кофе своих, это уж точно факт». 
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Дни становятся всё коро-
че, вечера – темнее… И таки-
ми скучными, что нужны бы 
знать, как хорошо провести 
свободное время! Особенно в 
выходные дни, когда времени 
так много, что и не знаешь, что 
придумать. Конец этой неде-
ли можно охарактеризовать 
как возможность посмеяться, 
попеть и написать диктант.

В субботу по всей 
Латвии как взрос-
лые, так и дети, 
как молодые, так и 
пожилые всё с боль-

шей активностью примут уча-
стие в обретшей популярность 
акции - в написании Всемирного 
диктанта по латышскому языку. 
Во всем мире одновремен-
но уже четвёртый год под-
ряд проводится эта интерес-
ная акция, в нашем городе – в 
Вентспилсской Высшей школе. 
Цель инициативы – развивать 
навыки писать на латышском 
языке, воспитывать уважение 
к родному языку, формиро-
вать более тесную связь между 
живущими за рубежом латыша-
ми, сплотить общество, а также 
призвать людей других нацио-
нальностей изучать латышский 
язык. Диктант – недлинный - 
только 3000 слов.  Текст специ-
ально для этих целей составил 
наш поэт и писатель Андрис 
Акментиньш. Диктант под 
названием «Malēniešu hronika» 
– ироничное современное ска-
зание, в котором автор успеш-
но объединил латышский язык 
с Эзоповым языком. 

Те, кого больше привлекают 
азартные мероприятия, пусть 
отправляются в Парвентскую 
библиотеку, там с 12 часов 
будет проходит увлекательная 
борьба - полуфинал Курземе 
розыгрыша кубка столетия 
игр на остроту ума. К сожа-
лению, на сей раз люди со 
стороны больше участвовать 
не могут как участники, только 
как болельщики. Но всё же это 
будет прекрасная возможность 
проверить и свои знания, запи-
сав ответы в своём блокнотике. 

Когда адреналин будет нако-
плен, дальше можно отпра-
виться в «Юрас варти», где в 16 
часов в честь 100-летнего юби-
лея Латвии любительские кол-
лективы Вентспилсского куль-
турного центра вместе попри-
ветствуют и обратятся к своим 
зрителям с песнями, танцами и 
музыкой в музыкальном пред-
ставлении «Gadsimta 9 viļņi» 
(«9 волн столетия»). В боль-
шом мероприятии участву-
ют 42 (!) коллектива различ-
ных жанров, собравших вместе 
примерно 700 участников. 

Говорят, как неделю начнёшь, 
так и проведёшь. Тогда хорошо, 
потому что в понедельник смо-
жем и посмеяться, и попеть. В 
«Юрас варти» пройдёт музы-
кальное представление «(Ne)
pareizie Dziesmu svētki» («(Не)
правильный Праздник песни») с 
песнями, шутками и переодева-
нием. Как говорят авторы пред-
ставления «Новый Музыкальный 
театр», в этом музыкальном 
спектакле с любовью и улыб-
кой у каждого будет возможность 
посмотреть на то, что нам доро-
го, что нас злит и какие в конце 
концов мы сами. 

Посмеяться, 
попеть и 
написать 
диктант

Она была главным краеугольным камнем в 
жизни искусства Вентспилса в течение многих 
лет и до последних дней своей жизни посто-
янно думала, что ещё нужно и можно было 
бы сделать. С уходом художницы завершился 
очень особенный и наполненный цикл в раз-
витии и совершенствовании жизни искусства 
Вентспилса, но её жизнерадостность и радость 
труда всегда будут побуждать вентспилсских 
художников работать и достигать новых твор-
ческих горизонтов. В середине последней 
недели октября, после тяжёлой болезни ушла 
из жизни любимая художница Вентспилса 
Ингрида Гелзе-Озолиня (4.V 1947 - 24.X 2018).

Выдающаяся художница родилась в Балвском 
районе, в окрестностях Виляки, но уже в непол-
ные два года вместе с семьёй была выслана 
в далёкую Сибирь. Именно в Омской области 
маленькая девочка начала ходить в школу, но 
когда ей исполнилось девять лет, семья уже 
могла вернуться снова на родину. Именно в 
Латвии начался её профессиональный путь как 
художницы. В 1966 году художница окончила 
Рижское училище прикладного искусства или 
теперешнюю Рижскую среднюю школу дизай-
на и искусства, а в 1971 году окончила отделе-
ние керамики Латвийской академии художеств 
с дипломной работой – панно «Сила Земли».   

Значимым является тот факт, что художница 
наряду с учёбой на первом курсе – с 1968 года 
начала активно участвовать во многих выстав-
ках местного масштаба в Латвии и даже в меж-
дународных выставках во Франции, Германии, 
Чехии, Швеции и в других странах, что очень 
скоро – уже в 1972 году позволило её всту-

пить в Союз художников Латвии и в Союз 
художников СССР. Это открыло новые, еще 
более широкие творческие пути. Наделённая 
большой увлеченностью и трудоспособностью 
художница не только проявляла себя творчески 
индивидуально, но и работала учителем рисо-
вания, лаборантом на отделении керамики в 
Латвийской академии художеств и ещё успела 
поработать преподавателем специальных пред-
метов в Лиепайской средней школе прикладно-
го искусства.  

Время серьёзных перемен наступило в 1975 
году. Его можно назвать началом вентспилс-
ского период, который значительно изменил 
ход её прежней жизни. В тот год она вместе с 
мужем, художником Ансисом Озолиньшем и 
детьми переехала в город у открытого моря – в 
Вентспилс. Именно она со своим энтузиазмом и 
пылкостью содействовала процессам местной 
художественной жизни и быстрому её развитию, 
организовывала выставки в рамках Дней искус-
ства в Вентспилсе и в Риге. Она претворяла в 
жизнь различные работы дизайна интерьера в 
публичном пространстве и создавала керамиче-
ские панно. Конечно, продолжала активно рабо-
тать и над устройством своих персональных 
выставок. Художница была соавтором посто-
янных экспозиций Вентспилсского приморско-
го музея под открытым небом (1976) и Музея 
Вентспилсского торгового порта (1996), а также 
участвовала в создании постоянной экспозиции 
в Вентспилсском музее. 

После распада оккупационного режима 
снова начался новый период в творческой 
жизни И. Гелзе-Озолини. А также в истории 

города Вентспилса, где особенным является 
именно вклад художницы. В далёком 1992 году 
торжественно была основана Вентспилсская 
художественная школа, и её первым директо-
ром избрали именно И. Гелзе-Озолиню. осу-
ществила с большой пылкостью. И. Гелзе-
Озолиня руководила школой вплоть до 1999 
года. Параллельно с этим художница с 1994 
года была главным художником всего города 
Вентспилса и активно и плодотворно работала 
на этой должности до 2006 года. 

И. Гелзе-Озолиня продолжала неустанно 
работать и участвовать во всех группах худож-
ников Вентспилса, а также в устраиваемых 
в Курземе выставках художественных работ. 
Ещё в прошлом году с размахом отмечалось 
открытие выставки работ художницы, посвя-
щенной её круглому юбилею. Многие работы 
художницы находятся в Музее Союза латвий-
ских художников, в Латвийском национальном 
художественном музее, в замке Ливонского 
ордена, в Музее Кулдигского края и в других 
местах. Её вклад в жизнь города Вентспилса 
будет всегда высоко оценен и останется в 
нашей глубокой памяти.  

Это произошло в ноябре 1919 года. Прошел 
год с момента провозглашения независи-
мости Латвийского государства. Однако 
праздновать еще было преждевременно. 

«Из штаба фронта  
Латвийской армии сообщают…»

В своем приветствии Курземе и 
Латгале (опубликовано в газе-
те «Wentspils Awize» 22 ноя-
бря 1919 года) президент и 
одновременно министр оборо-

ны Карлис Улманис писал: «Сегодня Видземе 
и Рига впервые отмечают праздник существо-
вания Латвии. (...) В этот праздничный момент 
недостает двух сестер: младшая – измучен-
ная Латгале – все еще страдает от ига боль-
шевиков, старшая – богатая Курземе – в плену 
у разбойников. Героическая Видземе заня-
та преумножением численности Латвийской 
армии и заботами о ней. Красавица-Рига 
только что пережила нападение негодя-
ев Бермондта–Гольца. Бандиты перешли в 
открытое нападение и целый месяц обстре-
ливали Ригу, умерщвляя удушающими газами 
женщин, детей и мирных граждан. Наконец, 
3 ноября, когда латвийский народ за корот-
кое время сумел создать сильную армию, она 
перешла в наступление и за 8 дней непре-
рывных ожесточенных боев сломила хоро-
шо вооруженного противника, который сей-
час в большой спешке отступает. После этого 
решающего удара, который был нанесен бан-
дитским полкам у ворот Риги и следствием 
которого стало бегство врага, начатое в пани-
ке 11 ноября, нет больше никаких сомнений, 
что молодая, сильная, исполненная само-
отверженной любви к Отчизне армия Латвии 
полностью очистит Курземе от врага, освобо-
дит Латгале, а злодеи получат по заслугам». 

В газете «Wentspils Awizе» ежедневно 
публикуются сообщения из штаба главно-
командующего Латвийской армией о собы-
тиях на обоих фронтах. Их содержание 
лучше любых пояснений историков позволя-
ет почувствовать атмосферу во всей Латвии 
того времени, а значит, и в Вентспилсе. 

На немецком фронте (в Курземе) 14 ноя-
бря в Лиепайском районе у врага было 
отнято много пулеметных лент. Немецкие 
войска понесли особенно тяжелые потери – 
разбиты четыре пушки и полностью уничто-

жена рота пулеметчиков, около 300 павших. 
15 ноября Латвийская армия заняла Кемери 
и полностью очистила от немцев районы 
Кемерского, Слокского, Калнциемского и 
Кливеского имений. Ночью войска достигли 
Озолмуйжи на левом берегу реки Иецавы. 
На левом фланге фронта заняли Курмене. 
Немцы спешно отступили, оставив латы-
шам награбленное. 16 ноября успешно раз-
вивались военные операции в направле-
нии Елгавы. Речная флотилия на Лиелупе 
взяла в плен немецкое вооруженное судно 
«Oskar». Лиепайский гарнизон, преследуя 
врага, дошел до Капседе, Гробини и стан-
ции в Дубени. Утром 17 ноября были заня-
ты Джуксте и рядный дом возле желез-
ной дороги Елгава–Тукумс, захвачены два 
пулемета и много амуниции. На террито-
рии домов были обнаружены мародеры из 
немецкой армии, часть из них застрелены. 
Вечером занят поселок Вецсауле и еще 
несколько поселков, после ожесточенных 
боев – Бауска. «Заняв Бауску, мы получи-
ли несколько десятков пулеметов, беспро-
водной телеграф, 8 грузовиков, 2 вагона с 
пушечными зарядами и ружьями» (из сооб-
щения в штаб с фронта). 18 ноября прошли 
бои возле Иецавы и на обоих берегах 
Лиелупе. Латышская артиллерия обстре-
ляла район Елгавского вокзала. После неу-
дачного нападения на Эмбургу части немец-
кой армии были отбиты, на полях сраже-
ний было оставлено много убитых и ране-
ных немецких солдат. В результате стре-
мительной атаки латыши заняли Межотне. 
«От наших рук упал почти целый аэроплан, 
вооруженный двумя пулеметами, в кото-
ром были части нескольких аэропланов. 
Мы захватили также 5 пулеметов, много 
гранат, большие запасы зерна и картош-
ки. В Елгавском районе мы заняли имение 
Робел-Добел, в результате чего захватили 
много пленных и военных материалов. На 
Лиепайском фронте возле станции Лиегю 
наши войска отняли у немцев один локомо-
тив и вагоны, которые увезли в Лиепаю» (из 
сообщения в штаб с фронта). 

На большевистском фронте (в Латгале) 
осуществлена успешная разведывательная 
деятельность в районах Ливаны и Балви. В 

районе озера Лубанас «наше разведывательное подраз-
деление напало на врага, взяв в плен 39 красноармей-
цев и ружья, более тысячи патронов и полевую телефон-
ную централь. В направлении Вараклян наши разведчи-
ки разметали вражеские посты. 23 ноября вторая разве-
дывательная рота отобрала у большевиков украденное 
у жителей стадо овец. Овец вернули владельцам…» (из 
сообщения с фронта в штаб). 

В честь блестящих побед против банд Бермондта, 
одержанных Латвийской армией в ноябре, и освобо-
ждения Елгавы вентспилчане собрались на гранди-
озную манифестацию – уличное шествие, в котором 
приняли участие почти все жители города. «Wentspils 
Awize» пишет, что число собравшихся могло достигать 
шести тысяч. Инициатор мероприятия – Вентспилсское 
Латышское общество, под руководством заместителя 
начальника Розенштейна. 

«Около часу дня Дом Латышского общества и площадь 
возле него переполнены людьми. Прибыл оркестр, воен-
ные и пожарные. Заместитель начальника Розенштейн 
открыл манифестацию и назвал места и улицы, по кото-
рым планируется пройти во время шествия. Оркестр 
играет, публика, сняв головные уборы, подпевает «Боже, 
благослови Латвию!». От Латышского общества в сопро-
вождении музыки, с государственными флагами шествие 
направляется в местную комендатуру. Шествие встре-
чает комендант – лейтенант Бекманс со своим шта-
бом. Манифестанты просят его передать самые сердеч-
ные приветствия от жителей героической Латвийской 
армии». («Wentspils Awize».)

Несмотря на суровые погодные условия, шествие, 
собравшее тысячи горожан, направляется дальше – 
к набережной Венты, где бросил якорь английский 
корабль, корабль союзников. Капитан корабля и офи-
церы приветствуют вентспилчан такими словами: 
«Выражаем восхищение тем, что латышский народ в 
большой мировой войне сумел сохранить свою незави-
симость и смог малыми силами защитить Ригу, Лиепаю 
и Вентспилс. Со своей стороны, надеемся, что в Латвии 
вскоре установится мир, и жители смогут начать рабо-
тать над строительством государства». От набережной 
Венты шествие направилось к госпиталю на улице Пилс, 
где восстанавливались раненные в последних боях 
латышские воины, а затем – к вентспилсскому префекту 
Давиду Шмитманису и городскому правлению, где мани-
фестантов встретил недавно назначенный глава города 
– учитель Янис Тураускис. Лишь в сумерках воодушев-
ленные вентспилчане разошлись по своим плохо осве-
щенным и плохо отапливавшимся домам, но наполнен-
ные теплотой и светом веры и надежды в душе. 
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Зарплаты медиков – 
на усмотрение нового 
правительства 
Вопрос о повышении зарплаты меди-
кам будет рассматриваться в процес-
се утверждения бюджета 2019 года, и 
реализует это новое правительство. На 
повышение зарплаты медикам на 20% 
в 2019 году необходимо дополнитель-
но 70 млн евро, однако среди медицин-
ских работников чувствуется обеспоко-
енность, что отговорки нынешнего пра-
вительства ставят под сомнение обе-
щанную прибавку. 

Выбор руководителя СГД 
также могут переложить на 
плечи нового правительства 
Премьер-министр Марис Кучинскис 
не уверен, что нынешнее правитель-
ство утвердит в должности нового руко-
водителя Службы госдоходов. Ранее 
министр финансов Дана Рейзниеце-
Озола обещала, что это будет сдела-
но, однако работа комиссии по отбору 
кандидатов на должность гендиректо-
ра СГД затянулась. Сейчас проходит 
последний, третий тур конкурса. 

Прекращено дело об угрозах 
Римшевичу убийством 
Государственная полиция прекратила 
уголовный процесс о возможной угро-
зе убийства обвиняемого в корруп-
ции президента Банка Латвии Илмара 
Римшевича. Такое решение было при-
нято, так как в совершенном деянии нет 
состава преступления. 

Ограничили усыновление 
детей иностранцами
Правительство поддержало предло-
жение ограничить усыновление детей 
из приемных семей иностранцами. 
Усыновление разрешено только в том 
случае, если ребенок является род-
ственником лица, желающего его усыно-
вить. Как и прежде, иностранцы смогут 
усыновлять детей своих супругов, детей 
из семей опекунов, если они являются 
их родственниками, детей, находящихся 
в учреждениях опеки. 

Экономика продолжает 
стремительно расти
Латвийская экономика продолжает свой 
стремительный рост, государственный 
внутренний валовый продукт (ВВП) в 
3-й четверти этого года вырос на 4,8%. 
На ВВП оказал влияние прирост в стро-
ительстве (+10%), розничной торгов-
ле (+2%) и промышленности (+1%). 
Экономисты прогнозируют, что темп 
роста латвийской экономики в этом году 
может превысить самые оптимистичные 
прогнозы. 

Самый большой рост 
в Пририжском регионе
Самого большого оборота среди лат-
вийских регионов в прошлом году 
добились предприятия Пририжского 
региона – 46 млрд евро. В прошлом 
году здесь были заняты 397,8 тыс. 
человек. Вторым регионом в Латвии 
с наибольшим оборотом предприятий 
стала Курземе, где действуют 1927 
предприятий с оборотом свыше 145 
тыс. евро. Их оборот составил 3,483 
млрд евро, а число занятых – 44,8 тыс. 
человек. 

У Рундальского дворца – 
новый хозяин 
В конкурсе на должность директора 
Рундальского дворца Министерство 
культуры, оценив 16 кандидатур, при-
знало лучшей доктора искусствове-
дения Лауру Лусе, которая приступит 
к своим новым должностным обязан-
ностям 2 января следующего года. 
Имантс Ланцманис, который руко-
водил Рундальским дворцом с 1975 
года, принял решение отправиться на 
пенсию.

НОВОСТИ ЛАТВИИ

 Окончание. Начало на 1 стр.

которые свидетельствуют о том, что сколько 
самоуправлений, столько и подходов к под-
держке самых бедных. Конечно, это далеко 
не единственный инструмент социальной 
поддержки в самоуправлениях. 

ПОСОБИЯ НА КВАРТИРУ 
ТАКЖЕ РАЗЛИЧАЮТСЯ 

Очень важно пособие на квартиру для 
малообеспеченных и неимущих лиц, размер 
которого, порядок выплаты, а также опреде-
ление лиц, которые имеют на него право, 
полностью оставлены в компетенции само-
управления. В связи с этим, как отмечает 
омбудсмен, у самоуправлений нет едино-
го подхода в регламентировании квартир-
ных пособий. Большинство самоуправле-
ний пособие на квартиру выплачивают толь-
ко во время отопительного сезона, поэто-
му не хватает ежемесячной поддержки на 
обеспечение жилища, что особенно важно 
для неимущих и малообеспеченных лиц. 
Одновременно омбудсмен констатировал, 
что именно расходы на содержание жилья 
жители считают самыми существенными. 
«Для того чтобы покрыть эти расходы, часть 
жителей не может позволить себе питаться 
должным образом и получать услуги здра-
воохранения, в том числе, приобрести необ-
ходимые лекарства», – подчеркивает Ю. 
Янсонс. 

В Вентспилсе квартирное пособие состав-
ляет 20% от арендной платы за квартиру 

Омбудсмен: нужно позаботиться о нуждах тех 
жителей, которые не в состоянии сделать это сами 

самоуправления. Неимущим или малообе-
спеченным лицам (семьям) его присваива-
ют на период, не превышающий 12 меся-
цев. Пособие на частичную компенсацию 
арендной платы можно получать каждый 
месяц. Пособие на частичную компенса-
цию услуг водоснабжения и канализации 
начисляется в размере 50% от суммы пла-
тежа в месяц, но не более чем за 5м3 в 
месяц одному лицу, а пособие на частич-
ную компенсацию теплоэнергии составля-
ет 55% от суммы ежемесячного платежа. 
Есть также компенсация в 5% за использо-
вание квартиры и на коммунальные плате-
жи для сирот, достигших совершеннолетия, 
и детей, оставшихся без попечения роди-
телей, а также специальное квартирное 
пособие для многодетных семей, которое 
насчитывается в зависимости от количества 
детей. Пособие на приобретение топлива 
составляет 87 евро в год. 

В Лиепае размер пособия – до 500 евро в 
течение календарного года, и оно рассчиты-
вается согласно фактическим платежам за 
аренду/управление и коммунальные услуги. 
В Резекне квартирное пособие можно полу-
чить один раз в год, и на оплату теплоэнер-
гии для семей с одним-двумя детьми оно 
составляет 400 евро, для семей, в которых 
растут трое и более детей – 450 евро, для 
семей или лиц без детей – 328 eвро. Эти 
деньги перечисляются на счет поставщика 
услуг. Имеется также пособие в 120 eвро на 
покрытие расходов по управлению в мно-
гоквартирных домах, на оплату холодной 

воды и канализации – 40 eвро, на приобре-
тение твердого топлива – 129 eвро. В свою 
очередь, в Рижском самоуправлении раз-
мер квартирного пособия рассчитывается 
как разница между уровнем гарантирован-
ного минимального дохода клиента, суммой 
нормативных расходов и общими доходами 
клиента. И снова мы видим: сколько самоу-
правлений, столько подходов. 

Похожая ситуация с социальными гаран-
тиями для молодых людей, воспитывав-
шихся вне семьи. Правила Кабинета мини-
стров предусматривают, что размер пособия, 
выплачиваемого таким молодым людям, не 
может быть меньше размера двух пособий 
социального обеспечения, т. е. 128,06 eвро 
в месяц. Омбудсмен обращает внимание 
на то, что большая часть самоуправлений 
выплачивает эти пособия в минимальном 
объеме, установленном Правилами КМ, не 
учитывая, что размер пособий недостато-
чен и не может покрыть фактических затрат 
и обеспечить даже основных нужд молодых 
людей. 

Учитывая то, что в конце года расставля-
ются последние акценты как в бюджете госу-
дарства, так и в бюджете самоуправления, 
«Ventspilnieks.lv» призывает прислушаться 
к сказанному омбудсменом: «Государство 
должно позаботиться о нуждах тех жите-
лей, которые сами не могут сделать этого, 
– детей, людей с инвалидностью, пожилых 
и неполных семей», – и предусмотреть для 
этих категорий жителей максимально воз-
можную поддержку. 

После длительного перерыва наконец оживут производственные помещения площадью 
более 7000 м2 и прилегающая к ним территория на Кустес дамбис, 30A. На территорию, 
принадлежащую Свободному порту, и производственные помещения нашелся аренда-
тор – производитель продуктов деревообработки ООО «Latvian Port». Как проинформи-
ровали в Вентспилсском Свободном порту, договор аренды заключен, ожидается, что 
производство начнет работать в следующем году. 

Пустующее производство вновь станет 
производить продукцию деревообработки

Б олее года Свободный порт отча-
янно пытался найти новых арен-
даторов для больших производ-
ственных помещений. Были объ-
явлены конкурсы, интерес проя-

вили несколько предприятий, но на этом все 
и закончилось. Еще в сентябре прошлого 
года интерес к аренде бывших производ-
ственных помещений в свое время многоо-
бещающего предприятия «Dendrolight Latvija» 
проявили три претендента, но ни один из 
них так и не начал работать на Кустес дам-
бис. Управление Вентспилсского Свободного 
порта, которое является хозяином этой тер-
ритории и производственных зданий, в конце 
прошлого года объявило новую процедуру на 
присвоение права аренды производственных 
зданий и прилегающей к ним территории, но 
прошло еще много времени, прежде чем уда-
лось найти арендатора. 

Прошлой осенью интерес к предложению 
проявил сначала один инвестор, затем заин-
тересовались еще двое, поэтому Свободный 
порт решил оценить все предложения, чтобы 
выбрать то, которое больше всего будет отве-
чать интересам развития города, пояснили 
тогда в порту. Предпринимателей попроси-
ли предоставить дополнительные сведения 
о планируемой сфере деятельности, биз-
нес-план в качестве подтверждения долго-
срочного сотрудничества, а также инфор-
мацию о планируемых рабочих местах, 
поскольку именно этот фактор, по мнению 
Свободного порта, имеет важнейшее значе-
ние при выборе претендента. Однако в конце 
концов ни один из кандидатов не оказался 
приемлемым в полной мере. 

Согласно публичной информации 
Свободного порта, ООО «Latvian Port» на 
производстве в Вентспилсе планирует зани-
маться деревообработкой и производством 
продукции деревообработки. Вероятнее 
всего, в этом году работа начата не будет, 
речь идет о следующем годе, когда планиру-
ется создать 25 рабочих мест. По информа-
ции в базе данных «Lursoft», ООО «Latvian 

Port» зарегистрировано 14 лет назад, одна-
ко в прошлом году налоговые платежи в гос-
бюджет внесены не были, а в 2016 год они 
составили всего 2,77 тыс. евро. Ранее пред-
приятие действовало под названиями ООО 
«Latvian Housing» и ООО «DQS Latvia».

ООО «Dendrolight Latvija», ранее рабо-
тавшее в этих помещениях, в свое время 
было многообещающим производственным 
предприятием, которое «благословило» и 
поддержало в работе Вентспилсское город-
ское самоуправление. Предприятие занима-
лось производством ячеистого материала 
из массивной древесины. Благодаря иници-
ативе деревообработчика Яниса Вашукса, 
а также софинансированию структурных 
фондов ЕС, кредиту принадлежащего госу-
дарству Латвийского ипотечного и земель-
ного банка и построенной Вентспилсским 
Свободным портом инфраструктуре, имен-
но в Вентспилсе было создано первое в 
мире производство, на котором пиломате-
риалы низкого качества превращались в 
ячеистый материал из массивной древеси-
ны с высокой стабильностью формы, кото-
рый можно было эффективно использовать 
в мебельном производстве и строительстве. 
Предприятие начало действовать в 2008 
году, через два года, в 2010 году, производ-
ство лелеяло планы о расширении, подпи-
сав трехсторонний договор с Латвийским 
агентством инвестиций и развития, а также 
Управлением Вентспилсского Свободного 
порта о присвоении софинансирования в 
4,27 млн евро на реализацию проекта произ-
водства. Благодаря поддержке Eвропейского 
фонда регионального развития было покры-
то 15% от инвестиций в проект, и получен-
ные средства были направлены на покрытие 
расходов по приобретению оборудования. 
Осенью того же года для нужд «Dendrolight 
Latvija» Свободный порт на своей терри-
тории на Кустес дамбис построил произ-
водственные помещения площадью 7300 
м2 и обеспечил большую погрузочную пло-
щадку с инженерными сетями. «Dendrolight 

Latvija» арендовало землю и здания и раз-
местило в них технологическую линию сто-
имостью 14,2 млн евро. Вентспилсская дума 
вложила средства в создание публичной 
инфраструктуры. 

Однако уже через пару лет предприя-
тие обанкротилось. Как пояснил агентству 
LETA в 2014 году бывший руководитель 
«Dendrolight Latvija» Я. Вашукс, предприя-
тие обанкротилось из-за нехватки оборотных 
средств, но еще в 2014 году производство 
продолжало работать. Активно проявляли 
интерес и потенциальные инвесторы, но все 
закончилось печально. Процесс неплатеже-
способности был начат 18 февраля 2014 год. 
Предприятие было ликвидировано 15 июля 
2016 года. В нем были признаны требования 
кредиторов на сумму 19,777 млн евро. 

Этот объект ранее был связан с ООО 
«Latvian Port». Согласно доступно-
му на домашней странице Управления 
Вентспилсского Свободного порта докумен-
ту, еще весной этого года в помещениях 
на Кустес дамбис, 30A, находилось дере-
вообрабатывающее оборудование, которое, 
как оказалось, принадлежало именно ООО 
«Latvian Port». «Управление Вентспилсского 
Свободного порта не имеет никаких дого-
ворных отношений с ООО «Latvian Port» 
об использовании упомянутых помеще-
ний, поэтому Управление Вентспилсского 
Свободного порта обратилось к ООО 
«Latvian Port» с призывом освободить про-
изводственные помещения на Кустес дам-
бис, 30A, от деревообрабатывающего обо-
рудования. Управление Вентспилсского 
Свободного порта проинформировало ООО 
«Latvian Port», что в случае, если коммер-
ческое общество само не освободит поме-
щения от оборудования, то Управление 
Вентспилсского Свободного порта органи-
зует демонтаж упомянутого оборудования и 
его перевоз». Очевидно, удалось урегулиро-
вать взаимоотношения обеих сторон. 

Производственное здание на Кустес дам-
бис, 30A, принадлежащее Управлению 
Вентспилсского Свободного порта, состоит из 
двух корпусов. Во втором с 2016 года работает 
шоколадная фабрика «Pobeda Confectionery», 
принадлежащая российским предпринимате-
лям, которым такое производство было необ-
ходимо, чтобы работать в стране – участнице 
ЕС, а значит, и на рынке ЕС. 



Непревзойденная Коха 
Титулованная латвийская тяжелоат-
летка Ребека Коха вновь одержала 
убедительную победу на чемпиона-
те Европы среди юниоров. В весо-
вой категории до 63 кг вентспилчанка 
взяла вес в 220 кг (100 кг + 120 кг). Это 
уже четвертый ее титул в данной воз-
растной группе.  Ритварс Сухаревс в 
группе до 85 кг установил новый лич-
ный рекорд – 360 кг (164 кг + 196 кг), 
однако в сумме до золота не хватило 
всего одного килограмма – в результа-
те серебряная медаль.  

Попрощались 
с золотыми медалями 
В решающей борьбе за золотые 
медали футболисты ФK «Вентспилс» 
на выезде сыграли вничью – 0:0 – с 
лидерами «Riga FC» и распрощались 
с надеждами вернуть себе чемпион-
ский титул. В общем зачете на счету 
«Riga FC» 60 очков, с 55-ю очками на 
втором месте снова RFS, а вентспил-
чане с 54-ю очками отодвинуты на 
третье место, впереди острая борьба 
за серебряные медали. 

+39 против клуба из Раплы 
Еще одну оглушительную победу в 
игре чемпионата Латвийско-эстонской 
баскетбольной лиги отпраздновал 
клуб БК «Вентспилс», который на сей 
раз на своей площадке с преимуще-
ством в 39 очка обыграл «Avis Utilitas» 
(Рапла) – 100:61. Самым результатив-
ным игроком стал американец гвиней-
ского происхождения Усман Драме 
(15 очков и 10 подборов). В общем 
зачете с шестью победами в семи 
играх БК «Вентспилс» занимает вто-
рое место. 

Второе поражение 
в сезоне от лидеров 
Второе поражение в дебютном сезо-
не Хоккейной лиги развития юнио-
ров пережил хоккейный клуб «Вента–
2002», который на своем льду в 
дополнительное время уступил 
лидерам турнира – даугавпилсско-
му «Динабургу» со счетом 3:4. Двумя 
шайбами и передачей отличился 
Оскарс Григулис. В общем зачете ХК 
«Вента–2002» отстает от даугавпил-
чан на три очка и занимает вторую 
позицию. 

У себя дома стали 
четвертыми 
На ежегодном проверочном турни-
ре в Вентспилсе наши спортсменки 
на сей раз заняли последнее, чет-
вертое место. Победительницей 
стала команда из Кулдиги «NSS», 
оставившая позади SSS (Лиепая) и 
SK «Pūre». В этом сезоне команда 
Вентспилсского края примет участие 
в открытом чемпионате Тукумского 
края. Игры этого турнира преимуще-
ственно будут проходить в спортив-
ных холлах Тукумского края. 

Вентспилчане попали 
в полуфинал 
В полуфинал чемпионата Латвии по 
новусу попали и вентспилсские игро-
ки. В конкуренции среди женщин в 11 
турах квалификации 14 очков набра-
ла Лига Лейте, занявшая четвертое 
место. В полуфинале также Янина 
Кесенфелде и Илзе Чакле. В конку-
ренции среди мужчин в финал попали 
Дайнарс Плуме и Каспарс Книпенс, 
у которых в этапе четвертое и пятое 
места.

КОРОТКО О СПОРТЕ
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В прошлом номере «Ventspilnieks.lv» мы рассказывали, что делать, если вы простуди-
лись, и как бороться с заболеванием при помощи методов народной медицины. В этот 
раз поговорим о закаливании. Самый экстремальный способ закаливания – зимнее пла-
вание, и вентспилсские моржи открыли сезон уже 21 октября. Но поскольку не все могут 
и не всем можно нырять в прорубь, мы расскажем, как закалять организм, применяя 
более простые методы. 

Газета «Ventspilnieks.lv» получила интересное письмо с фотографиями и видео от чита-
тельницы Иветы… из Риги. «Абсолютно все грязное, воняет, как в бесплатном туалете 
на станции в советское время. И это «цветущий» Вентспилс, которым так любит хва-
статься градоначальник! Если вы хотите незабываемых и неприятных впечатлений, 
советую зайти в платный туалет, который находится на Вентспилсском променаде 
напротив коровы в розовом платье. Когда я везла сынишку на экскурсию в этот «друже-
ственный семье город», не могла и представить себе, что смогу показать ребенку, каким 
ни в коем случае не должен быть уважающий себя туристический город». 

МОЖЕТ ЛИ БЫТЬ ТАК, ЧТО…

Может быть, в Вентспилсе будет особый 
аттракцион для любителей советского времени?

«Ventspilnieks.lv» решила убедиться, дей-
ствительно ли дело обстоит так, как описы-
вает Ивета. Сходили, посмотрели, и прав-
да – все грязное, запах. Но, может быть, это 
не халатность и неуважение к людям, кото-
рые вынуждены посещать это место, куда 
король пешком ходил? Может, это аттрак-
цион для любителей советского времени, 

которых мучают ностальгические воспоми-
нания, и написанное Иветой об ощущениях 
как в бесплатном туалете на станции следу-
ет понимать буквально? Но в таком случае 
возле коровы в розовом платье стоит раз-
местить бочку с разливным пивом (пиво обя-
зательно должно быть разбавлено водой!) 
и кафетерий, в котором буфетчица с наче-

санными, выбеленными волосами торгует 
только сосисками с кабачковой икрой, слегка 
обветрившимися яйцами в майонезе и вод-
кой? За такой аттракцион можно было бы 
взимать с туристов входную плату, а на все 
возражения отвечать, что это в городе такой 
маркетинговый трюк, а не просто непригляд-
ная картина. 

Не допустить заболеваний. 
Закаливание

В ажно понимать, что простуд-
ными заболеваниями стра-
дают только те, кто внутрен-
не соглашается быть нездо-
ровым и многое делает для 

того, чтобы быть таковым. Для того чтобы 
вырваться из этого заколдованного круга, 
нужно создать свою модель дикой приро-
ды. Древнему человеку, чтобы выжить, еже-
дневно приходилось бегать, двигаться, поэ-
тому он был мускулист и физически силен. 
Мы же сегодня ведем малоподвижный 
образ жизни, не обладаем такой закалкой, 
поэтому первое, что необходимо сделать, 
чтобы противостоять простудным заболева-
ниям, – физическая активность и закалива-
ние организма. Нужно больше времени про-
водить на свежем воздухе, ходить пешком, 
если есть возможность, то плавать в бас-
сейне. Проснувшись с утра, следует потя-
нуться, как это делают кошка или собака, и 
сделать хоть небольшой комплекс упражне-
ний. Каждое утро обязательно нужно прини-
мать контрастный душ, который пробуждает 
систему адаптации к холоду. Рекомендуется 
отказаться от деликатесов: копченостей, 
солений и различных салатов, достойных 
«мастер-классов». Есть нужно тогда, когда 
возникает чувство голода, но не слишком 
поздно вечером – в результате позднего 
ужина плохо переваренная пища выделяет 
в организм токсины, что ослабляет иммуни-
тет. Не стоит потреблять в пищу вместе про-
дукты, которые содержат белок и крахмал, 
например, картошку с мясом. Мясо реко-
мендуется есть только в обед, а на ужин 
лучше отдать предпочтение рыбе или ово-
щам. На пользу пойдет также один разгру-
зочный день в неделю. Если внести измене-
ния в режим питания и придерживаться здо-
рового образа жизни, то отступят не только 
простуды, но и другие заболевания. 

ВОДНЫЕ ПРОЦЕДУРЫ ЗАКАЛЯЮТ 
Закалять организм можно в любом воз-

расте, независимо от уровня физической 
подготовки и состояния здоровья, к тому 
же, в любое время года. В этих процедурах 
нет ничего сложного, главное – собраться с 
силами и начать. 

ОБЛИВАНИЯ
Простуда, воспаление легких, обостре-

ние хронических тонзиллита или синуси-
та в сырую и холодную погоду – обычное 
дело для тех, кто не закаляется. Регулярные 
обливания холодной водой улучшают цирку-
ляцию крови, нормализуют обмен веществ, 
укрепляют иммунитет и в результате – прод-
левают жизнь. Закаливание приучает орга-

низм самостоятельно и быстро адаптиро-
ваться к влиянию неблагоприятных темпера-
тур, будь то мокрые или замерзшие ноги или 
холодный кефир из холодильника. Из всех 
методов самый эффективный – закаливание 
при помощи воды. 

Лучше всего проводить процедуру обли-
вания с утра, после зарядки или сразу после 
пробуждения, когда кожа теплая. Это осо-
бенно полезно для сосудов. Чем холоднее 
вода, тем короче должно быть время прове-
дения процедуры. После любой водной про-
цедуры тело нужно растереть при помощи 
полотенца до легкого покраснения. Перед 
сном проделывать это не рекомендуется, так 
как процедура бодрит и ухудшает сон. 

Можно ли начинать закаляться сейчас, 
когда на пороге зима и на улице становится 
все холоднее? Конечно, можно. Однако пре-
жде, чем обливаться холодной водой, нужно 
выполнить физические упражнения или при-
нять теплый душ. Если тело плохо разогре-
то, кровь плохо циркулирует, сосуды сужены, 
поэтому холодная вода не принесет ожида-
емого оздоровительного эффекта. К тому 
же, ноги обязательно должны быть теплы-
ми. Для того чтобы быстрее восстановился 
теплообмен, после процедуры на влажное 
тело рекомендуется надеть теплый халат. 

Правда, обливание холодной водой у 
людей с хроническими простудными забо-
леваниями может привести к кратковремен-
ному ухудшению самочувствия. Многих это 
пугает, поэтому они прекращают закалива-
ние. Но на самом деле нужно поступать 
совсем наоборот: необходимо побороть обо-
стрение, обливаясь не один, а три раза в 
день. Делать это нужно осторожно: после 
обливания холодной водой нужно посидеть в 
теплой ванне, пока тело согреется. 

ОБТИРАНИЯ
Начинать закаливание с обливаний, конеч-

но, не обязательно, к тому же, многих такой 
кардинальный шаг пугает. В таком случае 
более приемлемым вариантом станет посте-
пенное закаливание при помощи самой мяг-
кой закаливающей процедуры – обтирания. 

Мочалку или полотенце нужно смочить 
водой и обтереть сначала верхнюю часть 
тела (руки, шею, грудь, спину). Затем выте-
реть насухо и растереть грубым полотен-
цем, пока кожа не покраснеет. После этого то 
же самое проделать с нижней частью тела 
(живот, поясница, ноги). Ноги растирают, 
начиная с пальцев по направлению вверх, 
тело – круговыми движениями в направле-
нии от подмышек к паху. Длительность про-
цедуры – 4-5 минут. Вначале температура 
воды должна составлять 20–24 ºC, затем она 

постепенно понижается до 16 градусов. 

ПРОЦЕДУРЫ ДЛЯ СТУПНЕЙ
Растирание и обливание ступней – одна из 

самых полезных процедур. В случае подвер-
женности частым простудам начинать нужно 
с растирания ступней, и только через неде-
лю можно переходить к обливаниям: 1 мину-
та в тазу с водой комнатной температуры. 
Затем ноги растирают полотенцем до тех 
пор, пока не начнет ощущаться приятное 
тепло. Каждые три дня температуру понижа-
ют на 1 градус, а длительность процедуры 
увеличивают на 1 минуту. Через два меся-
ца температуру воды можно понизить на 5-7 
градусов, а длительность обливаний может 
уже составлять 8-10 минут. Рекомендуется 
не просто стоять на месте, а переминаться 
с ноги на ногу. 

Kогда ноги привыкнут к водным проце-
дурам, можно начинать обливать холодной 
водой шею и плечи. Условие то же – посте-
пенность. Начинать нужно с воды, темпера-
тура которой 30 ºC, постепенно понижая ее 
температуру до 15 градусов. Длительность 
процедуры – 3-4 минуты. 

КОНТРАСТНЫЙ ДУШ 
Сначала необходимо привыкнуть прини-

мать душ при температуре воды 10–12 ºC, 
начав с одной минуты, а затем перейти к 
двум. Когда тело привыкнет к такой темпе-
ратуре, можно переходить к контрастному 
душу, чередуя горячую воду комфортной 
температуры с холодной (вначале на 20–30, 
позднее – на 30–40 секунд). В зависимо-
сти от ощущений температуру воды можно 
менять 3–4 раза. 
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НОВОСТИ ВЕНТСПИЛСА

«Большинство жителей Латвии считают, что в целом у них мало 
возможностей контролировать деятельность политиков, сви-
детельствуют данные опроса, проведенного агентством SKDS. 
Почти половина, или 44% респондентов полностью согласны с 
этим утверждением, а 36%, скорее, согласны с ним». 

(Из публикации на портале «Delfi» от 29 октября) 
• • •

Рычаги влияния
В большой мере такой рост популизма вызвали сами политики, дли-

тельно находящиеся у власти. В стране вроде бы все в порядке, идет 
развитие, заметны положительные тенденции и в целом многое ста-
новится лучше (другое дело, что всегда каждому хочется все больше 
и больше). Поэтому те, кто находится на вершине власти (не только 
в Латвии, но и в Германии, Британии, Франции, Италии…) больше не 
видят необходимости консультироваться со своим «работодателем» – 
народом. Ведь все хорошо, зачем еще спрашивать что-либо у тех, кто 
все равно «ничего не соображает»? И результат таков, каким он сегод-
ня получился. 

Другое дело, что идентифицированная опросом SKDS «величина» – 
80 процентов жителей – не только огромна, но еще и включает в себя 
почти все группы населения. Бесспорно, зачастую важно не то, что 
спрашивают, а то, как это делают. И вопрос: «Как вы считаете, може-
те ли вы контролировать решения политиков?» – почти автоматически 
включает в себя негативный ответ – подумайте сами, как можно непо-
средственно и реально контролировать принятие того или иного реше-
ния? Хотя справедливости ради стоит заметить, что и вопрос «помяг-
че» (например, «Как вы считаете, прислушиваются ли политики к мне-
нию общественности?») вряд ли принес бы положительные результа-
ты... Проблема существует. И ее нужно решать. Коротко эту проблему 
можно сформулировать очень просто: о принятых решениях и аргумен-
тах в их принятии нужно рассказывать. Простыми и понятными слова-
ми, не «увлекаясь» заимствованиями, макроэкономическими показате-
лями и не уходя в какие-то другие измерения и уровни. 

К сожалению, свежеизбранный и совсем новый депутатский 
состав (в результате выборов ведь сменились почти две трети из ста 
умных голов) ничему не научился на ошибках предшественников. 
Бесконечный процесс создания потенциальной правящей коалиции не 
далеко ушел от старых нравов. Снова разговоры в кабинетах и коридо-
рах (только на сей раз в исполнении других персонажей), закулисные 
договоренности, которые в публичном пространстве редуцированы до 
одного громкого предложения: переговоры прошли конструктивно… И 
что должны из этой фразы понять те 80 процентов, которые полагают, 
что они не могут контролировать решения политиков? Только то, что 
действительно решения политиков контролировать невозможно. Все 
равно где-нибудь за закрытыми дверями в кабинете все решат без нас 
– то есть многострадального народа.  

Искренне ваша – Ventspilnieks.lv

Отделение перестроят 
Приёмное отделение Северокурземской 
региональной больницы перестроят, отделив 
близких пациентов от пациентов в отдельном 
помещении. Планируется также построить 
закрытое хирургическое отделение.   

Выделили деньги на телескопы 
Кабинет министров принял решение – пре-
доставить 339 тысяч евро на создание 
Ирбенской радиотелескопической автома-
тической системы пожаротушения. Такая 
система необходима, так как ближайшее 
пожарное депо находится на расстоянии 
более 30 километров от телескопов. 

551 евро за камень 
Хулигану, который преднамеренно бросил 
камень в окно автомашины, суд присудил 
уплатить штраф в размере 551 евро. Его 
также обязали отработать 80 часов принуди-
тельного труда.  
 Построят смотровую платформу 
Управление Свободного порта предложи-
ло недалеко от конца обновленного Южного 
мола построить смотровую платформу, с 
которой можно будет видеть море.  Эскиз 
платформы уже подан в думу для оценки.  
 Ещё один арендный дом 
На улице Католю, 9 начались восстанови-
тельные работы. Там планируется обустро-
ить 13 квартир, средняя площадь которых – 
50 метров квадратных.  

Поранил женщину 
В одном из домов на улице Кулдигас пьяный 
мужчина ножом поранил свою знакомую, 
которая была доставлена в больницу и вско-
ре скончалась. Мужчина задержан. 

Договорились о дизайне 
Киоски променада улицы Остас, где проис-
ходит торговля билетами на экскурсионный 
кораблик «Герцог Екаб», заменят на новые, 
одинаково оформленные домики. Об этом 
договорились представители комиссии по 
развитию города. 

Новый дорожный знак 
На месте спуска лодок, в конце улицы Аболу 
установлен дорожный знак, который запре-
щает размещать транспортные средства для 
стоянки. Рыболовы жалуются, что хаотично 
поставленные автомашины мешают им спу-
скать лодки в Венту.   

Фотоконкурс завершён 
В конкурсе фотографий города в этом году 
приняли участие 27 авторов с 333 рабо-
тами. 40 лучших работ можно увидеть в 
Вентспилсской главной библиотеке.   

Техникуму передана автомашина 
Предприятие “Bucher Municipal” передало 
в распоряжение Вентспилсского техникума 
чистящую улицы машину, чтобы помочь в 
подготовке будущих техников машинострое-
ния и автомехаников.  

Льёт как на Янов день 
Рано утром 27 октября количество осадков в 
городе достигло 25 миллиметров, а неделю 
назад – 65 миллиметров или 77% от месяч-
ной нормы. Норма осадков в октябре месяце 
превышена почти на четвёртую часть. 

Создан центр звонков 
В Северокурземской региональной больни-
це создан единый центр звонков, в котором 
работают двое работников, обслуживая вхо-
дящие звонки. До сих пор телефоны находи-
лись в регистратуре.  

Можно изучать испанский язык 
Впредь в Молодёжном доме любой желаю-
щий может освоить испанский язык. Занятия 
будет вести преподаватель из Испании. 

Двойные качели 
Чтобы ребёнок мог качаться на качелях вместе 
с одним из родителей, в Саду Ренькя, на игро-
вой площадке «Бринумземе» и во дворе дома 
на улице Усмас, 16 установят двойные качели.

Н езадолго до выборов в дискуссии ЛТВ с очередными 
«номинантами» на должности министров прозвуча-
ла достаточно шокирующая фраза: «После выборов 
посмотрю – если изберут, то тогда и буду осваивать 
все эти науки об управлении министерством. Если не 

изберут, то какая разница, мне ведь это не пригодится…» Не ста-
нем называть имени автора этой интересной мысли – он в Сейм, 
слава Зевсу и прочим богам Олимпа, избран не был, поэтому как 
политик, будем надеяться, уже вычеркнут из нашей политической 
жизни нового времени, однако «установка» конкретного господина 
не является ничем уникальным и необычным. Только упомянутый 
кандидат из-за своей врожденной или приобретенной наивности 
позволил себе сказать это публично. Косвенно, но очень конкретно 
опрос социологов лишь подтверждает «личное мнение» вышеупо-
мянутого кандидата – только на сей раз на более широком уровне, 
по сути, на уровне всего общества.

И, конечно, общество в целом совсем не интересует то, что происхо-
дит «на политической кухне» или в стране в целом. Причины, конечно, 
разные. У кого-то отсутствует интерес, кому-то не хватает понимания, 
кому-то и так хорошо, а у определенной части жителей до сих пор все 
делятся на категории «мы и они». То есть «мы» – многострадальный 
народ, который «они», то есть политики, без конца унижают, а государ-
ство – разграбляют. Безжалостно и целенаправленно. Безусловно, у 
этого явления (представьте, четыре пятые части населения полагают, 
что не могут повлиять на политиков) есть свои объективные причины. 
Например, и в западных странах, и даже в странах, являющихся «кра-
еугольным камнем» Европейского Союза, набирает силу волна попу-
лизма – дескать, выкинем всех этих старых стагнатов из их кресел, а 
вместо них посадим тех, кто полностью и окончательно уничтожит гни-
лую систему. 

Dzintaru 20a, Ventspils, LV-3602, Latvija
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Орденский капитул высокими наградами 
отметил заслуги вентспилчан перед Латвией
ты и продукты, раздобытые другими людь-
ми. 25 марта 1949 года Велту арестовали и 
выслали в Сибирь, в Омск, Шербакульский 
район. В Латвию она вернулась только осе-
нью 1957 года. Когда в июне 1988 года в 
Вентспилсе был создан Вентспилсский клуб 
охраны окружающей среды, она была одной 
из первых активисток Атмоды, а в апреле 
1989 года участвовала в основании общества 
репрессированных лиц «Вентспилсский клуб 
политически репрессированных». Позднее по 
инициативе Велты Краулере в Вентспилсе 
в одно общество – «Объединение политиче-
ски репрессированных Вентспилсского края» 
объединились репрессированные, нацио-
нальные воины и национальные партизаны. 
С 2000 года Велта Айна Краулере является 
председателем этого общества. За участие 
в событиях в период баррикад награждена 
Памятным знаком участника баррикад. 

Aлбертс Гутманис (родился в 1928 г.,) для 
борьбы с советской оккупационной идеоло-
гией в декабре 1945 года в Вентспилсе вме-
сте с еще двумя единомышленниками осно-
вал Латвийскую национальную молодежную 
организацию (ЛНМО). До ареста молодые 
люди успели издать два номера антисовет-
ского журнала «ЛНМО», а 15 мая 1946 года 

 Окончание. Начало на 1 стр. ночью наклеи-
ли собственно-
ручно изготов-
ленные плака-
ты с призывами 
не подчиняться 
оккупационной 
власти. 3 июня 
1946 года груп-
па была аре-
стована. После 
з а д е р ж а -
ния Албертса 
Г у т м а н и с а 
долго пыта-
ли, требуя 
назвать имена 
остальных чле-
нов группы, но 
Албертс их так 
и не раскрыл. 
Осенью 1947 
года Албертса 
из Рижской центральной тюрьмы в вагоне 
для скота вывезли в Сибирь, Кемеровскую 
область. В 1950 году его перевели в Казахстан, 
Карагандинскую область, а в начале 1953 г. – 
в Омскую область на строительные работы. 
Албертса Гутманиса освободили 26 октября 
1954 года, после смерти Сталина. 

Kогда в Латвии началась Атмода, Албертс 
одним из первых вступил в «Вентспилсское 
общество политически репрессированных» 
и до сих пор активно работает в обществе 
репрессированных. Он был и среди защитни-
ков баррикад в Риге, за что награжден памят-
ным знаком. 
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впервые определил порядок, как оппозици-
онные и другие депутаты самоуправления 
могут защищать свои права в суде. 

Конституционный суд указал, что спор 
депутата самоуправления с думой или ее 
институцией является публично-правовым 
спором об использовании субъективных 
публичных прав конкретного депутата, выте-
кающим из действий думы самоуправле-
ния или находящихся у нее в подчинении 
институций. В связи с этим, спор, когда заде-
ты субъективные публичные права депутата 
думы самоуправления, на основании заявле-
ния депутата должен рассматривать админи-
стративный суд, а не учреждение, занимаю-
щее более высокую иерархическую ступень.  

Гиртс Валдис Кристовскис: «Наш опыт в 
Вентспилсском городском самоуправлении 
проявляет плохую практику. К сожалению, 
VARAM, идя по пути наименьшего сопротив-
ления, стремится оправдать противоправ-
ные действия правящей коалиции, наруше-
ния, касающиеся госуправления, и оставля-
ет проблематику оппозиционных депутатов 
без внимания. В свою очередь, администра-

тивный суд заявления депутатов о наруше-
ниях в госуправлении до сих пор вообще не 
рассматривал. Считалось, что это внутрен-
нее дело заинтересованных сторон, депута-
тов, и они сами должны решать эти вопро-
сы. К тому же, нужно помнить, что подготов-
ка к подаче заявления, его принятие и рас-
смотрение в судебных инстанциях требуют 
больших затрат времени». 

Оппозиционный депутат Вентспилсской 
городской думы Гиртс Валдис Кристовскис 
убедился в этом «на своей шкуре». Уже 
осенью 2017 года он обратился в админи-
стративный районный суд в связи с отказом 
Вентспилсской городской думы выдать име-
ющиеся в ее распоряжении документы, а 
также в связи с запретом использовать офи-
циальный интернет-портал Вентспилсского 
городского самоуправления и другие сред-
ства массовой информации, оплачиваемые 
самоуправлением. В первой инстанции был 
получен отказ в возбуждении дела. После 
чего депутат Г. В. Кристовскис обратился в 
Верховный суд, доказав, что в ситуации без-
действия VARAM у депутатов самоуправ-
лений нет инструментов правовой защиты 
против произвола и противоправных дей-

ствий депутатов правящего большинства 
в самоуправлениях. Верховный суд при-
нял это во внимание и рассмотрел дан-
ную проблематику 25 апреля 2018 года. 
После чего заявил, что эту уникальную ситу-
ацию требуется рассмотреть на общем засе-
дании Административного департамента 
Верховного суда. К сожалению, оно до сих 
пор не было созвано. Решение до сих пор 
не вынесено. Г. В. Кристовскис удовлетво-
рен, что Конституционный суд в своем реше-
нии по поводу спора между Саласпилсом 
и VARAM 29 июня с. г. отметил, что такие 
ситуации административный суд рассматри-
вать обязан. Он полагает, что и по его делу 
общему собранию судей Административного 
департамента Верховного суда остается 
лишь подтвердить то же самое. 

В результате после решения Консти-
туционного суда четыре оппозиционных депу-
тата – Гиртс Валдис Кристовскис, Даце Корна, 
Айвис Ландманис и Иварс Ландманис – уве-
ренно обратились в Административный рай-
онный суд с новым иском об очередных проти-
воправных действиях Вентспилсского город-
ского самоуправления, когда были нарушены 
права депутатов, находящихся в думе в мень-

Решение Конституционного суда: оппозиционные депутаты имеют 
право защититься от произвола правящих депутатов в самоуправлении
 Окончание. Начало на 1 стр. шинстве. В своем заявлении они ходатай-

ствовали о том, чтобы суд отменил решение 
Вентспилсской думы от 29 сентября 2017 года 
о комиссиях и советах Вентспилсской город-
ской думы и обязал муниципалитет пропор-
ционально включить в состав думских комис-
сий, советов и рабочих групп депутатов оппо-
зиции. До сих пор Вентспилсская городская 
дума осознанно игнорирует право оппозици-
онных депутатов быть представленными в ней 
в соответствии с порядком, предусмотренным 
нормативными актами. Административный 
районный суд иск принял, и судебное заседа-
ние назначено на 6 декабря с. г.  

В том же решении Конституционного суда 
сказано, что «Принципом пропорционально-
сти регулируется не только подсчет резуль-
татов на выборах в самоуправления. Дума 
самоуправления обязана соблюдать прин-
цип пропорциональности и в дальнейшем, 
чтобы каждый депутат был полноценно вов-
лечен в ее работу. Поскольку дума самоу-
правления действует не только посредством 
своих постоянных комитетов, принцип про-
порциональности необходимо соблюдать и 
при организации работы думы в комитетах и 
комиссиях. 

Ещё в конце сентября ушедший премьер 
Марис Кучинскис обещал компенсировать 
возникшие в этом году актуальные нужды 
в области спорта.  Сейчас выглядит, что, 
как обычно, обещанного три года ждут.  
Во всяком случае, постольку поскольку 
это касается детско-юношеского хоккея в 
Вентспилсе.   

Обещанного три года ждут, или как правящие 
«поддерживают» детский и юношеский хоккей в Вентспилсе

За неделю до выборов 
Кучинскис напомнил, 
что актуализирован 
целый ряд вопросов в 
связи с изменениями 

налоговой системы, подчеркнув, что необхо-
димо продолжить работу, думая о развитии 
спортивной отрасли. Одновременно он под-
черкнул, что ни одни улучшения и ни одна 
система не будут работать, если не будет вза-
имопонимания и сотрудничества между вов-
леченными организациями и правительством.  
Судя по ответу на письмо хоккейного клуба 
“Venta 2002”, этого взаимопонимания нет. 
Отвечая на вопросы об упомянутых в пись-
ме тревожных фактах, Государственная кан-
целярия отписалась, указав, что “заявление 
о необходимом финансировании вентспилс-
ского детского и юношеского хоккея по пору-
чению премьер-министра Мариса Кучинскиса 
направлено министру образования и науки 
Карлису Шадурскису и министру финансов 
Дане Рейзниеце-Озоле для оценки и предо-
ставления взаимно согласованного ответа». 

Несколько трагикомично, но тот же 
Кучинскис, который так красиво отписался, 
на внеочередной генеральной ассамблее 
ЛОК, где обсуждались наболевшие вопро-
сы спортивной отрасли, сказал следующее: 
“До выборов осталась одна неделя, и это 
то время, когда все присутствующие зада-
ют вопросы и политики говорят то, что спра-
шивающие хотят слышать.  Затем проходит 
время, и по опыту, всё закончилось».   

ПОЧЕМУ ЖЕРТВОВАТЬ 
СТАЛО НЕВЫГОДНО?

Чтобы не случилось так, что для вент-
спилсского детско-юношеского хоккея, воз-
можно, «всё закончилось», уже во время 
этого сезона члены совета ХК “Venta 2002” 
просили правительство найти возможность 
компенсировать неполученные вентспилс-
ским детско-юношеским хоккеем в резуль-
тате налоговой политики и действий долж-
ностных лиц Вентспилсской городской думы 
средства в размере 60 тысяч евро ещё в 
этом году и примерно 150 тысяч евро в сле-
дующем году. Дополнительно также просили 
провести инвентаризацию поддержки видов 
спорта и загруженности спортивных баз ЛОК, 
Олимпийских спортивных центров самоу-

правлений, выяснив, насколько, согласно 
государственным приоритетам, загружены 
спортивные сооружения и как на средства 
государства, самоуправлений и их обществ 
капитала, управлений свободных портов 
поддерживаются виды спорта и происходит 
ли это с соблюдением установленных госу-
дарством приоритетов, среди которых есть 
и детский, и молодёжный спорт.  В такой 
просьбе не было бы необходимости, если 
бы в результате налоговой реформы част-
ным коммерсантам, благодаря поддержке 
которых многие виды спорта в Латвии могли 
вполне прилично функционировать, жертво-
вать средства стало невыгодно, и если бы 
ХК “Venta 2002” от самоуправления своего 
города получал бы адекватную поддержку, 
как это происходит в других городах. Следует 
отметить, что самое большое «спасибо» 
за уничтожение традиций пожертвований в 
Латвии следует сказать представителю пар-
тии «Латвии и Вентспилсу», министру финан-
сов Дане Рейзниеце-Озоле, а различный 
размер финансирования в Вентспилсе, гово-
ря словами героев книги о Гарри Поттере, 
определяет «сами знаете кто».    

Наиболее точно ситуацию с пожертвова-
ниями в интервью порталу LV охарактери-
зовала директор «Латвийского гражданско-
го альянса» Кристине Зонберга. «Вначале 
жертвователям вообще не были предусмо-
трены скидки по налогу с предприятий (UIN), 
сейчас вместо 85% установлены скидки в 
размере 75%. Казалось бы, ну что уж там 
– снижение на 10%, но важно то, что стоит 
за запятой.  Это относится только к «све-
жей» прибыли, что означает – у крупных 
жертвователей крупные накопления и нужно 
ждать многие годы, пока заработает новая 
модель и они получат «свежую» прибыль. 
Упомянутое относится к абсолютно всем 
пожертвованиям, однако ситуация со спор-
том особенно катастрофическая, так как раз-
мер частных пожертвований снизился на 
75%.  Не зря в конце лета 500 латвийских 
спортсменов и более 100 ведущих спор-
тивных организаций Латвии объединились 
в общественной инициативе «Я поддержи-
ваю спорт!» и обратились к правительству, 
представителям его политических партий, 
чтобы потребовать изменений в спортивной 
отрасли.  

СПОРТИВНЫЕ СООРУЖЕНИЯ 
ЕСТЬ, А КАК С СОДЕРЖАНИЕМ? 

Вторая большая проблема – наполнен-
ность спортивных сооружений «содержа-
нием», а именно, реальными спортивны-
ми мероприятиями. Как высказался дирек-
тор Латвийской сборной по лёгкой атлетике 
Роналдс Арайс – «хотя деньги европейских 

фондов и помогли создать и восстановить 
инфраструктуру спорта в Латвии, по-прежне-
му не хватает тренеров и поддержки реали-
зации спортивных занятий».  

Результат мы все видим – большие спор-
тивные сооружения по всей Латвии слабо 
загружены, у бесчисленного числа детей 
есть лишний вес, который уже граничит с 
серьёзным ожирением, а те детские и моло-
дёжные спортивные организации, которые 
ещё работают, сталкиваются с серьёзны-
ми финансовыми проблемами и грандиоз-
ной (не)поддержкой тех институций, которые 
должны были бы поддерживать спортив-
ную активность нашего молодого поколе-
ния. Хотя бы по той причине, что, не поддер-
живая сегодня детей и молодежь, которые 
хотят заниматься спортом, завтра в Латвии 
не будет не только спортсменов мирового 
и европейского масштаба, но и более или 
менее здорового нового поколения.

Вентспилсский хоккейный клуб “Venta 
2002” в настоящий момент – единственная 
руководимая родителями детско-юношеская 
хоккейная институция, которой в Латвии уда-
лось создать полную детско-юношескую хок-
кейную пирамиду с завершающей юниор-
скую лигу командой во главе. Город должен 
был бы гордиться этим и максимально под-
держивать клуб, однако, как указывает ХК 
“Venta 2002”, «до сих пор реализованная 
поддержка Вентспилского самоуправления 
по её объёму, структуре и целесообразности 
не может считаться поддержкой вентспилс-
ского детско-юношеского хоккея, а обеспече-
нием своеобразной дотации принадлежаще-
го ЛОК и Вентспилсскому самоуправлению 
ледового холла”. Недопустимо, что, созда-
вая инфраструктуру, ответственные долж-
ностные лица отказываются обеспечить дет-
ско-юношеский вид спорта необходимым для 
его существования и развития финансирова-
нием.  Также следует согласиться со сказан-
ным ХК “Venta 2002”, что ситуация с зави-
симостью упомянутого детско-юношеского 
вида спорта   от частных инвесторов недопу-
стима. Конечно, и совет ХК “Venta 2002, и всё 
дети и молодёжь, которые там тренируются, 
и их тренеры и родители очень благодарны 
предпринимателям, которые в течение дол-
гих лет помогали клубу своими пожертвова-
ниями. Но сейчас, как уже упоминалось вна-
чале, функционирующая до сих пор система 
пожертвований разрушена, а того, чем её 
заменить, нет. 

ВСЁ СТОИТ СТОЛЬКО, СКОЛЬКО 
СТОИТ. И СПОРТ В ТОМ ЧИСЛЕ 

В Вентспилсском ледовом холле ОЦ раз-
виваются четыре вида спорта: наиболее 
широко представлен детский и молодёж-

ный хоккей, по которому проводятся много 
соревнований, а также фигурное катание, 
шорт-трек и кёрлинг.  Из всех ледовых 
видов спорта только шорт-трек включён 
в программу спортивной школы “SPARS”. 
Остальные развиваются в рамках частного 
партнёрства.

«Расчёты Вентспилсского управления 
спорта и спортивной школы показывают, что 
для спортивной школы SPARS структура дет-
ско-молодёжного хоккея, без I команды юни-
орской лиги развития обошлась бы в 375 
000 евро в год. К сожалению, суммарные 
возможности Вентспилсского самоуправле-
ния в этом году только 79 859 евро (143 346,- 
EUR  – начальная поддержка в 2018 году 
+ недавно выделенные 36 513,- EUR – 100 
000,- EUR (потери, которые правящие сво-
ими решениями создали соответствующему 
виду спорта)),” говорится в адресованном 
КМ письме.  Кроме прочего, в нём также ука-
зано, что самоуправления Лиепаи, Елгавы, 
Риги детско-юношескому хоккею ежегодно 
выделяют соответственно от 300 000 до 700 
000 евро каждое. 

Но может быть у Вентспилсского ОЦ 
еле-еле хватает средств, чтобы «свести 
концы с концами», и после обеспечения 
нужд детско-юношеского хоккея денег боль-
ше не хватит? Вряд ли. Если бы так было, 
разве Вентспилсский ОЦ мог бы ежегод-
но направлять 50 тысяч евро обществу 
«Агентство развития Вентспилса»», первич-
ной задачей которого, судя по всему, явля-
ется выплата зарплаты его президенту и 
члену правления Айвару Лембергсу. Как 
свидетельствует декларация должностно-
го лица Айвара Лембергса, в прошлом году 
он от АРВ получил 97 695 евро, в 2016 
году – 91 560,00 евро, в 2015 – 86 616,21 
евро и т.п. В свою очередь из государствен-
ного кармана Вентспилсская музыкальная 
школа в результате перераспределения 
средств совсем недавно получила почти 
700 тысяч евро. Интересно, СЗК и его пар-
тнёр по сотрудничеству – партия «Латвии 
и Вентспилсу» действительно считают, что 
таким образом обещание о компенсирова-
нии актуальных нужд спортивной отрасли 
было выполнено? 



Грипп наступает, 
нужно 
закаливаться

«Ненужный» 
хоккей 
в Вентспилсе

Штаб 
Латвийской 
армии сообщает

Возродится ли пустое 
производство  
на дамбе Кустес?
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В Латвию вместе  
с Богородицей
Место расположение 
важного для народ-
ного хозяйства порта, 
скорее всего, обозна-
чают стрелы порталь-
ных кранов высотой 
в десять метров.  Как 
большие длинноголо-
вые птицы, присевшие 
на рельсовый путь, они 
выстроились в шеренгу 
и создают полукруги, 
дотягиваясь прикре-
пленными с помощью 
тросов ковшами или крюками до пришедших на 
судах грузов или перемещая их с берега в бункеры 
судов.  Такому виду с левого берега Венты можно 
радоваться часами, наблюдая, как всё выше 
над водой поднимается или глубже погружается 
корпус обрабатываемого судна. Но Валерьян Заха-
ревский с начала ноября наблюдает за этим про-
цессом с двояким чувством.   В течение тридцати 
лет он был среди тех, кто заставлял двигаться 
стрелы портальных кранов, но с этого месяца по 
соглашению с работодателем оператор портально-
го крана ушёл на заслуженный отдых.   

Высшие государственные награды – орден Трех Звезд и 
орден Виестурса в сотый день рождения Латвии получают 
и два уважаемых вентспилчанина – председатель правле-
ния общества «Объединение политически репрессирован-
ных Вентспилсского края» Велта Айна Краулере и участник 
движения национального сопротивления Албертс Гутманис. 

«Непривычно. Закон-
чил ся какой-то из этапов 
жизни. Хочется оглянуть-
ся», задумчиво говорит 
опытный докер. 

В НАСЛЕДСТВО – 
СЕМЕЙНАЯ СВЯТЫНЯ 

Несколько десятиле-
тий назад, когда умер-
ли родителя Валерьяна 
Захаревского – Мария и 
Теофил, четверо их сыно-
вей и дочь собрались вме-
сте, чтобы договориться, 
как поступить с оставлен-
ной отцом и матерью соб-
ственностью. Воспитанные 
в католической честности, 
большую часть жизни про-
работавшие на простых 
работах в колхозе «Вента», 
которым приходилось кор-
мить большую семью, 

большого имущества они 
не нажили. И завещание 
написано не было, роди-
тели понадеялись на то, 
что дети сами согласно 
решат, что из оставленно-
го каждому может боль-
ше всего пригодиться, и 
тогда без споров и враж-
ды возьмут, что каждому 
нужно.  Когда подошла оче-
редь Валерьяна выразить 
свои желания, он сообщил, 
что на вещи не претенду-
ет. Но на память о родите-
лях хотел бы оставить себе 
икону, на которой видна 
Дева Мария.  Остальные 
против этого не возража-
ли.  На сей раз путь иконы 
к новому месту жительства 
был не длинным.   

П редставить В. Краулере и А. Гутманиса к высшим 
государственным наградам предложили обще-
ство «Объединение политически репрессиро-
ванных Вентспилсского края» и оппозиционные 
депутаты Вентспилсской городской думы – Гиртс 

Валдис Кристовскис, Даце Корна, Айвис Ландманис и Иварс 
Ландманис. В беседе с «Ventspilnieks.lv» Даце Корна не скры-
вала удовлетворенности тем, что Орденский капитул оценил 
то, что эти люди сделали для Латвии, и 18 ноября в Рижском 
замке они из рук президента государства получат высокие 

награды. «Судьбы этих людей очень похожи, оба они были 
готовы отдать свою жизнь за Латвию, и даже в самую темную 
оккупационную ночь не теряли веры в то, что однажды Латвия 
вновь будет независимой, и над нашими головами снова будет 
свободно развеваться красно-бело-красный флаг», – говорит 
Даце Корна.  

Орденский капитул высокими наградами отметил 
заслуги вентспилчан перед Латвией

Велта Айна Краулере (родилась в 1930 г.) уже в 16 лет 
вступила в молодежное антисоветское движение и состоя-
ла в группе поддержки национальных партизан в Зиру. Велта 
была в группе связной, собирала информацию о передвиже-
ниях чекистов и передавала наци-
ональным партизанам медикамен-  Окончание на 2 стр.

«Важно, чтобы государство, планируя ежегодный бюд-
жет, обратило внимание на мероприятия, которые дают 
возможность обеспечить основные нужды каждого жите-
ля Латвии», – отметил омбудсмен Юрис Янсонс. В соот-
ветствии с международными и латвийскими правовыми 
нормами это такие элементарные вещи, как еда, одежда, 
жилище, забота о здоровье и обязательное образование. 
Омбудсмен подчеркивает, что в отношении здравоохра-
нения и социальной безопасности Латвия существенно 
отстает от средних показателей в Европе, этим сферам 
годами не уделялось внимания, они недостаточно финан-
сировались. Нужно отметить, что важная роль в обеспече-
нии основных нужд принадлежит самоуправлениям. 

Омбудсмен: нужно 
позаботиться о нуждах 
тех жителей, которые не в 
состоянии сделать это сами 

С амоуправление 
должно обеспе-
чивать мини-
мальный уро-
вень доходов 

самым бедным жителям, 
выплачивая им соответству-
ющее пособие. С 1 янва-
ря 2018 года сумма этого 
пособия – 53 eвро. Однако 
поскольку Правила Кабинета 
министров о гарантирован-
ном минимальном доходе 
предполагают, что дума само-
управления правомочна уста-
навливать другой уровень 
гарантированного минималь-
ного дохода (ГМД) для раз-
личных групп жителей (напри-
мер, детей, получателей пен-
сии по старости или инвалид-
ности), то самоуправления 
могут хоть немного облегчить 
жизнь своим самым бедным 
жителям. 

РАЗНОЕ ПОСОБИЕ ГМД
В реальности установ-

ленные самоуправлениями 
пособия ГМД значительно 
различаются. «Ventspilnieks.
lv» сравнила подход 
Вентспилсского самоуправ-
ления к решению наиболее 
болезненных социальных 
вопросов с тем, как это про-
исходит в самоуправлениях 
Лиепаи, Резекне и Риги. 

В Вентспилсе ГМД состав-
ляет установленные в госу-
дарстве 53 евро. Если дохо-
ды не достигают 53 евро 
на каждого человека, само-
управление доплачивает 
пособие ГМД в таком объ-
еме, чтобы доходы на каж-
дого члена семьи соответ-
ствовали этому уровню. 
Если доходов нет совсем, 
то человек получает ГМД в 
полном объеме. В Резекне 
для трудоспособного лица 
ГМД составляет 53 евро в 
месяц, для получателей пен-
сии по старости, инвалидно-
сти, пособия государствен-
ного социального обеспе-
чения и детей из многодет-
ных семей до 18 лет – 128 
евро в месяц, для ребен-
ка до 18 лет – 100 евро 
в месяц. В Лиепае размер 
ГМД 53 eвро, а для детей 
– 70 eвро в месяц. В Риге 
ГМД в месяц для ребенка 
составляет 64,03 eвро, для 
получателей пенсии по ста-
рости или инвалидности, а 
также получателя пособия 
государственного социаль-
ного обеспечения – 128,06 
евро, для трудоспособно-
го лица – 56,91 евро. Это 
всего несколько примеров, 
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Велта Айна 
Краулере.

Албертс Гутманис.

Лиепайский административный районный суд возбу-
дил дело о признании решения Вентспилсской город-
ской думы от 2017 года о создании комиссий и советов 
неправомерным, а значит, требующим отмены, если 
при их формировании не соблюдается принцип пари-
тетности избранных в думу депутатов. Это прецедент 
в судебной системе, который произошел благодаря 
постановлению Конституционного суда, вынесенному 
в июне этого года. В нем однозначно указывается на 
право оппозиционных депутатов защищать свои права 
судебным путем в случае произвола со стороны депу-
татов власти. 

Решение Конституционного 
суда: оппозиционные депутаты 
имеют право защититься от 
произвола правящих депутатов 
в самоуправлении

До сих пор 
у депута-
тов самоу-
правления 
такой воз-

можности не было, посколь-
ку административные суды 
таких исков не принимали, 
опираясь на тот факт, что 
споры депутатов с испол-
нительной властью должно 
разрешать ответственное 
за работу самоуправлений 
Министерство охраны окру-
жающей среды и региональ-
ного развития (VARAM).

Гиртс Валдис Кристов-
скис, один из депутатов 
Вентспилсской городской 
думы, признает, что реше-
ние Конституционного суда 
– важное событие в демо-
кратическом и правовом 
государстве: «Оно упорядо-
чивает механизм, как депу-
тат может защищать свои 
права судебным путем, что 
до сих пор было возмож-
но лишь в редких случа-
ях, так как административ-
ные суды отказывались воз-
буждать дела. В решении 
Конституционного суда ска-
зано, что административ-
ные суды должны рассма-
тривать споры между депу-
татами и политической и 
административной властью 

думы. Однозначно в выи-
грыше будут жители самоу-
правления, так как оппози-
ция выполняет своего рода 
функции наблюдателя в 
думе и своей полноценной 
работой искореняет неза-
конные действия правящей 
коалиции большинства и 
администрации самоуправ-
ления, а также недобросо-
вестность и вседозволен-
ность со стороны муници-
палитетов и подотчетных им 
учреждений». 

Поворотным пунктом 
в защите прав депутатов 
самоуправлений стало 
решение Конституционного 
суда, принятое в июне 
этого года, по делу о рас-
поряжении министра охра-
ны окружающей среды и 
регионального развития по 
поводу отмены решения 
Саласпилсской краевой 
думы «О создании посто-
янных комитетов края и 
избрании в их состав чле-
нов». И хотя рассматри-
валось соответствие заяв-
ления нормам Сатверсме 
Латвии, все же судья 
Конституционного суда сде-
лал важный шаг в вопросе 
упорядочения проблемы и 


